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عراقی ها، عمانی ها و 
حالا چینی ها!  صفحه 03 را بخوانید

گردشگران ورودی به کشور 40 درصد افزایش 
داشته و ملیت های جدیدی به ایران سفر می کنند

آیا واقعا گوشی وزیر جوان 
جی ال ایکس است؟

آذری جهرمی می گوید از گوشی جی ال ایکس 
استفاده می کند در حالی که قبلا ... صفحه 03 را بخوانید

هنوز يک سال از رياست جمهوري دونالد ترامپ نگذشته بود که موسسه 
» امريکن کانسرويتيو« نشستي را با عنوان »سياست خارجي آمريکا در 
دوران ترامپ« برگزار کرد؛ نشستي که در آن جان مرشايمر، استاد علوم 
سياسي در دانشگاه شيکاگو، از بازگشــت رئاليسم به روابط بين الملل 
گفت. اگر قرار باشد يک کشــور مفهوم اين ادعاي آقاي مرشايمر را به 

خوبي درک کرده باشد، آن کشور احتمالا ايران است. 
منظور اين نيست که مکتب رئاليسم در روابط بين الملل کاملا به حاشيه 
رفته بود و حالا به جايگاه سابق بازگشــته، بلکه به نظر مي رسد که اين 
مکتب براي فهم آنچه امروز در روابط بين الملل مي گذرد)نســبت به 
اصلي ترين رقيبش يعني ليبراليســم( کارايي بيشتري يافته است. در 
مکتب رئاليسم در روابط بين الملل که به »واقع گرايي« ترجمه مي شود، 
دولت ها اصلي ترين بازيگر محسوب مي شوند و هر کشور مي کوشد که بر 
قدرت خود)به خصوص قدرت نظامي( بيافزايد. رئاليست ها به نهادهاي 
بين المللي هم بدبين اند چراکه آن ها را صرفا بازتاب  دهنده روابط قدرت 
ميان کشــورها مي بينند. درنتيجه اگر شــما به ميزان کافي قدرتمند 
نباشــيد و يا از توان اعمال قدرت برخوردار نباشــيد، اميدي نيســت 
که نهادهاي بين المللي از حقوق شــما دفاع کننــد. در چنين جهاني، 
همکاري ميان کشــورها جايي ندارد و تنها اتحادهايي ميان کشورها و 
آن هم احتمالا با هدف توازن قوا شــکل مي گيرد. شايد چنين نگرشي 
درباره روابط ميان کشــورها کمي  بدبينانه به نظر بيايد اما رئاليست ها 
معتقدند که چنين سازوکاري بر جهان حکم فرماست، جهاني که در آن 
ديگر کشورها براي هر کشوري تهديد به حساب مي آيند و بايد نسبت 
به قدرت  گرفتن نسبي ديگران نگران بود. در چنين جهاني، براي دوام 

آوردن چاره اي نيست جز اينکه قدرتمند بود. 
در مقابل، ليبرال ها که نگرش آن ها اتفاقا پس از جنگ سرد رونق گرفت 
معتقد بودند که مي توان با ايجاد وابســتگي اقتصادي ميان کشــورها 
و همچنين به کارگيري نهادهايي فراملي)مانند ســازمان ملل متحد، 
اتحاديه اروپا و يا ســازمان تجارت جهاني( سازوکاري را ايجاد کرد که 
در آن کشــورها به همکاري ســازنده بپردازند. اگر نهادي بين المللي 
وجود داشته باشــد که وظيفه اش ايجاد فضاي تعامل ميان کشورها و 
فراهم آوردن اطلاعات براي بازيگران بين المللي باشد و همچنين بتواند 
بر رفتار و عملکرد بازيگران نظارت کــرده و در صورت تخطي از قواعد 
بازي، آن ها را تنبيه کنــد، در آن صورت مي توان اميدوار بود که تعامل 
جاي رقابت نظامي  ميان کشــورها را بگيرد؛ مانند آنچه پس از جنگ 
جهاني دوم بين آلمان و فرانسه روي داد.  با اين حال، چنين نگرشي به 
روابط بين الملل در حال حاضر چندان به کار ايران نمي آيد. پنج ســال 
پيش ايران به همراه قدرت هاي بزرگ جهان و البته با مشارکت و تاييد 
نهادهاي بين المللي مانند اتحاديه اروپا، آژانس بين المللي اتمي  و شوراي 
امنيت سازمان ملل به توافقنامه برجام پيوســت. با همه اين ها دولت 
آمريکا بدون هزينه خاصي از برجام خارج شد، همانطور که توافقنامه 
پاريس را کنار گذاشت، قرارداد نفتا با کانادا و مکزيک را هم به هم زد و به 
هنجارهاي شکل گرفته توسط سازمان تجارت جهاني هم وقعي ننهاد. 
آمريکا حتي بــه راي ديوان بين المللي دادگســتري درباره رفتارش با 
ايران هم بي توجه بود. حتي انگليسي ها هم در اقدامي  بي سابقه نفتکش 
ايراني را به خاطر تحريم هاي اتحاديه اروپا عليه سوريه توقيف و از آزاد 
کردن آن سر باز زدند. در چنين شرايطي که کارايي نهادها و هنجارهاي 
بين المللي براي حل مسائل مربوط به ايران تا اين حد کاهش يافته، ايران 
شايد چاره اي ندارد جز اينکه به بنيان هاي رئاليسم در روابط بين الملل 
بازگردد؛ جايي که اهرم هاي قدرت و اراده به کارگيري آن براي مواجهه با 
رفتار غيرطبيعي رقبا و ايجاد بازدارندگي به کار گرفته مي شود. سرنگوني 
پهپاد آمريکايي و توقيف نفتکش بريتانيايي نشانه هاي آشکار رويکرد 
تازه ايران است.  در اين رويکرد جديد است که اتفاقا مواردي مانند توان 
نظامي  و عمق استراتژيک بيش از هميشه به کار مي آيند؛ مواردي که 
طي سال هاي اخير ايران از آن ها غفلت نکرده است. اما در جهان رئاليسم 
بايد به يکي از مهم ترين درس هاي کتاب کلاســيک »ظهور و سقوط 
قدرت هاي بزرگ« نوشته پل کندي هم توجه کرد: اينکه اوج گرفتن يا 
افول يک قدرت در بلندمدت تا حد زيادي به توان اقتصادي اين کشور 

نسبت به رقبا بستگي دارد.

بازگشت به رئالیسم 

ستوندوشنبه
آرشپورابراهيمي

این    لیموزین های    لوکس  کهنه  چند؟
برای فرار از قیمت گزاف نسخه های تازه سدان های سوپرلوکس وارداتی، می توان چهار لیموزین بنز 

S500، ب.ام.و 740Li ، لکسوس LS460 و هیوندای سنتنیال با عمر 7 تا 10 ساله را خرید صفحه 06 را بخوانید

  عکس یک

 هاکی ایران قهرمان جام ملت های آسیا شد؛  تیم ملی مردان هاکی ایران با نتیجه 
۱۰ بر  صفر قزاقستان را شکست داد و به مقام قهرمانی این مسابقات رسید

 مارسلینیو جونیور لوپز ملقب به مازولا با سابقه بازی در تیم  های سائوپائولو و اوراواردز ژاپن با 
قراردادی دو ساله که شرط تمدیدسال دوم رضایت باشگاه از بازیکن می باشد به تراکتور پیوست

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران

دوشنبه |31 تیر  1398 
16 صفحه

شماره 2427
 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

۱.دیروز بیژن نامدار زنگنه، وزیر نفت 
یک جلسه هم اندیشی برگزار کرد 
با وزرای پیشین نفت ایران. لیست 
حاضر از این قرار بود: محمد غرضی، 
کاظم وزیری هامانه، غلامحســین 
نوذری و رستم قاســمی. این اولین 
بار نیست که زنگنه چنین جلسه ای 
برگزار می کنــد. او در آذرماه ۱392 
زمانی که تازه دولــت اول روحانی 
روی کار آمده بود هم وزرای پیشین 
نفت را به دفترش دعوت کرد. در آن 
جلسه قبلی غرضی، وزیری هامانه، 
نوذری و آقازاده و علی اکبر معین فر 
حاضر بودند. در مقایســه با جلسه 
قبلی این بار یکی غلامرضا آقازاده 
غایب بود که بین ســال های 64 تا 
76 وزیر نفت ایران بود و بعد سال ها 
ریاست ســازمان انرژی اتمی را بر 
عهده داشــت. غایب دیگر هم علی 
اکبر معیــن فر وزیر نفــت دولت 
مهندس بازرگان بــود که در فاصله 
جلســه قبلی تا این جلسه )دی ماه 
96 ( درگذشت. ناگفته نماند که هم 
در جلسه ســال 92 و هم در جلسه 
دیروز مسعود میرکاظمی وزیر نفت 
دولت احمدی نژاد بین سال 88 تا 9۰ 

غایب بود. 

2.در عوض اما جلســه دیروز یک 
اتفــاق ویژه دیگر داشــت. حضور 
رستم قاســمی و خوش و بش گرم 
او با بیــژن زنگنه چیــزی نبود که 
رســانه ها انتظارش را می کشیدند. 
چون رستم قاسمی هرچند قبلا یک 
پست مشاوره از اسحاق جهانگیری 
گرفته بود اما در کل از طیف منتقدان 
دولت است. از طرفی در دادگاه های 
موسوم به فســاد نفتی و ماجرای 
بابک زنجانی هم اسم رستم قاسمی 
آمده بود و گفته شد او بوده که بابک 
زنجانی را تائید کــرده. هرچند که 
خود رستم قاسمی در همان مقطع 
گفت: »قضیه بابک زنجانی ریسک 
بود ولی فســاد نه.« در این سال ها 
زمزمه هایی هم شــنیده می شد که 
رستم قاســمی با قراردادهای نفتی 
جدیدی مخالف اســت اما در مورد 
شخص زنگنه او به صراحت گفته بود 
که من نه حامی او هستم و نه مقابلش. 
حتی در تابستان 92 که کابینه جدید 
در حال شکل گیری بود شایعه شد که 
مسئولیتی در وزارت نفت به رستم 
قاسمی پیشنهاد شــده که خود او 

نپذیرفته. ادامه در صفحه ۰3

 رستم  و
بیژ ن در 

یک قاب
در جلسه بیژن زنگنه
با وزرای پیشین نفت 

چه گذشت؟ 

باز هم  دیر  
رسیدی پیام!

قوه قضائیه رسما 
هر گونه سایت پیش بینی 
فوتبال را قمار اعلام کرد 

مصطفی آرانی | درست يک روز بعد از آن که پيام صادقيان، 
بازيکن حاشيه ساز فوتبال کشــورمان، نااميد از بازگشت به 
سطح يک فوتبال ايران و در يک حرکت انتحاری اعلام کرد با 
مسئوليت خودش يک سايت شرط بندی تاسيس کرده است؛ 
دادستان کل کشور بخشنامه ای برای وحدت رويه برخورد 
با اينگونه سايت ها صادر کرد تا تقريبا همه باگ های قانونی 

برای مقابله حقوقی و قضايی با اين سايت ها از بين برود.

1. چرا این بخشنامه صادر شده است؟
دادستان کل کشور علت صدور اين بخشنامه را سه مسئله 

اعلام کرده است:
 رويه متفاوت قضايی که بعضا منجر به تبرئه اين افراد شده 

است.
 استناد به برخی از استفتائات فقهی که قمار يا شرط بندی 

در فضای مجازی را مشمول قمار ندانسته اند. 
 و استناد به تفسير مضيق )يعنی محدود( قوانين کيفری 
که باعث رفع توقيف از مبالغ کلان درآمد نامشروع اين افراد 

شده است.

2. در بخشنامه چه آمده است؟
  دادستان کل کشور در بند اول اين بخشنامه اعلام کرده 
که » ارتکاب قمار با هر وسيله و ابزاری ولو در فضای مجازی 
و ســايت های قمار حرام و جرم اســت.« فارغ از اينکه آيا 

دادستانی مرجع درستی برای اعلام حرمت شرعی يک عمل 
هســت يا نه، حالا ديگر بايد با قاطعيت گفــت که قمار به 
معنای شرطی که در آن برد يا باخت باشد، با هر وسيله ای از 

نظر دادستانی کل کشور جرم است. 
  نکته بعدی اين است که دادستانی دو دسته فرد ديگر را 
هم جزو مجرمان قمار و شــرط بندی دانســته است. يکی 
افرادی که سايت قمار را طراحی و راه اندازی می کنند و هر 
شــخصی که در طراحی ســايت يا اجاره فضــای ميزبانی 
همکاری داشته باشد )که اينگونه افراد معمولا در کشورهای 
قفقاز يا اروپای شرقی اين کار را انجام می دهند(  و نيز افرادی 
که کارت بانکی خود را به هر نحو برای وصول هزينه شرکت 
در قمار و شرط بندی نتيجه مسابقات در اختيار ديگری قرار 
بدهد. البته ظاهرا افراد فعال در شرط بندی و قمار، با تطميع 
افراد بی ســواد و ناآگاه اقدام به ايــن کار می کنند و معلوم 
نيست که اين افراد تا چه ميزان بتوانند از مفاد اين بخشنامه 

دادستانی کل کشور مطلع شوند. 
  نکته آخر هم اين است که دادستانی گفته »شرط بندی  
روی نتايج مسابقات حرام است لذا هر چند مشمول عنوان 
قمار دانسته نشــود« و مصداق بارز تحصيل مال از طريق 
نامشروع و مشمول ماده ۲ قانون تشديد مجازات مرتکبين 
ارتشاء، اختلاس و کلاهبرداری است. اين مورد کمی نياز به 
توضيح حقوقی دارد. برخی افراد کــه معتقدند پيش بينی 
مسابقات مشروع است و مشکلی ندارد استدلال می کنند که 

در اين حالت عده ای از افراد با رضايت خود مبلغی پول جمع 
می کنند و توافق می کنند کــه آن را بين افرادی که نتيجه 
مسابقه را درســت حدس بزنند تقسيم کنند و اين موضوع 
مصداق قمار نيست زيرا در قمار بين دو نفر، يک فرد کاملا 
می بازد و فردی ديگر کاملا می برد و پول بازنده را می گيرد 
ولی در اينجا اولا با عده ای از افراد روبه رو هستيم که طرف 
قراردادشان يک شخص ثالث يعنی سايت شرط بندی است 
و ثانيا ممکن است فرد مثلا با درست حدس زدن اصل برد يا 
باخت، مبلغی را ببرد ولی با اشتباه گفتن تعداد گل مبلغی را 
هم ببازد. با اين حال دادستانی رسما اعلام کرده که اين نوع 
شــرط بندی را نوعی قمار و مصداق تحصيل مال نامشروع 
می داند. لازم به ذکر است که مجازات مذکور در ماده ۲ قانون 
تشديد که در اينجا به آن استناد شده، علاوه بر رد اصل مال، 
سه ماه تا دو سال حبس و يا جريمه نقدی معادل دو برابر مال 

به دست آمده است. 
سايت های شرط  بندی و پيش بينی در اين سال ها، مخصوصا 
با بهره گيری از ظرفيت اينفلوئنســرهای اينستاگرامی به 
شــدت در ميان نوجوانان و جوانان رخنه کردند. حالا بايد 
اميدوار باشيم که با اين بخشنامه، روند رسيدگی قضايی به 
پرونده دست اندرکاران اين سايت ها، تسريع شود هر چند که 
ته دلمان برای صادقيان هم کمی بسوزد که فوتبالش آنطور 
به بن بست رسيد و تاسيس شرط  بندی اش در کمتر از يک 
روز، زمينه ساز اين بخشنامه قاطع شد. صفحه ۱۱ را بخوانید

رجزخوانیفرشتهبرایباستیهیلز
درباره  ویلاهای 150 تا 350 میلیاردتومانی از تهران تا  لواسان   صفحات 4 و 5 را بخوانید

علی رستگار   
هفتصبح

بمباران 
احساس در 

خیابان های
رشت

گفت وگو با گروه گس و 
دستفروش رشتی که هر یک 

هنرشان را در خیابان های سطح 
شهر به نمایش می گذارند صفحه 15

ظریف روی
اعصاب  پمپئو 

گزارشی از تمام مصاحبه های وزیر امور خارجه 
پرتحرک ایران در آمریکا  صفحه 02 را بخوانید



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2427  دوشنبه  31 تیر  1398

مشکل صداوسیما را ریشه ای حل کنید؟
تلویزیون را خصوصی کنید تا نه کسی از گاندو شکایت کند 

نه از ندادن بودجه
1   خبرگزاری فارس ديروز خبر داد که بســیج دانشــجويی 
دانشگاه های امام صادق)ع(، تبريز، صنعتی سهند، شهید چمران، 
اصفهان و فردوسی مشــهد در نامه ای به عبدالعلی علی عسکری، 
رئیس رسانه ملی نوشته اند: »از شــما خواهشمنديم که حرکت 
در مسیری که با »گاندو« آغاز کرده ايد را بدون توجه به طعنه ها 
و ســنگ اندازی ها ادامه دهید و در برابــر ديکتاتوری های قرون 
وســطايی از جنس تحريم صداوســیما، مقاومــت کنید و اين 
قانون شکنی های آشکار مدعیان حقوق دانستن را مصرّانه پیگیری 

قانونی کنید.«
2   همین خبرگزاری مدتی پیش نوشــته بود »شــنیده های 
خبرنگار فــارس حاکی از آن اســت که در جلســه هیات دولت، 
اعتراض شديدی توســط محمدجواد ظريف وزير امور خارجه به 
سريال گاندو می شــود که پس از آن رئیس جمهور اعلام می دارد 
بايد محدوديت های جديدی در بودجه صداوسیما اعمال شود تا 
زمانی که دولت بتواند نظارت خود را بر اين سازمان بیشتر نمايد.« 
و پس از آن بود که تصويری از يک نامه را منتشر کرد که در آن به 
تاريخ 19 تیرماه سال جاری، »محسن حاجی میرزايی دبیر هیات 
دولت در نامه ای بــه نوبخت رئیس ســازمان برنامه و بودجه يک 
دستور عجیب را از ســوی رئیس جمهور تاکید کرده است. در اين 
نامه آمده است که اعتبارات صداوســیما پس از تايید دو نماينده 

رئیس جمهور، در شورای نظارت سازمان تخصیص داده شود.«
3   خبرگزاری فارس و نیز اعضای بسیج دانشجويی از زاويه ديد 
خود به اين ماجرا نگاه می کنند و با گزاره آزادی، دولت را مورد انتقاد 
قرار می دهند. آن ها معتقدند که پول دولت، متعلق به خود دولت 
نیست و اين نهاد بايد بودجه مصوب مجلس را در اختیار صداوسیما 
قرار دهــد. آن ها همچنین گانــدو را در زمره منافع ملی کشــور 
می بینند و معتقدند که عصبانیت دولت از اين ســريال محصول 

خودخواهی و ديکتاتوری است. 
4   اما از آن طرف دولت هم بدون حرف نیست. دولت می گويد 
ماجرای جیســون رضايیان در سطح شــورای عالی امنیت ملی 
تصمیم گیری شده است پس چرا زاويه ديد انحصاری باعث ساخت 
اين سريال شده است؟ دولت می گويد چرا در میانه اين همه فشار 
بايد سريالی پخش شود که وزير خارجه در آن فردی واداده معرفی 
شود؟ دولت می گويد چرا بايد به سازمانی بودجه داد که از دولت 

پول می گیرد اما علیه آن سريال می سازد و پخش می کند؟ 
5   همه اين بحث ها با يک حرکت انقلابی درســت خواهد شد. 
در اصل 44 قانون اساسی آمده که برخی از نهادها در کشور دولتی 
هستند. مثلا بانک، بیمه و صداوســیما و ...  چطور است که طبق 
اصل 44 بانک و بیمه خصوصی داريم ولی صداوسیمای خصوصی 
نداريم؟ لازم اســت که يک بار ديگر اين اصل را مورد بررسی قرار 
دهیم و اجازه دهیم که هر کسی در اين کشور بتواند، صداوسیمای 
خودش را داشته باشد. )طبیعی است که به خاطر حجم بودجه لازم 
عملا افراد کمی توانايی اين را خواهند داشــت(. آن وقت است که 
ديگر نه دولتی می تواند گله کند که در آن شبکه چرا اين روايت از 
فلان ماجرا را پخش کرديد و نه صداوسیمايی می تواند گلايه کند 
که چرا به خاطر پخش آن سريال بودجه مرا نداديد. واقعا پیشنهاد 

خوبی نیست؟

  یک روز با سیاستمداران 

مهســا مژدهی| محدوديــت حرکــت برای 
وزيرخارجه کشورمان در نیويورک نتوانست مانع از 
گفت و گوی ظريف با رسانه های آمريکايی و رساندن 
پیام های ديپلماتیکش باشد. اين اتفاق تا آنجا پیش 
رفت که صدای پمپئــو وزيرخارجه ايالات متحده 
را در آورد و او در گفت وگــو با واشــنگتن اگزماينر 
مصاحبه رســانه های آمريکايی بــا ظريف را يک 
»تصمیم بد«توصیف کرد. او وقتی به اين توصیف 
دســت زد که ظريف ديگر نیويورک را ترک کرده 

بود.
وزيرخارجه کشــورمان در طــول روزهايی که در 
نیويورک به ســر می برد، با رسانه های متنوعی در 
اين کشور به گفت و گو نشســت. اين در حالی بود 
که به گفته خود ظريف او تنها اجازه حضور در سه 
ساختمان در اين شهر را داشت. اما اين موضوع هم 
نتوانست مانعی برای وزيرخارجه ايران باشد. ظريف 
با هفت رســانه، يعنی بی بی ســی)زينب بداوی(، 
ان بی سی)لستر هولت(، سی بی اس، سی ان ان)فريد 
ذکريا(، راديــو ان پی آر، پی بــی اس و بلومبرگ به 
گفت و گو نشست. به نظر می رسد اين گفت و گوها در 

محل اقامت سفیر ايران در سازمان ملل ضبط شده 
باشند. گفت و گو با بی بی سی، سی ان ان و ان بی سی 

بیشتر از بقیه مورد توجه قرار گرفته بود.

   تمرکز ظریف در مصاحبه ها بر چه بود؟
در میان گفت و گوهای وزيرخارجه کشورمان با 
رســانه های آمريکايی، گفت و گوی او با بی بی سی، 
ان بی سی و سی ان ان بیشتر از بقیه به چشم ناظران 
آمد. او در گفت و گو با زينب بداوی از برنامه هاردتاک 
بی بی سی، جمله اي گفت که بلافاصله از آن استقبال 
شد. او با اشــاره به تحريم ها علیه تهران گفت:»ما 
بالاخره نفت مان را خواهیم فروخت اما شرافت مان 
را هرگز!« او همچنین به ادعاهای مقامات آمريکايی 
اشاره کرد و گفت ايران  اگر می خواست می توانست 
مدت ها قبل سلاح هسته ای بسازد و اگر کشورهای 
اروپايی نگران مسائل هسته ای هستند، بايد بر روی 
اسرائیل متمرکز شوند. ظريف در اين مصاحبه هم 
انتقاد از تیم»ب«را متوقف نکرد و تاکید کرد دونالد 
ترامپ به دنبال جنگ نمی گردد امــا در دولت او 

کسانی هستند که »ديوانه« و »تشنه« جنگ اند. 

 من اعتقاد ندارم که رئیس  جمهــور ترامپ به 
دنبال جنگ است، اما به اعتقاد من کسانی اطراف او 
قرار دارند که )از جنگ( بدشان نمی آيد. او در بخش 
ديگری هم گفت ما سر میز چانه زنی هستیم، اين 
آمريکا اســت که میز مذاکره را ترک کرده است و 
همیشــه از بازگشــتش به میز مذاکره اســتقبال 
می کنیم. ما به همراه سه کشور اروپايی و روسیه و 
چین همچنان در )توافق هسته ای( هستیم. آمريکا 
می تواند اجرای تعهدات خود را از سر بگیرد و به میز 

مذاکره باز گردد. 
 در برنامه ســاعت خبر و گفت و گــو با جودی 
وودراف ظريف به عدم دخالت آمريکايی ها در امور 
داخلی ايران پرداخت و گفــت مردم ايران با مردم 
آمريکا دشمنی ندارند و تنها چیزی که می خواهیم 
اين است که در امور داخلی ما دخالت نشود. او در 
گفت و گو با بداوی هم به شکل ديگری اين خواسته 
را مطرح کرده و گفته بود که ما در منطقه می توانیم 
خودمان امنیت را تامین کنیــم. در اين گفت و  گو 
ظريف ادعای ترامپ در مورد زدن پهپاد ايرانی را رد 
کرد. در مصاحبه با ســی بی اس هــم ظريف پای 

مسائل منطقه ای را وسط کشید و اينبار به صورت 
واضح هشدار داد که آمريکا در منطقه با آتش بازی 

می کند.
مصاحبه با بلومبرگ جايی بود که ظريف به طور 
واضح مذاکره مجدد با آمريکا در شرايط فعلی را رد 
کرد. در حالی که شايعات زيادی منتشر شده بود و 
حتی برخی از گفته های ظريف طوری برداشــت 
کرده بودند که انگار ايران به دنبال امتیاز دادن برای 
مذاکــره با ترامــپ اســت، ظريف بــه بلومبرگ 
گفت:»آمريــکا با خروج از برجــام به پای خودش 
شــلیک کرد)کنايه از ضربه زدن بــه خودی(.« او 
همچنین ضمن رد کردن مذاکره مجدد بر سر برجام 
گفت:»آدم اســب را دو بار نمی خــرد.« در همین 
مصاحبه بحث تنگه هرمز پیش آمد و ظريف گفت 
با اينکه ايران می توانــد آن را ببندد اما نمی خواهد 

اينکار را کند.
گفت و گو با پی بی اس جايی بود که وزير خارجه 
تاکید کرد با برخــی از نماينــدگان کنگره ديدار 
داشــته. او طعنه ای هم به آمريکايی ها زد و پرسید 
مگر در ســال 2016 در ايالات متحــده به جای 
انتخابات، انقلاب شــده اســت؟« او در مصاحبه با 
»راديــو ملــی آمريــکا«  )NPR(  بــار ديگر به 
بی اعتمــادی به غرب اشــاره کــرد. حرفی که در 
بلومبرگ هم آن را به شکل ديگری مطرح کرده بود. 
ظريف گفت بعد از خروج آمريکا از توافق هسته ای 

و عمل نکردن کشورهای اروپايی به وعده هايشان 
برای جبران تبعات خروج آمريــکا، تفکر تعامل با 

غرب اعتبارش را در ايران از دست داده است.
در قسمتی از گفت وگوي ظريف با سی ان ان، او 
درباره نامه  مکتوبی که گفته می شــد آبه شینزو، 
نخست وزير ژاپن در سفرش به ايران برای تحويل به 
رهبر انقلاب اســلامی به همراه داشــته و حاوی 
پیشنهاد دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمريکا برای 
شــروع دوبــاره مذاکرات بــا ايران بــود، توضیح 
داد:»رئیس جمهــور ترامپ نامه ای نفرســتاد اما 
نخســت وزير آبه، پیام او را که پیامی شفاهی بود، 
منتقل کرد. رهبر ايران با دقت گوش سپرد. مشکل 
اين اســت که مــا نمی توانیم  با هــر دولت جديد 
آمريکايی ]دوباره[ مذاکره کنیم. هر کشوری بر اين 
اساس با کشوری ديگر تعامل می کند که هر دولت، 
نماينده کشورش اســت. اخیرا فقط يک انتخابات 
]رياست جمهوری[ در آمريکا رخ داده است، نه يک 
انقلاب.« وزير امور خارجه ايران در بخش ديگری از 
اين گفت وگو درباره شرط دوازده گانه مايک پمپئو 
که پیش از اين برای مذاکرات با ايران مطرح شده 
بود گفت:»اين شــروط نابودی ملی و غیر منطقی 
اســت. من پس از وزير امور خارجــه پمپئو، مقاله 
خودم را که شامل 1۵ شرط بود منتشر کردم. پس 
اگر شرط گذاشتن مطرح باشد، می توان شرط های 

زيادی اعمال کرد.«

ظریف روی اعصاب پمپئو
با وجود محدودیت هایي که وزیرخارجه در سفر به نیویورک داشت اما او از پا ننشست...

  خبر

سه روز بعد از توقیف کشــتی انگلیسی از سوی ايران، 
برخی رسانه های انگلیسی از احتمال اقدامات اقتصادی 
اين کشــور علیه ايران صحبت می کنند. اين در حالی 
است که هنوز نفتکش ايرانی به دلايل غیرمنطقی در 
آب های جبل الطارق)جايی که البته طبق قرارداد قرن 
هفدهم میلادی متعلق به اين منطقه نیست( در توقیف 
است. احتمال اقدام تقابلی انگلیس در واکنش به توقیف 
اين نفتکش در حالی مطرح اســت که روابط عمومی 
نیروی دريايی ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی روز 
جمعه در اطلاعیه ای اعلام کرد که يک فروند نفتکش  
انگلیسی با نامstena impero  هنگام عبور از تنگه 
هرمز به علت رعايت نکردن قوانین و مقررات بین المللی 
دريايی بنا به درخواست ســازمان بنادر و دريانوردی 
استان هرمزگان، توسط يگان شــناوری منطقه يکم 

نیروی دريايی سپاه توقیف شده است.
 احتمال اقدامات اقتصادی انگلیس 

رويترز ديروز از قول ديلی تلگراف در گزارشی مدعی شد 
که احتمال دارد انگلیس در واکنش به توقیف نفتکش 
اين کشور توسط ايران، اقداماتی از جمله مسدود کردن 
دارايی های ايران انجام بدهد. اين روزنامه گزارش داد که 

وزرای انگلیسی در پی توقیف نفتکش اين کشور از سوی 
ايران برنامه دارند تا ايران را مــورد تحريم قرار دهند. 
حمید بعیدی نژاد در توئیترش در واکنش به اين ادعاها 
نوشــت :»دولت بريتانیا بايد مراقب نیروهای سیاسی 
داخلی باشــد که می خواهند تنش موجود بین ايران 
و انگلیس را فراتر از مســئله کشتی ها گسترش دهند. 
اين مسئله در اين شرايط بســیار حساس، نابخردانه و 
خطرناک در منطقه خواهد بود.  با اين حال ايران قوی و  

برای روبه رو شدن با سناريوهای مختلف آماده است.«
 واکنش سازمان ناتو به توقیف نفتکش 

ســازمان ناتو به توقیف نفتکش انگلیسی توسط ايران 
واکنش نشان داد و گفت از راهکارهای ديپلماتیک برای 
حل وفصل اين وضعیت استفاده می کند. اين سازمان 
در بیانیه ای به توقیف نفتکش انگلیسی از سوی ايران 

واکنش نشان داده و خواستار آزادی آن شد.
در اين بیانیه با اين ادعا که دو کشــتی از سوی ايران 
توقیف شده است، مطرح شــد:»ما توقیف دو نفتکش 
تجاری در تنگه هرمز را محکوم می کنیم. اين]اقدام[ 
چالشی واضح برای آزادی بین المللی کشتیرانی ايجاد 
می کند. ما از ايران می خواهیم فورا کشتی ها و کارکنان 

آن ها را آزاد کند.« 
 نامه به شورای امنیت سازمان ملل

 هیات انگلیس در ســازمان ملل در نامه ای به شورای 
امنیت، توقیف نفتکش انگلیسی توسط ايران را »ايجاد 
يک مداخلــه غیرقانونی« خواند. هیــات انگلیس در 
سازمان ملل در نامه ای به شورای امنیت نوشت:»اين 
کشــتی با رعايت حق قانونی تردد کشــتی ها در يک 

تنگه بین المللی بوده است که تحت قوانین بین المللی 
قرار دارد. قوانین  بین المللی  ايجاب می کند که نبايد 
مانع حق تردد کشتی ها شــد و بنابر اين، اقدام ايران 

مداخله ای غیرقانونی ايجاد می کند.« 
 درخواست انگلیس از آمریکایی ها 

روزنامه انگلیسی تلگراف با ذکر برخی شواهد گزارش 
داد که انگلیس از آمريکايی ها خواســته است از بیان 

اظهارات »تحريک آمیز« درباره توقیف نفتکش انگلیسی 
توسط ايران خودداری کنند. گفته می شود که انگلیس 
از متحد آمريکايی خود درخواســت کرده اســت تا از 
 اظهــارات علنی تحريک آمیز دربــاره توقیف نفتکش

 Stena Impero توسط ايران خودداری کنند چراکه 
آن ها ]انگلیس[ به دنبال راهکاری ديپلماتیک برای حل 

اين بحران هستند. 

ادامه واکنش ها به ماجرای نفتکش انگلیسی

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

1   ایده خاتمي، مشارکت مشروط است؛ عبدالله ناصري، فعال 
سیاسي اصلاح طلب درباره اظهارات اخیر سیدمحمد خاتمي،  رئیس 
دولت اصلاحات گفت: به نظر من اگر دو جمله)ســخنراني اخیر( 
آقاي خاتمي  يعني اينکه »انتخابات نبايد تحريم شود« و »همچنین 
اصلاح طلبان نمي توانند به هر قیمتي وارد انتخابات شوند« را تز و 
آنتي تز بدانیم، سنتز آن نظريه غالبي است که اکنون در جامعه و در 
بین اصلاح طلبان با عنوان »مشارکت مشروط« در انتخابات وجود 
دارد. فکر مي کنم اين دوگانه، يک دوگانه بسیار شفاف است که وجه 
سومي  از آن استنباط مي شود و آن مشارکت مشروط است. به نظر 
من اين رويکرد براي هر اصلاح طلبي اقناع کننده است. اصلاح طلبان 
به دنبال تحريــم انتخابات نرفته اند و نخواهند رفت. ممکن اســت 
برخي از جريانات سیاسي در اسفندماه لیست ارائه ندهند اما کسي 

انتخابات را تحريم نمي کند. )جماران(
2  عبدي: دولت باید اختیار اســتفاده از بنزین را به مردم 
بدهد؛ گزيده صحبت هاي عباس عبدي را در يک مصاحبه تفصیلي 
بخوانید که از موضوع اختلاف بین جهانگیري و روحاني آغاز شده 

است: 
آن طور که من شنیده ام ريشه اين صحبت ها مربوط به نحوه توزيع 
و قیمت گذاري انرژي در میان همه مردم بوده است. اين مسئله اي 
است که من يکي از طرفداران جدي اش هســتم. تنها جايي که از 
احمدي نژاد دفاع مي کنم، همین سیاست است که البته آن را هم 
غیرقانوني و بد اجرا کرد. اين را به آقاي جهانگیري هم گفته ام و او 
هم از اين)ايده( دفاع مي کند. معتقدم که اصلا نمي خواهد انرژي را 
گران کنیم. چه کار داريد گرانش کنید؟ به هرکسي سهم خودش 
را بدهید و بین همه توزيع کنید. خود مــردم هم به هر قیمتي که 
مي خواهند بفروشــند و حتي مي توانید از آنها مالیات هم بگیريد. 
کلي مصرفتان هم کم مي شود و هیچ مشــکلي پیش نمي آيد. من 
مانده ام که چگونه و چرا سیســتم اين کار را نمي کند؟ اگر گشتید 
در تمام نوشته ها چهار مطلب جدي علیه اين ايده آورديد، به شما 
جايزه مي دهم. تنهــا مخالفانش همین نهادگراهايي هســتند که 
از همه بیشتر با روحاني بد  هســتند و روحاني هم از همه بیشتر با 
اينها بد است ولي اينجا به هم رسیده اند. اين کاري عاقلانه و درست 
است... آقاي روحاني فکر مي کند که اين ايده مي خواهد دولتش را 
زمین بزند و اين درحالي است كه اين ايده قوام دولت است. )فارس(

3  جرایم خشن و تجمعات کشور کم شده است؛ سیدال فعال 
رئیس مرکز فوريت هاي امنیتي، اطلاعات و اخبار وزارت کشور گفته: 
خوشبختانه میزان جرايم مهم و خشن کشور در سه ماهه اول سال 
جاري نسبت به مدت مشابه در سال قبل کاهش چشمگیري داشته 
است. همچنین میزان نارضايتي ها و تجمعات غیرمجاز در اين مدت 

کاهش ۵2درصدي داشته است. )فارس(
4  شاید آمریکایي ها پهپاد خودشان را زده باشند؛ سردار علي 
شادماني، معاون هماهنگ کننده قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاء)ص( 
گفته: از نظر مــا ادعاي ترامپ درخصوص هدف قــراردادن پهپاد 
ايراني، يک شــوخي بود. ما احتمــال مي دهیم کــه آمريکايي ها 
پهپاد هاي خودشان را زده باشند... هیچ پهپادي از جمهوري اسلامي 
 در روز 27تیر در منطقه خلیج فارس و تنگه هرمز مورد هدف قرار 
داده نشــد. پهپاد هاي ما در اين روز پس از پايان ماموريت محوله، 
صحیح و ســالم به محل مورد نظر بازگشــتند. نه تنها پهپاد هاي 
ما در اين روز مورد اصابت قرار نگرفت، بلکه هیچ مشــکلي نیز در 

سیستم هاي راداري و مخابراتي آن ها به وجود نیامد. )میزان(
5   قاتلان شــیرمحمدعلي مي خواســتند از فشــافویه 
خلاص شوند؛ گزيده يک مصاحبه بــا  قاضي بابايي، قاضي پرونده 

شیرمحمدعلي، زنداني مقتول زندان فشافويه را بخوانید:
  انگیزه اصلي متهمان براي قتل علیرضا چه بوده است؟

دو متهم مدعي شــدند فقط براي رهايي از زندان فشافويه مرتکب 
قتل شــده اند و از آنجايي که علیرضا لاغر و ضعیف بوده است او را 
انتخاب کرده اند و برخلاف شــايعات موجود دستي پشت پرده اين 

جنايت نیست.
  مقتول به چه جرمي  زندان بود؟

اين جوان در يک پرونده سیاســي به اتهام توهین به مقدسات، به 
هشت سال زندان محکوم شــده بود. علیرضا قبلًا در يک تولیدي 
پوشاک کار مي کرد و بعد هم وارد دانشگاه شد اما فريب يک گروه 
سیاسي را خورده و به دنبال انتشار يک عکس در پروفايلش که داراي 
مضمون توهین به مقدسات بود، بازداشت شد. اما بي گناه در زندان 

کشته شد.
  برخي مي گويند دومتهم اين پرونده اجیر شده بودند تا مرحوم 

را به قتل برسانند.
خیر اصلًا چنین فرضیه اي صحیح نیست. )ايران(

6   صادقــي پیگیر انصراف کاندیداي حقوقدان شــوراي 
نگهبان؛ محمود صادقي در جلســه علني روز يکشنبه مجلس در 
تذکري با انتقاد از انصراف غلامي  يکــي از کانديداهاي حقوقدان 
شوراي نگهبان در آخرين  جلسه هفته گذشته مجلس گفت: »اتفاقي 
که در روز راي گیري براي کانديداهاي حقوقدانان شوراي نگهبان 
رخ داد، اين بود که يکي از آنها اعلام انصراف کرد. آن هم قبل از آنکه 
نوبت به صحبت ايشان از پشــت تريبون برسد... رئیس قوه قضائیه 
هم از انصراف اين حقوقدان اطلاعي نداشته است... در همین رابطه 
نامه اي را به شما براي رســیدگي به اين موضوع نوشته ام چون اين 
حقوقدان اعلام کرده که انصرافش غیرارادي بوده اســت، بايد اين 
موضوع بررسي شــود.« علي لاريجاني، رئیس مجلس در پاسخ به 
اين تذکر گفت: »درباره  موضوع انصراف بايد رسیدگي شود، البته 
در همان جلسه ابتدا به بنده گفته شد که به صورت شفاهي انصراف 
مي دهند که نپذيرفتم و گفتم بايد انصــراف به صورت کتبي اعلام 
شود. البته که با بنده هم در اين باره مشورت صورت نگرفت، با رئیس 
قوه قضائیه هم مشــورت صورت نگرفت. درنهايت هم بنده مطلع 

نیستم و بايد مشورت صورت گیرد.« )ايسنا(
7   اسناد مصدق و کاشاني در آتش سوزي حسن آباد سوخت؛ 
علیرضا پناهي، سردفتر 39 تهران با اشاره به حادثه آتش سوزي روز 
چهارشنبه میدان حسن آباد گفت: تعداد دفاتر جاري اين دفترخانه 
که در اين حادثه از بین رفته است، بیش از 700دفتر بوده که اسناد 
ارزشــمندي ازجمله ســندهاي مربوط به آيت الله کاشاني و دکتر 

مصدق نیز طعمه حريق شد. )ايسنا(
8  وزیر اطلاعات: نجفي آن  موقع مشکلي نداشت؛ محمدعلي 
پورمختار، عضو فراکســیون نمايندگان ولايي مجلس با اشاره به 
جزئیاتي از جلســه صبح روز گذشته اين فراکســیون که با حضور 
محمود علوي، وزير اطلاعات برگزار شد، گفت: در اين جلسه سوال 
تعدادي از نمايندگان از آقاي علوي درباره اينکه با توجه به سابقه اي 
که آقاي نجفي شهردار اسبق تهران داشته، چگونه و در چه شرايطي 
از سوي وزارت اطلاعات تأيید شده است، مطرح شد که آقاي علوي 

هم در پاسخ، توضیحات مفصلي مطرح کرد. به گفته او علوي در اين 
جلسه گفته: در قضیه آقاي نجفي هم به اين موضوع استناد شد که 
در آن زمان که ما در وزارت اطلاعات او را تأيید کرديم، از نظر شرعي 

و قانوني مسئله اي نداشته که بخواهیم او را رد کنیم. )تسنیم(
9   هشــدار زیباکلام: ترامپ دارد فریبمان مي دهد؛ صادق 
زيباکلام نوشــت: )يکي از دلايل مداراي آمريــکا در برابر ايران(

بازمي گردد به تجربــه تلخ دخالت نظامي  آمريکا در افغانســتان و 
عراق... تهران مي داند درگیري نظامي  بــا ايران با اقبال عمومي  در 
آمريکا روبه رو نخواهد شد. جداي از دموکرات ها، بسیاري از مردم 
آمريکا هم با چنین کاري همراهي نمي کنند؛ بنابراين ترامپ دارد 
به گونه اي رفتار مي کند که آمريکا را خويشتن دار و گريزان از جنگ 
و در مقابل، ايران را متمرد و مخــل امنیت منطقه به آمريکايي ها و 
افکار عمومي  در دنیا معرفي کند... اگر اين ملاحظه درســت باشد، 
در آن صورت ترامپ براي ما خواب هايي ديــده که بخش اول آن، 
مجاب کردن افکار عمومي  در آمريکاســت که آن کشــور به دنبال 
برخورد نظامي  و ناامن کردن مسیر کشتیراني در خلیج فارس نبوده 
و دولت آمريکا ماه ها از خود صبوري و خويشــتن داري نشان داده 
بود؛ اما ايران برعکس، بر دامنه اقدامــات تحريک آمیز مي افزوده 

است. )روزنامه شرق(
10   محسن رضایي: تهدید ترامپ دي ماه تمام مي شود؛ دبیر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در برنامه گفت وگوي ويژه خبري 
شبکه خوزستان با بیان اينکه عمر تهديدات ترامپ دي امسال به سر 
مي آيد، گفت: رئیس جمهوري آمريکا به دنبال خودنمايي است اما از 

دي ماه به بعد درگیر جريان هاي انتخاباتي مي شود. )ايرنا(
11  جزئیات درگیری ســپاه با تروریست ها در شرق کشور؛ 
قرارگاه قدس نیروي زمیني سپاه در جنوب شرق کشور، در اطلاعیه 
از شــهادت دونفر از حافظان امنیت مرز در شهرستان سراوان و در 
جريان درگیري با گروهک تروريستي در مرز پاکستان خبر داد. در 
اطلاعیه قرارگاه قدس نیروي زمیني ســپاه در جنوب شرق کشور 
آمده است: اين درگیري شب گذشته در مرز سراوان رخ داد و پاسدار 
تکاور، سیدمحسن نقیبي اهل کرمانشــاه و عبدالخالق درازهي از 
بســیجیان بومي  به فیض شــهادت نائل آمدند. همچنین پاسدار 
محمد ثوري و پاسدار شمس الدين بوداق نیز در اين درگیري زخمي 

 شدند. )خبرآنلاين(
12   ترامپ جوری دروغ گفت که ما هم باور کردیم؛ ســردار 
امیرعلی حاجی زاده، ديروز پس از جلســه کمیســیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس در جمع خبرنگاران گفت: پس از ادعای 
ترامپ در خصوص سرنگونی يک پهپاد ايرانی يگان های مختلف را 
چندبار کنترل کرديم، زيرا موضوع برای ما باورپذير نبود که دروغ 
به اين بزرگی را خودش به صورت مستقیم در رسانه بیان کند. وی 
افزود: به همین علت چند ساعتی در تکذيب خبر تأخیر داشتیم و 
در نهايت ديديم که پهپاد بدون سرنشین ما فعالیت ناوگروه را قبل 
از تنگه هرمز و تا زمان خارج شدن از آن رصد کرده است. )تسنیم(

13   چند شهید مدافع حرم داریم؟ کیهان در خبری پیرامون 
سومین نشست »مدافعان فرهنگی حرم«نوشت: با گذشت بیش از 
7 سال از حضور مستشــاری ايران در بحران سوريه و تقديم بیش 
از 2000 شــهید مدافع حرم در راه دفاع و حفاظت از حريم اسلام 
و اهل بیت )ع( اکنون دوران انديشیدن به سوريه پساداعش عملًا 

آغاز شده است. 

تحلیل عبدي از اختلاف روحاني و جهانگیري، پیش بیني رضایي از پایان تهدیدات ترامپ در دي ماه و ...
  عکس نوشت

    صالح العاروری، نایب رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( و هیأت همراه که به تهران 
سفر کرده اند، روز یکشنبه با سید کمال خرازی رئیس شورای راهبردی روابط خارجی دیدار و گفت وگو  کردند. 

)عکس: فارس(

    تصویری از مینو خالقی، نماینده سابق مردم اصفهان در مجلس که پس از منتخب شدن، توسط شورای نگهبان رد 
صلاحیت شد؛ در نشست ستاد هماهنگی روابط اقتصادی خارجی وزارت امور خارجه منتشر شده است. )عکس: 

محمدرضا عباسی / مهر(

    تصویری از صندلی خالی شماره 25 مجلس شورای اسلامی متعلق به مرتضی صفاری نطنزی نماینده نطنز و قمصر 
در مجلس که 5 تیر ماه درگذشت. )عکس: محسن عطایی / فارس(

کشتی ایرانی توقیف شده در عربستان آزاد شد
کشتی ايرانی که در بندر جده عربستان سعودی متوقف شده بود، آزاد شده و به همراه دو يدک کش ايرانی در حال حرکت به سمت آب های کشورمان است. کشتی 
ايرانی با نام »Happyness1« متعلق به شرکت ملی نفتکش که روز سه شنبه 10 ارديبهشت سال جاری، در پی ايجاد نقص فنی در قسمت موتورخانه خود بالاجبار 
به بندر جده عربستان منتقل شده و طی چند ماه گذشــته با وجود رفع نقص اجازه ترخیص نیافته بود، با پیگیری های نهادهای مسئول در کشورمان از توقیف رها 
شده و همراه با تمام کارکنان و خدمه خود در حال بازگشت به کشورمان است. سید عباس موسوی،  با اشاره به بازگشت کشتی نفتکش متعلق به جمهوری اسلامی 
ايران از بندر جده عربستان سعودی به سمت بنادر کشورمان و همچنین انتقال مصدوم ايرانی کشتی ساويز از بیمارستان جیزان عربستان سعودی به عمان و سپس 
به ايران گفت: »کشتی نفتکش هپینس که در تاريخ 12 ارديبهشت ماه به دلیل نقص فنی در بندر جده عربستان سعودی پهلو گرفته بود پس از رايزنی های مختلف 
و پیگیری های مستمر از ســوی وزارت امور خارجه با جهات ذيربط نهايتاً روز 29 تیرماه پس از رفع نقص به وجود آمده بندر جده را به سوی بنادر کشورمان ترک 
کرد.« موسوی افزود:»از سوی ديگر در تاريخ 13 خرداد سال جاری يکی از سرنشینان کشتی تجاری ساويز در مسیر خود در دريای سرخ که به دلیل سانحه ای داخل 
کشتی مصدوم شده بود و برای مداوا به بیمارستان جیزان عربستان منتقل گرديد، نهايتاً پس از پیگیری های به عمل آمده از سوی وزارت امور خارجه، مصدوم ايرانی 
کشتی ساويز روز شنبه مورخ 29 تیرماه از بیمارستان جیزان عربستان به عمان منتقل و سپس به کشورمان بازگشت.« سید عباس موسوی با اشاره به قطع روابط 
ديپلماتیک کشورمان با عربستان افزود:»اين دو موضوع از کانال های مختلف ديپلماتیک پیگیری شد که ما از کشورهای سوئیس و عمان و همچنین جهات ذيربط 

در عربستان برای ارائه خدمات و تسهیلات لازم در خصوص اين دو موضوع تشکر و قدردانی می کنیم.«
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     حاشیه روز 

     خبر کوتاه 

عراقیها،عمانیهاوحالاچینیها!
آمارها نشان می دهد تعداد گردشگران ورودی در کشور 40 درصد 

افزایش داشته و مردم کشورهای جدیدی به ایران سفر می کنند

 رستم و بیژن در یک قاب
در جلسه بیژن زنگنه با وزرای پیشین نفت 

چه گذشت؟ 
ادامه ازصفحه   اول

3.این ماجراها گذشــت تا چند ماه پیش که خبر آمد رستم 
قاسمی به زنگنه پیغام داده حاضر است درباره فروش نفت در 
شرایط تحریم به او کمک کند و زنگنه هم در اظهاراتی مثبت 
اینطور پاسخ داد که: »رستم قاسمی صددرصد کنار ماست. 
نمی گویم 90 درصد می گویم صددرصد.« شاید جلسه دیروز 
هم به نوعی نتیجه همان سیگنال های مثبت چند ماه پیش 

این دو نفر باشد. 
هرچند که دو وزیر دیگر نفت احمدی نــژاد یعنی نوذری و 
وزیری هامانه در هر دو جلســه کنار زنگنه بودند اما حضور 
رستم قاســمی در دوره اوج تحریم های 90 تا 92 وزیر بوده 

معنادارتر به نظر می رسد.
 او دوره قبل از وزارت هم چند سالی فرمانده قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا بود و بعد اتمام کار دولت دهم دبیر ستاد توسعه 
اقتصادی ایران، عراق و ســوریه شــد. مســئله فروش نفت 
یکــی از دغدغه های اصلی امروز کشــور اســت و ماجرای 
توقیف نفتکش ها و تنش های اخیر در خلیج فارس قضیه را 

پیچیده تر از قبل هم کرده است. 
بعد از جلســه دیروز زنگنــه به خبرنــگاران توضیح داد که 
غلامرضــا آقازاده از قبل گفته بود در این جلســه شــرکت 
نمی کند امــا منتظر حضور میرکاظمی بودنــد که او هم در 
نهایت اعلام می کند در این جلســه نمی تواند حضور داشته 

باشد. 
درباره اینکه در این جلسه چه گذشت و چه بحث هایی شده 
هنوز گزارش مبسوطی منتشر نشــده اما وزیر نفت توضیح 
داده که او ابتدا گزارشی درباره وضعیت بین المللی و کارهایی 
که تا الان انجام شده ارائه داده و وزرای پیشین هم نکاتی را 
مطرح کردند و البته آن ها روش های فعلی فروش نفت کشور 

را تایید کرده اند.  

  آمار گردشگران ورودی
1 بررسی وضعیت آمارها در بخش ورود اتباع و 
گردشگران خارجی در سه ماه نخست امسال 4۰.۶۶ 
درصد رشــد را در قیاس با مدت زمان مشابه سال 

1397 نشان می دهد.
2 مجموع سفر گردشــگران و اتباع خارجی به 
ايران در سه ماه نخســت فروردين، ارديبهشت و 
خرداد سال 1398 به دو میلیون و 3۰ هزار و ۵23 
نفر رسیده است که بیشترين حجم سفرهای ورودی 
در خردادماه ثبت شده که 727 هزار و 279 نفر بوده 
است که نسبت به ماه مشابه در سال 1397 نزديک 

به ۵۵ درصد رشد داشته است.
3 در سه ماه نخست سال 97 مجموعا يک میلیون 

و 443 هزار و ۵۵1 نفر به ايران سفر کرده بودند.
4 بالاتريــن رکورد ســفرهای ورودی به ايران 

همچنان به کشورهای همسايه ايران تعلق دارد.

 چند نکته از افزایش گردشگران ورودی
1 يکی از مهم ترين اتفاقات در حوزه گردشگران 
ورودی، لغو رواديد برای اتباع عمانی بوده اســت. 
اتفاقی که باعث شده در سه ماهه اول امسال پس از 
گردشگران عراقی، عمانی ها رتبه سوم را به دست 
آورند. به گفته رئیس ســازمان گردشــگری، آمار 
گردشــگران عمانی در حدود 14۰ درصد افزايش 
داشته اســت. طبق جســت وجوهای هفت صبح 
يکی از دلايل سفر عمانی ها به ايران برای دريافت 
خدمات درمانی است. اولین مقصد عمانی ها برای 
درمان کشور هند است و دومین آن ايران. با برداشته 
شدن ويزا نیز استقبال آن ها چند برابر شده و حتی 
پیش بینی شــده که ايران در آينده ای نزديک به 
عنوان مقصد اول گردشگری سلامت برای عمانی ها 
معرفي شود. بیشترين خدمات دريافتی آن ها نیز 

چشم پزشکی است که ترجیح می دهند برای اين 
منظور به شهر شیراز سفر کنند. 

2  عراق مثل يک سال گذشــته در صدر جدول 
قرار دارد. بعد از عراق، اتباع جمهــوری آذربايجان 
بیشترين سفر را به ايران انجام داده اند. طبق آخرين 
آمار که مربوط به ســال گذشته است )آمار تفکیکی 
سه ماهه امسال هنوز اعلام نشده(  ورود يک میلیون 
و 3۵۶ هزار و 78 نفر از اين کشور به ايران ثبت شده 
اســت که اين عدد 92 درصد رشــد را در مقايسه با 
سال گذشته نشــان می داد. پس از آن عمانی ها قرار 
گرفته اند و ارمنستانی ها هم نیز رتبه بعدی را به خود 
اختصاص داده اند. افغانستان کشور ديگری است که 
اتباع ورودی آن به ايران در حدود 2۰ درصد رشــد 
داشته است. ترکیه نیز به تازگی جزو پر سفرها شده 
و سفر اتباع ترک به ايران در حدود ۶ درصد افزايش 

پیدا کرده است.
3  نکته مهم در آمار کشورهايی که در قسمت 
بالا آمده اين است که اتباع اين کشورها برای ورود 
به ايران الزامی به اخذ ويزا ندارند و اين موضوع نشان 
می دهد علاوه بر کاهش ارزش ريال، سیاست های 
سازمان گردشگری نیز بر افزايش جذب گردشگر 

بی تاثیر نبوده است.
4  با نگاهی به اتباع کشــورهايی که بیشترين 
گردشگر را به ايران می فرستند، در می يابیم آن ها از 
طريق مرزهای زمینی به کشور وارد شده اند و بنابراين 
اين  روزها بايد دور پول درآوردن از مرزهای هوايی را 
خط بکشیم! به عنوان مثال بررسی آمار های ورود و 
خروج اتباع خارجی از مرز شلمچه که عمده آنان را 
عراقی ها تشکیل می دهند حاکی از اين است که در 
فروردين  ماه سال جاری تعداد 1۰7 هزار و 318 نفر، 
در ارديبهشت ماه 2۶8 هزار نفر و در خردادماه حدود 
3۰۰ هزار نفر از مرز شلمچه وارد کشور شده اند. در 

برخی از روزها گزارش شده که فقط 1۵ هزار عراقی 
از طريق اين مرز وارد کشــور شــده اند. با توجه به 
آمارها می توان دريافت عراقی ها از مرزهای ايلام و 
خوزستان، افغانستانی ها از مرزهای خراسان رضوی، 
و مردمان کشورهای آذربايجان، ارمنستان و ترکیه از 
مرزهای آذربايجان غربی، آذربايجان شرقی، اردبیل 

و البته آستارا به کشور ورود می کنند.
5  نکته جالب ديگر در اين ماجرا، رونق پروازهای 
داخلی در فرودگاه های اين مناطق است. مثلا کافی 
اســت به پروازهای فرودگاه آبادان که اتفاقا فرودگاه 
کوچکی اســت نگاهی بیندازيد. در طول شبانه روز 
حدود 2۵ تا 3۰ پرواز از اين فرودگاه به شهرهايی مانند 
تهران، شیراز، مشهد، اصفهان و يزد صورت می گیرد. 
در حالی که در ســال گذشــته تعداد پروازهای يک 
شبانه روز در اين فرودگاه حداکثر به 1۰پرواز می رسید. 
وضعیت فرودگاه های شهرهای ديگری که گردشگران 
خارجی از طريق مرز زمینی وارد آن می شــود نیز به 
همین شکل است و نشان می دهد در شرايط فعلی، 
توسعه و تجهیز فرودگاه های داخلی و شهری نسبت به 

فرودگاه های بین المللی ارجحیت دارد.
6  هدف سفر توريســت های خارجی را نبايد 
فراموش کنیم: گردش، زيارت و درمان. اين سه ضلع 
در کنار يکديگر توانسته اند توريست های کشورهای 
همسايه را به ايران بکشانند و بسیاری از توريست ها 
در زمان سفر خود تلاش می کنند تا از هر سه فرصت 
استفاده کنند. يعنی اگر کار درمانی در ايران داشته 
باشــند، طوری برنامه ريزی می کنند هم گردش 
کنند و هم زيارت داشته باشند. موضوعی که سبب 

می شود تا هزينه بیشتری در ايران خرج کنند.
7  نوع مسافرت گردشگران عراقی و عمانی به ايران 
نیز قابل توجه و مهم است. آن ها بر خلاف توريست های 
کشورهای ديگر، اولا دســت و دلباز هستند و دوما 

با جمعیت زياد و تمام قوا ســفر می کنند. اين اتفاق 
به اندازه ای مهم اســت که يکی از مسئولان سازمان 
گردشــگری درباره آن گفته: »عراقی ها به واســطه 
زندگی عشیره ای شــان عادت دارند خانوادگی و پر 
جمعیت سفر کنند، آن ها معمولا مدت زمان زيادی را 
در يک منطقه می مانند برای همین هتل  يا خانه ای را 
طولانی مدت اجاره می کنند، اما موضوع مهم تر درباره 
گردشگران عراقی اين است که ديگر فقط برای زيارت 
به ايران سفر نمی کنند و علاوه بر اصفهان و شیراز به 
نقاط کمتر شناخته شــده ای همچون چهارمحال و 
بختیاری هم می روند. حتی هزينه کردشــان نسبت 
به چینی ها و ساير گردشگران در ايران بیشتر است. 
اکثر عراقی ها با انگیزه درمان به ايران سفر می کنند و 
ضرورتا دوره ای را برای نقاهت سپری می کنند بنابراين 
بیشتر هزينه می کنند.« در مورد نوع سفر عراقی ها اما 
يک نکته مهم وجود دارد. فعالان گردشگری می گويند 
عراقی ها بیشــتر از آنکه به صورت سیستماتیک و از 
طريق آژانس ها و هتل ها برای ســفر بــه ايران اقدام 
کنند، به صورت سنتی سفر می کنند. يعنی خودشان 
با وسايل نقلیه زمینی به ايران می آيند، به خانه های 
اجاره ای می روند و در صورت لزوم خودشان پزشک و 

بیمارستان را انتخاب می کنند. 
8 شواهد نشان می دهد بايد به افزايش گردشگران 
ورودی خوشبین باشــیم و ســازمان گردشگری 
برنامه ريزی هايی برای افزايش ســهم گردشگران 
ورودی از کشورهای ديگر نیز کرده است. يکی از اين 
برنامه ها، حذف مهر ورود بــه ايران از گذرنامه اتباع 
خارجی و صدور گذرنامه الکترونیکی برای مسافران 
اروپايی است که بالاخره نهايی شد و چند وقتی است 
که اجرا می شــود. موضوع ديگر نیز حذف ويزا برای 
گردشگران کشور چین است. طبق آمارها در سال 
2۰17 جمعیتی در حــدود 129 میلیون چینی به 

خارج از اين کشور سفر کردند که جزو گردشگران 
دست ودلباز محسوب می شوند. مسئولان امیدوارند 
با حذف ويزا برای چینی ها تعداد گردشگران آن ها در 
سال به ايران که حدود 2۰۰ هزار نفر است به نزديک 

به يک میلیون نفر افزايش پیدا کند.

  آمار گردشگران خروجی
1  آمار ســفرهای ورودی و خروجی در ســه 
ماه نخست ســال 1398 از تداوم ريزش آمار سفر 
ايرانی ها به خارج از کشور حکايت دارد که جريان آن 
با افزايش نرخ عوارض خروجی، ارز و بلیت هواپیما 

از سال 139۶ آغاز شده است.
2  مجموع سفر ايرانی ها به خارج از کشور در سه 
ماه نخســت فروردين، ارديبهشت و خرداد 1398 
بالغ بر يک میلیون و 7۵9 هزار و 749 نفر بوده که 
نسبت به مدت زمان مشابه ســال گذشته، دامنه 
تغییرات آن منفی ۶.۵2 درصد شده است. در سه 
ماه نخست سال 97 يک میلیون و 882 هزار و 414 

ايرانی به خارج از کشور سفر کرده بودند.
3  بیشترين حجم ســفرهای خارجی ايرانی ها 
از ابتدای ســال 98 نیز در ماه فروردين ثبت شده 
است که ۶۶۰ هزار و 314 سفر بود، درحالی که در 
فروردين ماه سال گذشته جمعیتی بالغ بر 874 هزار 
و ۶33 نفر به خارج از کشور سفر کرده بودند که رشد 

آن منفی 24.۵ درصد بوده است.
4  مقايســه آمار ســفر در خردادماه نیز نشان 
می دهد، ســفر ايرانی ها به خارج از کشور با شیب 
ملايمی درحال رشــد اســت. خردادماه سال 97 
جمعیتی بالغ بــر 482 هزار و 947 نفــر ايرانی به 
خارج از کشور سفر کرده بودند، درحالی که اين آمار 
در خردادماه امسال با 23 درصد رشد به ۵94 هزار و 

441 نفر رسیده و تراز آن مثبت شده است.

علی رســتگار |محمدجواد آذری جهرمی، وزير 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه های اجتماعی 
معمولا حضور فعالی دارد و هر از گاهی هم به سوالات 
کاربران در قسمت کامنت ها شخصا پاسخ می دهد. 
ديروز پای آخرين پُست اينستاگرامی او يک کاربر 
پرســیده بود: »وزير جوان ارتباطات مدل گوشیت 
چیه؟« آذری جهرمی هم اينطــور جواب داده که: 
»الان يک گوشــی جی ال ايکس مــدل آريا دارم. 
ايرانیه، خیلی هم خوبه« او البته مشــخص نکرده 
دقیقا کدام مدل جی ال ايکــس آريا را دارد چون از 
خود همین مــدل هم دو نــوع دارد. يکی بین يک 
تا يک میلیــون و 2۰۰ هزار تومــان قیمت دارد و 
ديگری بیشــتر از دو میلیون و 4۰۰ هزار تومان در 

بازار به فروش می رســد. آيا واقعا وزير ارتباطات با 
همین گوشی کار می کند؟ نمی توانیم جواب قطعی 
بدهیم اما ايــن را می دانیم که قبــلا تصاويری از او 
ثبت شــده که برندهای ديگر موبايل هم در دست 
دارد. يکی از اين تصاوير مربوط می شــود به آذرماه 
1397 و روزی  که  علــی لاريجانی، رئیس مجلس 
شورای اســلامی به وزارت ارتباطات رفت. در اين 
جلســه که با موضوع دولت الکترونیک برگزار شد 
آذری جهرمی يک گوشــی سامســونگ گلکسی 
S9  پلاس در دســت داشت. اين گوشــی الان در 
بازار بین 8 تا 9 میلیــون تومان قیمت دارد. باز يک 
عکس ديگر هم از آذری جهرمی موجود اســت از 
سفر او به رشت در ارديبهشت 97 و طبق عکسی که 

خبرگزاری ايسنا ثبت کرده او يک گوشی آيفون در 
دست دارد که در حال حاضر پايین ترين   مدل )در 
حال تولید( آن 1۰ میلیون تومان قیمت دارد. البته 
اين را هم يادمان نرود که وزير ارتباطات همیشه با 
يک گوشی اندرويدی توئیت می کند  چون پای هر 
توئیت سیستم عامل مورد استفاده کاربر مشخص 
می شــود. با اين همه اين نکته را هم بگويیم که اين 
تصاوير لزوما به معنی نفی يا اثبات جمله اخیر آذری 
جهرمی نیست  چون ممکن اســت در آن لحظه ای 
که عکس ثبت شده او در حال مشاهده چیزی روی 
گوشی همراهان و همکارانش بوده يا اصلا شايد به 
تازگی يک گوشی جی ال ايکس را جايگزين اپل و 

سامسونگ کرده باشد. 

سید مرتضی بختیاری که پیش از اين رئیس حوزه 
رياســت قوه قضائیه بود به ســمت رئیس کمیته 
امداد امام خمینی منصوب شد. صبح ديروز مراسم 
توديع ســید پرويز فتاح و معارفه ســید مرتضی 
بختیاری رئیس جديد کمیته امداد امام خمینی 
برگزار شد. بختیاری که متولد 1331 است پیش از 
اين سابقه همکاری با ابراهیم رئیسی را در چندين 
حوزه مختلف داشــته اســت. رئیس دادگستری 
استان خراسان رضوی، رئیس دادگستری استان 

فارس، وزير دادگستری، رئیس سازمان زندان ها 
و استاندار اصفهان از سوابق قبلی بختیاری است. 
او قائم مقامی آســتان قدس رضوی را در کارنامه 
خود دارد و در تاريخ 11 دی مــاه 1397 با حکم 
ســید ابراهیم رئیسی به عنوان مشــاور و دستیار 
ويژه تولیت آستان قدس رضوی منصوب شد. اين 
درحالی است که ســید پرويز فتاح رئیس اسبق 
کمیته امداد به رياســت بنیاد مستضعفان انقلاب 

اسلامی منصوب می شود.

آیا واقعا گوشی وزیر جوان جی ال ایکس است؟
آذری جهرمی می گوید از گوشی جی ال ایکس استفاده می کند در حالی که قبلا تصاویری از او در 

حال کار کردن با اپل و سامسونگ دیده بودیم

بختیاری رئیس کمیته امداد شد

 عکس از مجید حقدوست خبرگزاری مهر عکس از اشکان شبانی خبرگزاری ایسنا
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آمار جدید گردشگران خروجی و ورودی به کشور در سه ماه اول امسال اعلام شده و خودمان هم نمی دانیم خوشحال 
باشیم یا ناراحت. این آمار از یک سو نشان می دهد میزان سفر خارجی ایرانی ها نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته 
6 درصد کمتر شده اما از سوی دیگر گردشگران ورودی به کشور نسبت به مدت مشابه سال گذشته 40 درصد افزایش 
پیدا کرده و رکورد خیره  کننده ای داشته است. فکر می کنیم دلایل کاهش سفرهای خارجی واضح است اما برای دلایل 
افزایش سفرهای ورودی غیر از موارد همیشگی به چند مورد جدید و جالب نیز برخوردیم که آن ها را در این گزارش بررسی 
می کنیم. عواملی مثل عدم درج ویزا و مهر ورود در گذرنامه مسافران خارجی و برداشتن شرط ویزا برای تبعه کشورهایی 

مانند عمان از جمله دلایل جدید افزایش گردشگران است. این ماجراها را مرور می کنیم.
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وزير راه و شهرســازي ديروز يک مرکز عملیــات ايمني و 
اضطراري شرکت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران را افتتاح 
کرد؛ پروژه اي مهم و راهبردي با تاثیري چشمگیر بر ارتقاي 
ايمني پروازهــا. با اين حال وقتي نوبت خبرنگاران رســید، 
محمد اســامي -که خودش مي گويد بعد از 28ســال تازه 
صاحبخانه شده- بیشتر با سوالاتي درباره مسکن روبه رو شد.

او اول درباره راه اندازي سامانه اماک و اسکان کشور حرف 
زده: »راه اندازي اين ســامانه را با اســتفاده از يک سیستم 
میان بُر آغاز کرده ايم و اين وظیفه اي است که قانون برعهده 
وزارت راه و شهرســازي گذاشته اســت. در گذشته گفته 
مي شــد اين وظیفه شهرداري هاســت که خانه هاي خالي 
را شناســايي کنند اما ما با يک کار جديد و با اســتفاده از 
ديتابیس هاي دستگاه هاي ديگر، اين سامانه ها را به يکديگر 

لینک داده ايم تا خانه هاي خالي شناسايي شوند.«
اسامي  سپس به سوالي درباره »تامکاد« جواب داده؛ عنواني 
که به شــکل اختصاري به طرح »تامین مســکن کارکنان 
دولت« اختصاص دارد. به گفته وزير، تامین مسکن کارکنان 
دولت تنها شــامل بنگاه هاي دولتي نمي شود و هر بنگاهي 
که تضمین کنــد، مي تواند حقوق نیروها را ماهانه کســر و 
به حساب صندوق مشــخص واريز کند، امكان ورود به اين 
طرح را خواهد داشت. بنابراين صندوق هاي بازنشستگي و 
شرکت هاي زيرمجموعه دستگاه هاي دولتي هم مي توانند در 
اين طرح سرمايه گذاري کنند. فکر مي کنید از آخرين مرتبه 
که درباره اش شــنیديم اين طرح چقدر پیشــرفت کرده؟ 
محمد اسامي  مي گويد، طرح به تايید رئیس جمهور رسیده 

و آن را به سازمان برنامه و بودجه اباغ کرده. به محض اباغ 
از سوي اين ســازمان به وزارت راه و شهرسازي، اجراي آن 

آغاز مي شود.
او همچنین از آغاز برنامه اقدام ملي تولید و عرضه مســکن 
خبر داده اســت و گفته اين طرح با هدف ساخت 4۰۰هزار 
واحد مســکوني در حال اجراســت که جامعــه هدف آن، 
متقاضیان واحدهاي مســکوني 1۰۰متــر زيربنا و 7۵متر 
مصرفي هســتند. برآورد وزارتخانه براي ســاخت چنین 
واحدهايي 3۰۰میلیون تومان اســت. قرار بر اين است که 
۶۰هزار واحد از اين 4۰۰هزار واحد در اطراف تهران ساخته 
شوند اما براي ساخت واحدهايي در داخل تهران با نیروهاي 
مسلح قراردادهايي امضا شده است. وزير گفته براي تامین 
زمین اين طرح، به سراغ پادگان هايي مي روند که به خارج از 

شهر منتقل شده اند)يا قرار است بشوند(.
آن  وســط هم يک نفر درباره اظهارات جنجالي روز شــنبه 
رئیس جمهوري ســوال طرح کرده. حســن روحاني گفته 
بود، افزايش نرخ اجاره 3۰درصد و امیدوارکننده است. وزير 
خیلي منطقي به اين سوال جواب داده است: »مبناي تحلیل 
معاونت مســکن وزارت راه و شهرسازي، اطاعات رسمي  و 
ثبت شده است. براســاس ديتاهايي که در معاونت مسکن 
از بانک مرکزي و مرکز آمار تحلیل شــده، متوسط افزايش 
اجاره بها حد فاصل سه ماهه سال جاري در مقايسه با سه ماهه 
ابتدايي ســال گذشــته، حداکثر 3۰درصد بوده. همچنین 
حرکت شتابان قیمت مسکن که در ماه گذشته رخ داد، در 

ماه جاري متوقف شده است.«

   مسکن

وعده شگفت انگيز ساخت 400هزار خانه  300ميليوني 

رئیس شوراي تامین دام در نامه اي به معاونت امور دام وزارت 
جهاد کشــاورزي اطاع داده که نرخ خريد هر کیلوگرم لاشه 
گوساله به ۵۶هزارتومان رســیده و اين بهترين فرصت است 
تا با حذف دلالان از بازار قیمت نهايي براي مصرف کننده نیز 
پايین بیايد. ما در گروه راهنماي بــازار هفت صبح اين ادعا را 
راستي آزمايي کرديم و متوجه شديم مي توان ردپا و نشانه هاي 
مثبت از کاهش قیمت گوشت قرمز را در بازار هم مشاهده کرد. 
همچنین به اين نتیجه رسیديم که خريد اينترنتي گوشت قرمز 
ممکن است منافع اقتصادي قابل توجهي داشته باشد. به عنوان 
مثال قیمت گوشت چرخ کرده در نمونه هاي بسته بندي شده )به 
عنوان گران ترين نوع گوشت موجود در بازار( به 8۰هزار تومان 
رسیده است اما تولیدکننده همین گوشت، حاضر است آن را با 
قیمت 7۰هزار تومان در سايت هاي اينترنتي عرضه کند و حتي 
 روي آن تخفیف 1۰درصدي اعمال کند. قیمت چقدر شــد؟ 
۵8 تا ۶2هزار تومان! بسته هاي قیمه اي در وزن هاي نیم کیلويي 
نیز همین اتفــاق را تجربه کرده اند. قیمتــي که تولیدکننده 
تعیین کرده براي اين بسته ۶3هزار تومان است. در سايت هاي 
اينترنتي همین محصول با قیمت ۵3هزار تومان عرضه مي شود 
و پس از تخفیف 1۰درصدي در نهايت با قیمت 48هزار تومان به 
دست مصرف کننده مي رسد. اين در حالي است که بسته بندي 
يک کیلويي اين محصــول را مي توان با نــرخ 8۶هزار تومان 
خريداري کرد. بسته بندي يک کیلويي گوشت ماهیچه گوساله 
تنها کمي از 1۰۰هزار تومان بیشــتر است و در بدترين حالت 

بدون احتساب تخفیف به 11۰هزار تومان مي رسد.
ردپاي کاهش قیمت ها در محصولات لوکس با مصارف خاص 

هم قابل مشاهده است. مثا بسته نیم کیلويي بیف استراگانف 
با نرخ ۶۰هزار تومان قیمت گذاري شده اما با کمي جست وجو 
مي توان آن را از سايت هاي اينترنتي با قیمت ۵1هزار تومان و 
با احتساب تخفیف 4۶هزار تومان خريد. يا قیمت اصلي بسته  
۵۰۰گرمي استیک گوساله 77هزار تومان است ولي تولیدکننده 
حاضر است آن را در سايت هاي اينترنتي با نرخ ۶۵هزار تومان 
عرضه کند و به مشــتري پنج هزار تومان ديگر تخفیف بدهد. 
آنها همچنین بیفتک گوســاله ۵۰۰گرمــي را 78هزار تومان 
قیمت گذاري کرده اند اما در نهايت حاضر مي شــوند براي به 
دست آوردن دل مشــتري در ســايت هاي اينترنتي آن را با 
احتســاب تخفیف ۶۰هزار تومان بفروشــند. همین وضعیت 
براي بســته هاي 1.2۵کیلويــي زبان گوســاله رخ مي دهد. 
جايي که قیمت محصول 11۰هزار تومان است اما خريداران 
اينترنتي اجازه دارند آن را با نرخ 9۵هزار تومان سفارش دهند. 
کاهش خفیف قیمت و بعد فرود شمشیر تخفیف را در فروش 
بسته بندي هاي گوشت گوسفندي هم مي توان مشاهده کرد. 
به عنوان مثال ران ممتاز گوساله 11۰هزار تومان قیمت گذاري 
شده اما اگر آن را از سايت هاي اينترنتي سفارش دهید با قیمت 
98هزار تومان به دست شما مي رسد يا مثا بسته يک  کیلويي 
ماهیچه گوســفندي را مي توان به جاي 13۶هــزار تومان به 
روش اينترنتي با بهاي 123هزار تومان خريداري کرد. قیمت 
بسته هاي يک کیلويي سردست گوسفندي حدود 1۰۰هزار 
تومان است. گوشت آبگوشــتي حتي بدون احتساب تخفیف 
رســما الان زير 1۰۰هزار تومان فروخته مي شود و بسته يک 

کیلويي ماهیچه پلويي گوسفندي 8۶هزار تومان است.

   اقتصاد خانواده

منافع اقتصادي خريد گوشت قرمز به روش اينترنتي

شرطکاهشقیمتلوازمخانگی
سخنگویانجمنصنفیتولیدکنندگانلوازمخانگیمیگویداگر
سرمایهدرگردشتولیدکنندگانتامینشود،قیمتلوازمخانگی
تا20درصدکاهشپیدامیکند.حمیدرضاغزنویمیگویداگر

مشکلاتواحدهایتولیدیبهخصوصسرمایهدرگردشبرطرف
شودعرضهکالابهبازاربیشتروحتیارزآوریبرایکشورهمانجام

خواهدشد.سخنگویانجمنصنفیتولیدکنندگانلوازمخانگی
معتقداستاگرمنابعبهسمتتولیدسوقدادهشودمیتوانیم
بسیاریازکالاهاراازلحاظکمیوکیفیتامینکنیم.فرصت
استثناییبرایتولیددر10سالگذشتهبیسابقهاستوتوجه

نکردنبهاینموضوعیکتهدیدبزرگبهحسابمیآید.
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کارتسوختاز20مرداددوبارهاجراییمیشود.بیژنزنگنه،
وزیرنفتدراینبارهمیگویدتصمیمدولتبرایالزامیشدن

استفادهازکارتسوختشخصیاز20مردادماهاجراییمیشود
وتمامیکسانیکهدرثبتنامهایقبلیشمارهحسابهایخود
رااعلاموبرایدریافتکارتسوختالمثنیاعلامنیازکردهاند،
کارتسوختخواهندگرفتواگرکسیبعدازتاریخ20مرداد

بههردلیلیکارتسوختنداشتهباشد،ازاینتاریختامدت
محدودیکارتسوختجایگاهدارانبرایاستفادهاینافراد

فعالخواهدبود.زنگنهمیگویددراینمرحلهمیخواهیمفرآیند
سوختگیریرامنضبطکنیموهیچگونهسهمیهبندیمطرحنیست.

شاخصبورسرشدکرد
شاخصکلبورستهراندرپایانمعاملاتروزیکشنبه30تیرماه98
باافزایشسههزارو224واحدبهرقم249هزارو661واحدرسید.در
اینروزعمدهنمادهایمهمبورسیدرتقویتشاخصکلمؤثربودند

کهازمهمترینایننمادهامیتوانبهنمادفارس،کگل،پارس،پارسان،
تاپیکو،وغدیروفخوزاشارهکرد.دیروزنمادهایمربوطبهشرکتهای

جمپیلن،سرمایهگذاریصدرتامین،گروهمپنا،پتروشیمیشازند،
سرمایهگذاریخوارزمیوماشینسازیاراکدرصدرپربینندهترین
نمادهایشرکتبورسقرارداشتند.دراینروزفعالانبازاربورس
بیشاز1.6میلیاردسهام،حقتقدمواوراقمالیدرقالب223هزار

نوبتمعاملهوبهارزش863میلیاردتوماندادوستدکردند.

   قيمت ويلا و زمين در شهرک باستي هيلز
بعید اســت پول دلال ها به خريد وياهاي شهرک 
باستي هیلز برسد. براي همین اکثر ساکنان شهرک 
باستي هیلز فعا خیال فروش وياهاي لوکس شان 
را ندارند. اين موضوع باعث شده به سختي بتوانیم 
فايل هاي فروش وياهاي لوکس شهرک باستي هیلز 
را پیدا کنیم. کل مشاوران اماک منطقه لواسان را 
که بگرديد، جز چند مــورد از ارزان ترين وياهاي 
باقي مانده در شهرک باستي هیلز، مورد ديگري پیدا 
نخواهید کرد. همین فايل هاي به ظاهر ارزان  قیمت 

هرکدام تا ده هامیلیارد تومان ارزش دارند.
   ويلاي دوهزار و 500متري؛ 150ميليارد تومان

اصا نگــران محدوديت قیمت ها نباشــید، قیمت 
ويا در شهرک لوکس باستي هیلز هیچ محدوديتي 
ندارد. يکــي از لوکس ترين ويا هاي اين شــهرک 
تقريبا دوهزار و ۵۰۰متر زيربنــا دارد. پارکینگ، 

انباري، بالکن، سونا، استخر، جکوزي، سالن ورزشي 
و خاصــه هرچه که دلتــان بخواهــد در آن پیدا 
مي شود. تازه اين ويا نوساز است و همین پارسال 
ساخت آن تمام شده. صاحب آن مي گويد، اين ويا 
بي نظیرترين وياي ســوپرلوکس در باستي هیلز 
اســت و براي همیــن آن را 1۵۰میلیــارد تومان 

قیمت گذاري کرده است.
   ويلاي دوهزار و 100متري؛ 60ميليارد تومان

يکي از ويا هاي رويايي شهرک باستي هیلز، دو هزار 
و 1۰۰متر مربع مساخت دارد و به قیمت ۶۰میلیارد 
تومان به فروش گذاشته شده. البته متراژ بناي اين 
ويا هزار و ۵۰۰متر است و حدود ۶۰۰متر حیاط 
دارد. از امکانات اين ويا مي توان به استخر، سونا، 
جکوزي، حیاط و باربکیو اشاره کرد. اين ويا حدود 
چهار سال است که ساخته شده و شش خواب مستر 
دارد. هر اتاق براي خودش يک تراس مجزا دارد که 

به لطف تريبلکس بودن بنا، اين امکان به ويا اضافه 
شده. پنجره همه اتاق ها قدي است و کل ويا مبله و 
فول فرنیش شده است. محوطه آن به سبک هلندي 

ساخته شده و تنوع گیاهي زيادي دارد.
   ويلاي هزار و 500متري؛ 35ميليارد تومان

قیمت ويا ها در باســتي هیلز آنقدري بالا است که 
3۵میلیارد تومان براي يک ويا در اين شهرک ارزان 
محسوب شود. براي همین آگهي دهنده اين وياي 
دوهزار متري تاکید زيادي روي ارزان قیمت بودن 
آن دارد. اين ويا هزار و ۵۰۰متر بنا دارد و ۵۰۰متر 
ديگر آن حیاط با فضاي ســبز اســت. اين وياي 
تريبلکس در باستي هیلز لواسان چهار اتاق خواب 
دارد که همگي مستر هستند. کل ويا هم مبله شده 
و عاوه بر چهار اتاق خواب، پنج سرويس بهداشتي 
دارد. اســتخر، ســونا و جکوزي هم که پاي ثابت 
ويا هاي اين شــهرک لواسان است. محوطه سازي 

عالي، دسترسي آسان و فول امکانات، عبارت هايي 
اســت که صاحبخانه براي تعريف کردن از وياي 

خود به کار مي برد. 
   زمين 900متري؛ 24ميليارد تومان

فايل هاي خريد و فروش اماک در باستي هیلز حتي 
از اپلیکیشن هاي ثبت رايگان آگهي هم سر درآورده. 
يک زمین کلنگي در يکي از اين اپلیکیشــن ها به 
فروش گذاشته شده است. اين زمین 9۰۰متر است 
و صاحب آن مي خواهد متــري 27میلیون تومان 
براي آن دريافت کند. ايــن يعني کل زمین حدود 
24میلیارد تومان مي ارزد. صاحب آگهي مي گويد 
اين زمین کاما مستطیلي اســت و جان مي دهد 
براي اينکه در آن ويا بســازي. تک مالک اســت و 
دردسر انتقال سند ندارد. چاه آب دارد و برقش سه 
فاز اســت. از تصاوير آگهي پیداست که يک حیاط 

وياي کلنگي است که کلي درخت دارد.

   زمين 380متري؛ 11ميليارد تومان
يکي از زمین هاي شــهرک باســتي هیلز به  تازگي 
 سر از مشاوره اماک لواســان درآورده. اين زمین 
نســبت به وياهايي که در اين منطقه وجود دارند 
خیلي کوچک به نظر مي رســد و تنهــا 38۰متر 
مساحت دارد، با اين حال صاحب زمین مي خواهد 
آن را متري 3۰میلیون تومان بفروشــد که با توجه 
به متراژ 38۰متري، ســر جمع بايد رقمي  حدود 
11میلیارد و 4۰۰میلیون تومــان براي خريد اين 
زمین خالي هزينه کرد که به خودي خود اندازه يک 

آپارتمان چندطبقه ارزش دارد. 
   آيا ويلاهاي شهرک باستي هيلز واقعا لوکس 

هستند؟
تنها راه براي اينکه بفهمیم آيا واقعا مي توان صفت 
لوکس را براي وياهاي شهرک باستي هیلز به کار 
برد يا نه، اين اســت که نگاهي به قیمت وياها در 

ديگر نقاط گران قیمت بیندازيم. بررســي ها نشان 
مي دهد وياهاي لوکس تنها محدود به باستي هیلز 
نیستند و در داخل شهر تهران هم مي توان وياهاي 
اينچنیني پیدا کرد. لازم نیســت ايــن همه راه تا 
لواسان و باســتي هیلز برويم، کافي است سري به 

فرشته و نیاوران بزنیم.
   چهارهزار متري فرشته؛ 352ميليارد تومان

اخیــرا فايلي بــه آگهي هاي خريــد و فروش ويا 
اضافه شــده که همه را انگشــت به دهان گذشته. 
يک وياي سوپرلوکس در خیابان فرشته با قیمت 
3۵2میلیارد تومان آگهي شــده اســت. اين ويا 
چهارهزار و 4۰۰متــر مســاحت دارد و زيربناي 
مسکوني آن هزار و 7۰۰متر مربع است. آنطور که 
از جزئیات آگهي پیداســت، صاحــب آن تنها يک 
نفر است و سند آن شخصي اســت. از امکانات اين 
ويا هرچه بگويیم کم گفتیم. آنطور که از جزئیات 

آگهي پیداست اين ويا به باشــگاه ورزشي، اتاق 
خواب مستر، کیترينگ، سالن اجتماعات، باغ میوه، 
آلاچیق، حمام ترکي، روف گاردن، سالن ماساژ و ... 
مجهز است که معلوم نیست چطور همه اين امکانات 

در يک ويا جمع شده است!
   دوهزار متري نياوران؛ 140ميليارد تومان

يک ويا را در نظر بگیريد که ســالن سینما داشته 
باشــد! بعید اســت بقیه امکانات ويــژه ويا زياد 
چشــمگیر به نظر برسد. اين ويا اســتخر، سونا، 
جکوزي، ســالن اجتماعات، اتاق ســرايداري و... 
دارد. آنطور که صاحب ويا مي گويد دور تا دور بنا 
مشجر است و چشم انداز کوهستان دارد. شايد فکر 
کنید اين ويا در دامنه کوه ســاخته شده، اما بايد 
بگويم اين ويا در نیاوران تهران واقع شــده است. 
آنطور که صاحب آگهي مي گويد، متراژ آن به هزار 
و 8۶۰متر مي رســد و هزار متر زيربنا در سه طبقه 
دارد. پنج خواب مســتر و بیش از پنج ســرويس 
بهداشــتي از ديگر ويژگي هايي اســت که صاحب 
آگهي براي تعريف از ملکش مي شمارد. او ويايش 
را 14۰میلیارد تومان قیمت گذاري کرده و مي گويد 
هیچ کس اجازه ساخت و ساز ويا در اين موقعیت 
را ندارد و براي همین هیچ ســاختماني مشرف به 
ويا وجود نداشته و نخواهد داشت. با اين وجود او 
توضیح نداده که چطور توانسته اين ويا را بسازد.  
   پنج هزار متري زعفرانيه؛ 75ميليارد تومان

يک ويــاي قديمي  که 3۵ســال از ســاخت آن 
مي گذرد، يکي از گران تريــن و بکرترين وياهايي 
است که مي توانید در تهران پیدا کنید. اين ويا در 
زعفرانیه واقع شــده و جاي تعجب است که چطور 
پنج هزار متر زمین در يکي از گران قیمت ترين نقاط 
تهران همینطور دســت نخورده باقي مانده است. 
اين ويا کا يک طبقه است و هزار متر زيربنا دارد. 
صاحب ملک برايش جواز ساخت پنج طبقه گرفته 
و آن را همراه ملک به خريدار واگذار مي کند. زمین 
اين ويا متري 1۵میلیون تومان قیمت گذاري شده 
و براي خريد آن بايد نزديــک به 7۵میلیارد تومان 

سرمايه داشت.
   هزارمتري خزرشهر؛ 65ميليارد تومان

يکي از گران ترين وياهاي لب ســاحل که بتوانید 
در اســتان مازندران پیدا کنید، در خزرشهر واقع 
شــده. اين ويا هزار و 2۰۰متر مســاحت دارد و 
هزار متر زيربناي مسکوني در ســه طبقه. آنطور 
که از جزئیات آگهي پیداســت، کار ســاخت اين 
ويا به تازگي تمام شده و هنوز کسي در آن ساکن 
نشده اســت.  اين ويا به طرز جالبي هم ويو رو به 
دريا دارد، هم ويو رو به جنــگل. فاصله آن تا جاده 
اصلي 3۰۰متر اســت و آنطور کــه صاحب آگهي 
مي گويد، به صورت 24ســاعته نگهباني مي شود. 
اســتخر آن بزرگترين اســتخر در خزرشهر است 

و پنج اتاق خواب مســتر دارد. اين ويــا با لوازم 
خانگي برند سوني، فول فرنیش شده و پارکینگش 
گنجايش شــش خودرو را دارد. آسانسور داخلي، 
مبل و سرويس چوب بلژيکي، موتورخانه ايتالیايي، 
سیستم هاي هوشــمند داخلي، ايرکانديشن تمام  
اورجینال و ... عبارت هايي است که صاحب آگهي 
براي تعريف از ملکش مي  شمارد. او مي خواهد اين 
ويا را با قیمت ۶۵میلیارد تومان بفروشد که تقريبا 
در بین فايل هاي خريد و فــروش ويا نظیر آن به 

سختي پیدا مي شود. 
   باستي هيلز کجاست؟

اسمش را باستي هیلز گذاشــته اند، چون شباهت 
زيادي به شــهرک بورلي هیلز واقع در لس آنجلس 
کالیفرنیا دارد. قضیه از اين قرار اســت که يکي از 
بلوار هاي لواسان به نام بلوار باستي به اين شهرک 
خصوصي منتهي مي شــود. ورود به اين شــهرک 
تــا چندوقت پیش صرفــا براي صاحبــان اماک 
امکان پذير بود تا اينکه اخیــرا ورودي آن تخريب 
شده و حالا ورود به باستي هیلز براي همه آزاد شده 
است. يعني حداقل مي توانیم براي تماشا سري به 

اين شهرک لوکس بزنیم.
شايد فکر کنید باستي هیلز يک جاي پرت در دامنه 
کوه بدون امکانات شهري باشد، اما اينطور نیست. 
اتفاقا با پاي پیاده مي توانید تا فروشــگاه شهروند 
واقع در بلوار باستي برويد، خريد کنید و برگرديد. 
اگر مي خواهید بدانید که شهرک باستي هیلز دقیقا 
کجاي لواســان قرار دارد، کافي است سراغ تصاوير 
ماهواره اي گوگل مپ برويد. اين شهرک در شمال 
غربي شهر لواسان واقع شده و آنطور که از تصاوير 
گوگل مپ مشخص است، حدود 3۵۰هکتار زمین 
دارد. دور تا دور شــهرک ديوارکشي شده و شبیه 
به يک منطقه خصوصي اســت. با بررسي تصاوير 
هوايــي از اين منطقه مي توان حــدس زد كه آنجا 
حدود 3۶وياي لوکس با فضاي ســبز و استخر و 
... قرار دارد که قیمت هرکدامشــان به میلیاردها 

تومان مي رسد.
اين شــهرک تقريبا 2۰۰متر بالاتر از شهر لواسان 
واقع شــده و اين مــورد باعث شــده وياهاي آن 
ويوي بي نظیري نسبت به شــهر لواسان و درياچه 
سد لتیان داشــته باشــند. به عبارتي اين شهرک 
در دامنــه کوه واقع شــده و کل لواســان زير پاي 
شهرک نشین ها اســت. تقريبا همان وضعیتي که 
بورلي هیلز در لس آنجلس آمريکا دارد. يک شهرک 
در دامنه کوه هاي شــمال لس آنجلس که خبري 
از ســاختمان هاي بلند در آن نیست، همه خانه ها 
ويايي با ويوي 3۶۰درجه و ابدي نســبت به شهر 
بزرگ لس آنجلس. حالا به جاي لس آنجلس بگويید 
لواسان، به جاي بورلي هیلز بگويید شهرک باستي و 

سد لتیان را بگذاريد جاي اقیانوس آرام!

رجزخوانی ویلاهای لوکس
از باستی هیلز تا فرشته

ارزش گران ترین ویلاهای تهران 350میلیارد تومان، 
معادل 30میلیون دلار برآورد می شود. دونالد ترامپ 

در سه ماه نخست امسال همین میزان پول را در 
قالب هدیه از طرفدارانش دریافت کرده تا در مبارزات 

انتخابات آینده ریاست جمهوری آمریکا استفاده کند
احمدرضا نجفي |   وقتي کنار گوشــمان ويلاي 350ميليارد توماني قد علم کرده ، چرا سراغ 
باستي هيلز برويم؟ احتمالا اسم باســتي هيلز در اين چندماه به گوشتان خورده باشد، يک 
شهرک لاکچري در شمال لواسان که ويلاهاي تجملی آن حسابي توجه ها را به خود جلب کرده، 
اما اينطور که پيداســت ويلاهاي لاکچري تر از باستي هيلز هم تا دلتان بخواهد پيدا مي شود. 
جست وجويمان در فايل هاي مشاوران املاک لواسان نشان مي دهد گران ترين ويلايي که در 
حال حاضر مي توان در باستي هيلز خريد، يک ويلاي دو هزار و 500متري با قيمت 150ميليارد 
تومان است. در حالي که محله فرشته در تهران خودش معدن اين ويلاهاست. نمونه اش يک 
ويلاي چهارهزار و 400متري است که به تازگي ســاخت آن تمام شده و با قيمت 350ميليارد 

تومان سر از مشاوره املاک درآورده است. 
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890هزار

530هزار

560هزار

570هزار

550هزار

460هزار

510هزار

650هزار

630هزار

800هزار

قيمت انواع پنکه ايستاده

پارس خزر

پارس خزر

پارس خزر

فلر

ويداس

ويداس

مايديا

مايديا

گوسونيک

سانی

FSR-SHIBA

4010

4030

EF5001

VIR-8033

VIR-8013

FS40-10JC

FS40-7ARB

GSF-187

DWS-3600

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

M و A قيمت انواع گوشی های سامسونگ سری

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

Galaxy A10

Galaxy A20

Galaxy A30

Galaxy A40

Galaxy A50

Galaxy A70

Galaxy A80

Galaxy M10

Galaxy M20

Galaxy M30

دو ميليون و 300هزار

سه ميليون

سه ميليون و 300هزار

چهار ميليون

چهار ميليون و 200هزار

پنج ميليون و 200هزار

هشت ميليون و 600هزار

دو ميليون و 800هزار

سه ميليون و 200هزار

سه ميليون و 500هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 12هزار و 150

13هزار و 650

15هزار و 190

سه هزار و 305

دو هزار و 150

چهار ميليون و 230هزار

چهار ميليون و 100هزار

دو ميليون و 250هزار

يک ميليون و 460هزار

402هزار و 140

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

يورو

پوند

درهم امارات

لير ترکيه

تمام سکه جديد

تمام سکه قديم

نيم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عيار

خريد 12هزار و 50

13هزار و 500

14هزار و 990

سه هزار و 285

دو هزار و 130

چهار ميليون و 100هزار

سه ميليون و 900هزار

دو ميليون و 130هزار

يک ميليون و 350هزار

----

  اقتصادبهزبانساده

چی بخريم، چی نخريم؟
بررسی وضعیت رکود در بازارهای لوازم خانگی، خودرو، مسکن، ارز و طلا

بخريم يا نخريم؟ اين سوال در روزهای اخیر به مهمترين 
پرسش سرمايه گذاران خرد تبديل شــده است. آنها با 
چشــم هايی نگران در حال رصد کردن رفت و برگشت 
قیمت دلار به کانال 11 و 12هزار تومان هستند و تنوع 
تحلیل های اقتصادی مجال نمی دهد تصمیم بگیرند. از 
يک طرف حرف 1۰هزار تومانی شدن بهای دلار است و 
از طرف ديگر هنوز شاهد شیطنت هايی در بازار هستیم. 
باتکلیفی بــازار ارز تاثیر خود را به شــکلی مخرب در 
ديگر بازارها می گذارد. اثری بد و دوست نداشتنی که به 
آن »رکود« می گويیم. نشانه های اين مهمان ناخوانده 
را همین الان در بازار هايی مثــل لوازم خانگی، خودرو، 
مسکن و حتی سکه و طا می توان مشاهده کرد. رکود 
باعث ايجاد شــک و دودلی در میان خريداران می شود. 

آنها قبل از اينکه دســت به جیب شــوند از خودشــان 
می پرسند با کاهش احتمالی دلار، چقدر از سرمايه شان 
را می بازند. رشــد قیمت ارز هم وسوسه ای ديگر است و 
دردسرهای خاص خودش را دارد. خبرآناين در گزارشی 
تاش کرده آخرين وضعیت رکود در بازارهای مختلف را 
بررسی کند اما شما که غريبه نیستید، رسیدن به جواب 

درست و حسابی به اين سادگی ها نیست. 

   وضعيت بازار لوازم خانگی
فعالان بازار لوازم خانگی می گويند تنها مشتريان ما در 
حال حاضر عروس و دامادها هســتند و کسی جز برای 
جهیزيه دســت به خريد کالا نمی زند. يخچال، ماشین 
لباسشويی، ماشین ظرفشــويی و ديگر اقام آشپزخانه 

اين روزها مشــتريان اندکی دارند. يکی از فروشندگان 
در منطقه جمهــوری می گويد نکته جالب اينجاســت 
که همین عروس و دامادها هم ديگر خیلی اهل ريسک 
نیستند و محتاطانه دســت به خريد می زنند؛ زمانی تا 
تخم مرغ پز و اسفند دود کن برقی در جهیزيه جا داشت اما 
امروز مردم ترجیح می دهند تنها اقام اساسی را بخرند 
و چرخ گوشت و مايکروويو و چای ساز و قهوه جوش و... 
را فراموش کننــد. يکی ديگر از فعالان بــازار می گويد: 
طبیعی است که وقتی قیمت ها چند برابر می شود مدتی 
طول بکشــد تا مردم خودشــان را با وضعیت تازه وفق 
دهند. از اين رو فروش لوازم خانگی نو کم شــده. سیلی 
که در نوروز رخ داد سبب شده بهای لوازم خانگی دست 
دوم نیز در اين دوره به شدت افزايش پیدا کند به طوری 
که فاصله قیمت يخچال نو و يخچال دست دوم هیچگاه 
تا اين حد کم نبوده است. قبا يخچال نو سايد بای سايد 
اگر 1۰ میلیون تومان بود، يخچال دست دوم به قیمت 
دو میلیون تومان فروخته می شد اما امروز يخچال های 

دست دوم تر و تمیز تا هفت میلیون تومان مشتری دارند 
و همین يعنی کار ما کساد است.

   وضعيت بازار مسکن
کاهش قیمت در برخی مناطق تهران آغاز شده به طوری 
که پول لازم ها قیمت های پیشنهادی شــان را حتی تا 
يک میلیون تومان در هر مترمربع نسبت به 1۰روز قبل 
کاهش داده اند. يکی از فعالان بازار اماک می گويد: در 
منطقه هشت شهرداری، قیمت ملک در میدان صیاد و 
اطراف سبان به حدود 1۰میلیون تومان برای خانه هايی 
با عمر هفت تا هشت سال رســیده بود اما اخیرا کسانی 
که با محدوديت زمانی برای فروش واحدهايشان روبه رو 
هستند حاضرند با قیمت 9میلیون نیز واحدهايشان را به 
فروش برسانند. او در پاسخ به اين سوال که وقت خريد 
است يا خیر می گويد: ببینید اغلب کسانی که اين روزها 
می پرسند بخريم يا بفروشــیم مشتری و مصرف کننده 
واقعی نیستند بلکه سرمايه گذار هستند که می خواهند 

ببینند چه زمانی بايد وارد بازار بشوند و چه زمانی خارج 
شوند. برخی کارشناسان نیز اعتقاد دارند کوچ مشتريان 
از بازارها به معنای کوچ سرمايه گذاران است و افزايش 
قیمت ها فعا مجالی برای مشتری واقعی باقی نگذاشته 
اســت. پیش بینی فعالان بازار حکايــت از آن دارد که 
مســکن تا 2۵ درصد امکان ريزش قیمــت را پیش رو 
دارد و به همین دلیل بازار مسکن بیش از پیش با رکود 

مواجه است.

   وضعيت بازار خودرو
بازار خودروهــای وارداتی تنها از ريزش نــرخ ارز تاثیر 
نمی گیرد. خبر ترخیــص احتمالی خودروهای وارداتی 
نیز اســتعداد ريزش در اين بازار را تقويت کرده است. 
در عیــن حال بهبــود رونــد تحويل خودرو از ســوی 
خودروسازان سبب شده قیمت تعدادی از خودروهای 
داخلی نیز کاهــش پیدا کند. ســعید موتمنی، رئیس 
اتحاديه نمايشــگاه داران می گويد: عــده ای بايد خود 

را آماده زيــان کنند، منظور زيان واقعی اســت چون با 
قیمت های بالا خودرو خريده اند و حالا مجبور هستند 
يا با قیمت پايین تر بفروشــند يا خواب سرمايه هايشان 

را افزايش دهند.

   وضعيت بازار ارز و سکه
دلار در روزهای اخیر مدام در حال رفت و برگشت بین 
کانال 11 و 12هزار تومان اســت اما همچنان احتمال 
ســقوط قیمت دلار تا محدوده 1۰هــزار تومان وجود 
دارد. صرافان می گويند، تنها بازاری که اين روزها با ورود 
مشتری و سرمايه گذار روبه رو است بازار سکه است چرا 
که در روزهای گذشته بسیاری از خريداران باکس های 
2۰ تا 7۰تايی سکه می خريدند و همین امر نشان از آن 
دارد که از يک سو میزان سرمايه ها خرد شده است و از 
سوی ديگر هدف خريداران، سرمايه گذاری در اين بازار 
بر پله قیمت هايی اســت که در لبه کانال چهار میلیون 

تومان قرار دارد.

  وزير نیرو می گويد براساس تفاهم نامه شرکت های توانیر و 
ساتکاب پنج میلیون مشترک برق طی دو سال به کنتورهای 
هوشمند فهام مجهز خواهند شــد. به گفته رضا اردکانیان 
اولین مجموعه اين محصولات به تعداد 1۰۰هزار کنتور ظرف 

دو ماه آينده وارد بازار خواهد شد. 

  فــروش دارو در داروخانه هــای اينترنتــی غیرقانونی 
است. سهیا عبدلی، سرپرســت واحد فنی و نظارت بر امور 
دارو خانه ها می گويد عبارت دقیــق مجوزهايی که ما تحت 
عنوان داروخانه اينترنتی صادر می کنیم »فروش اينترنتی 
فرآورده های سامت غیر دارويی« اســت و شهروندان بايد 
توجه کنند که نبايــد هیچ دارويــی در داروخانه اينترنتی 
فروخته شود. عبدلی می گويد محصولات آرايشی و بهداشتی، 
مکمل های تغذيه ای و ورزشی، شیر خشک، گیاهان دارويی 
به صورت فرآوری نشــده، دمنوش، فرآورده های طبیعی و 
سنتی حاوی گیاهان دارويی و ملزومات مصرفی پزشکی از 
جمله کالاهای مجاز به فروش در داروخانه اينترنتی هستند.

  کســب و کارهای اينترنتی به زودی توسط مرکز تجارت 
الکترونیک رتبه بندی  می شــوند. علی رهبری، رئیس مرکز 
توســعه تجارت الکترونیک وزارت صمت می گويد بر اساس 
اين طرح همه کســب وکارهايی که در ecommerce يا 
کســب وکارهای اينترنتی فعال هســتند با در نظر گرفتن 
شــاخص ها و المان های مرتبط بــا فعالیت ايــن واحدها، 
رتبه بندی می شوند و نتايج به دست آمده در نماد الکترونیکی 

اين کسب وکارها لحاظ خواهد شد.

  تايلند شرايط اعطای ويزا به مسافران ايرانی را سخت تر 
کرده است. تا چند سال قبل، مســافران ايرانی برای گرفتن 
ويزای تايلند صرفا نیاز به پرداخت پول، مدارک شناســايی 

و بلیت هواپیما داشــتند، اما سفارت تايلند در ايران مدارک 
مورد نیاز بــرای دريافت ويزا را از ســال 94 تغییر داده و دو 
مدرک جديد يعنی پرينت گردش حساب بانکی با مهر بانک و 
واچر هتل را هم درخواست می کند. حالا سفارت تايلند میزان 
تمکن مالی لازم برای دريافت ويزای مســافرتی اين کشور 
برای ايرانی ها را به مبلغ هشــت میلیون تومان افزايش داده 
است. به عبارتی برای دريافت ويزای اين کشور بايد حداقل 
هشت میلیون تومان در حساب بانکی تان پول داشته باشید.

  امروز دوشنبه 31تیرماه، آخرين مهلت ارائه الکترونیکی 
اظهارنامه مالیاتی اشخاص حقوقی و صاحبان اماک اجاره ای 
اســت. غامرضا قبلــه ای، مديرکل دفتر روابــط عمومی و 
فرهنگ سازی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور می گويد 
اين مهلت تمديد نخواهد شــد. بر اســاس قانون اشخاص 
حقوقــی و صاحبان اماک اجــاره ای تا پايــان تیر فرصت 
دارند اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 97 خود را به صورت 
الکترونیکی از طريق ســامانه Tax.gov.ir ارائه و مالیات 

خود را پرداخت کنند.

  قیمت نهايــی مرغ بر اســاس پیشــنهاد وزارت جهاد 
کشاورزی و در راستای حمايت از تولیدکنندگان، طبق نظر 
ستاد تنظیم بازار کشور 12هزار و 9۰۰تومان اعام شده که 
بر همین اساس قیمت مرغ زنده هشــت هزار و ۵۰۰تومان 
تعیین شده اســت. عباس تابش، رئیس ســازمان حمايت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان می گويد قیمت تخم مرغ 
در ســتاد تنظیم بازار هفت هزار و ۵۰۰تومان مصوب شده 
است و قاعدتا هر قیمتی بالاتر از اين، توسط بازرسان سازمان 
حمايت با برخورد تعزيراتی مواجه خواهد شــد. بايد توجه 
داشته باشید که قیمت مرغ و تخم مرغ در بازار با قیمت های 

مصوب متفاوت است.

  نبض بازار

پنج ميليون کنتور برق هوشمند می شوند

سفارتتایلندشرطارائهویزای
مسافرتیبهایرانیهاراسختتر
کردهوحالابرایدریافتویزای

اینکشوربایدهشتمیلیونتومان
موجودیحساببانکیداشتهباشید

  بازارگردي 

جاروبرقی های محبوب محيط زيست
بودجه 1.8میلیون تومانی برای خرید یک مدل کیسه دار کفایت می کند. مخزن این وسایل را می توان بارها و بارها پر و خالی کرد 

گروه بازار |       اين روزها بيشتر از هر زمان ديگری بايد فکر جيبتان باشيد. برای همين سراغ اقتصادی ترين جاروبرقی هايی رفته ايم که می توانيد با حداقل هزينه، بيشترين انتظار را از آنها داشته 
باشيد. برای استفاده از اين جارو برقی ها علاوه بر کيسه دائمی خودشان، می توانيد از کيسه های يکبار مصرف استفاده کنيد تا ديگر لازم نباشد زحمت خالی کردن کيسه جاروبرقی را به خودتان 

بدهيد. ويژگی به خصوص اين جارو برقی ها بهره مندی از فيلتر HEPA است که از ورود مجدد گرد و غبار به محيط جلوگيری می کند.

QUEEN-18سامسونگ،مدل 1

جاروبرقی QUEEN-18 از محصولات سامســونگ است. بدنه از 
مواد پاستیکی باکیفیت ساخته  شــده و قطعات مختلف رنگ های 
متنوعی دارند. در رنگ قرمز، قطعات اصلی به رنگ قرمز تیره  هستند 
و با نوارها و قطعات کوچک تر مشــکی و خاکستری ترکیب  شده اند. 
توان 18۰۰واتی اين جارو می تواند مکشی 4۰۰واتی در سر پارويی 
ايجاد و خاک و زباله را به راحتی از سطوح مختلف جمع کند. قدرت 
مکش در جاروبرقی های معمولی به تدريج و به موازات پرشدن کیسه 
کم می شود. سامســونگ راهکاری خاقانه ارائه کرده است و فیلتر 
سايکلون يا چرخشــی را تولید و عرضه کرده اســت. در درون فیلتر 
سايکلون، ابتدا ذرات بزرگ تر و سنگین تر جدا می شوند و اين امکان را 
برای استفاده  بهینه از فضای داخل کیسه جاروبرقی و قدرت مکشی 
قوی تر و يکنواخت تر فراهم می کند. فیلتر ســايکلون که به شــکل 
مناسب، کنار دسته  جاروبرقی تعبیه  شده است، به راحتی به بیرون و 
داخل می لغزد و دسترسی به آن حتی هنگامی که جاروبرقی در حالت 
ايستاده قرار دارد آسان است. گنجايش بالای مخزن جارو، سیم برق 
بلند و صدای نه چندان زياد دستگاه، استفاده از آن را ساده کرده است.

قيمت: يک ميليون و 500هزار تومان

جاروبرقی VC 221 يکی از محصولات شرکت فلر است. توان اين 
جارو برقی معادل دو هزار و 2۰۰وات اعام شده و توان آن با ولومی 
که روی جارو برقی قرار دارد، قابل تنظیم و کنترل است. اين جارو 
برقی در زيرگروه جاروبرقی های کیســه دار طبقه بندی می شود. 
کیسه اين جارو برقی پارچه ای است، شــش لیتر گنجايش دارد و 
قابل شست وشو است. 1۰عدد پاکت جاروبرقی يک بار مصرف هم به 
همراه اين محصول عرضه می شود و در برخی موارد می توان از اين 
پاکت ها استفاده کرد. صدای اين دستگاه 7۰دسی بل است و از اين 
نظر شرايط مطلوبی دارد. اين دستگاه دارای چرخ های بزرگی است 
که به راحتی می توانند دستگاه را به هر طرف هدايت کنند درنتیجه 
حرکت جارو را بســیار ســاده می کنند. از مزيت های اين دستگاه 
می توان به فیلتر HEPA در قســمت خروج هوای دستگاه اشاره 
کرد. اين فیلتر با جذب بخش زيادی از گردوغبار معلق، از خروج اين 
ذرات از مخزن جارو جلوگیری می کند.همچنین سری های مختلفی 
همراه اين دستگاه عرضه می شود که با کمک آن ها می توان درزها، 

کناره های ديوار و روی مبل را با استفاده از آنها جارو کشید.
قيمت: يک ميليون و 800هزار تومان

جاروبرقی بوش مدل BSGL32500 با قدرت موتور دو هزار 
و ۵۰۰وات خود می تواند کوچک ترين ذرات گرد و غبار را از 
روی ســطوح مختلف جمع کند. اين مدل از نوع جارو های 
کیســه دار بوده و گنجايش مخزن آن چیزی در حدود چهار  
لیتر است. هر زمان که مخزن در حال پر شدن باشد، دستگاه 
از طريق نشانگر مخصوصی که برای آن در نظر گرفته شده، 
اين موضوع را به کاربر اطاع خواهد داد. طول کابل اين مدل 
هشت متر و شعاع کارکرد جارو برقی حدود 1۰متر است. به 
همین خاطر اين جارو برقی می تواند فضای نســبتا بزرگی 
را پوشــش دهد. جاروبرقی بوش وزن بســیار کمی دارد که 
که باعث شــده کاربر بتواند آن را به ســادگی بلند يا جابه جا 
کند. زير بدنه  جارو چرخ هايی در نظر گرفته شــده تا بتوانید 
با خیالی آسوده آن را روی ســطوح جابه جا کنید. همچنین 
قدرت مکش جــارو برقی از طريق ولــوم روی بدنه آن قابل 
تنظیم و کنترل است. اين جارو برقی به فیلتر HEPA مجهز 
است که از بازگشت دوباره گرد و غبار از خروجی جارو برقی 

جلوگیری می کند. 
قيمت: يک ميليون و 800هزار تومان

BSGL32500بوش،مدل 2MC-CG711پاناسونیک،مدل 3



دنيایخودرو
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 لکسوس LS460 – مدل 2008
از همه کمیاب تر اســت و البته قوی ترين خودرو گروه هم 
هســت که در محدوده 800 میلیون تومان قابل خريداری 
اســت. اين لیموزين ژاپنی که ذاتا خودرويــی چهار نفره 
اســت، به امکاناتی نظیر اتو پارک ، اتوهلــد، صندلی برقی 
همراه با حافظه، چهار گرمکن و چهار ســردکن، چرم اعلا 
برای تمام صندلی ها، میز بار، ماســاژور، نمايشگر سقفی 
برای سرنشینان عقب، سنسور باران و سقف پانوراما مجهز 
است. اين خودرو که از يک موتور هشــت سیلندر 4600 
سی سی به قدرت 381 اسب بخار سود می برد، جثه دو تنی 
اين لکسوس را به راحتی جابه جا کرده و شتاب خوبی عايد 
راننده می کند. البته خب، هرکس که تجربه سواری با اين 
چهار خودرو را داشته باشد، رانندگی لکسوس و هیوندای 
را در مقايســه با ب.ام.و 740 بی روح توصیف می کند. اين 
لیموزين ديفرانسیل عقب که دوام و کیفیت ساخت بالايی 

دارد، بین اين چهار محصول کمترين هزينه را روی دست 
مشــتريانش می گذارد و به نوعی اقتصادی ترين لیموزين 

گروه است. 

تعداد واحدهای شارژ خودروهای برقی در چین امسال حدود 69 درصد افزایش داشته و به مرز یک میلیون رسیده 
است. طبق گزارش دولت چین، تعداد این واحدها قبلا 591 هزار دستگاه بود که امسال حدود 400 هزار دستگاه به 
آنها اضافه شده است. چین در یک برنامه ملی تلاش دارد سریعا به سمت توسعه بازار خودروهای برقی حرکت کند.

  بنز اس500- مدل 2009
قیمتش در محدوده 1 تا 1.5 میلیارد قــرار دارد ولی اغلب 
می توان اين لیموزين آلمانی را با کارکرد 100 تا 150 هزار 
کیلومتری بــا قیمت يك میلیارد تومان خريد و از ســواری 
فوق العاده راحت، امکانات عالی و اتاق جادار و ايمنش لذت 
برد. اس350 که در تريم های مختلفی به کشــور وارد شده، 
اغلب به غیر از دوربین نايت ويژن و سقف جیر اين خودرو به 
کیت AMG، سیستم وکیوم درها، صندلى های برقی مجهز 
به چهار گرمکن، چهار سردکن و حافظه، در  صندوق برقى، 
سیستم صوتی هارمن کاردن، رادار و تنظیم ارتفاع، کى لس 
استارتر، مانیتور پشت سر، سقف پانوراما و رينگ و لاستیک 
19 اينچی مجهز است. موتور شش ســیلندر اين خودرو با 
تولید حدود 272 اســب بخار قدرت، نیــروی کافی را برای 

جولان راننده در کورس های مختلف مهیا می کند. البته خب 
اينجا چون رقبا همه هشت سیلندر يا توربو هستند، ممکن 

است بنز مثل همیشه نتواند قدرتنمايی کند!

 نوستالژیگاراژ

عاقبت خوش بینی خریداران به چینی های گمنام
گزارش های متعددی از نبود قطعات ظاهری، فنی و الکترونیکی محصولات وارداتی یا مونتاژی چینی به گوش می رسد 

کوپا، دامای، لندويند و بايک. اينها آخرين 
خودروهای چینــی مونتاژی يــا وارداتی 
هســتند که مالکان خود را با دردسرهای 
متعــددی روبه رو کــرده و بعضــا به دلیل 
نقص های جزئی، زمینگیر شــده اند. چنان 
که چند خبرگــزاری و وب ســايت معتبر 
خودرويی در اين زمینه گــزارش داده اند، 
برخی از خريــداران خودروهــای کمیاب 
چینی که به دلايلی نظیــر نقص خودرو يا 
تصــادف نیازمند قطعات هســتند، اکنون 
مجبور به پارک کردن خودروهای خود در 
گوشه تعمیرگاه يا پارکینگ شده اند. يکی 
از خريداران کوپا طی گفت وگو با خبرنگار 
هفت صبح از عدم وجود قطعه ای مثل سپر 
جلو  زوتی تی210 خبــر داد و گفت: هربار 
که به شــرکت مراجعه می کنیم، با پاســخ 
ممنوعیت يا مشکل واردات قطعات روبه رو 

می شويم و به ما می گويند بايد صبر کنید. 
در همین راســتا خبرگزاری تسنیم در اين 
باره نوشته است : اين روزها با کمبود قطعات 
يدکی در بازار، خريداران خودروهای چینی 

رضايتی از خريد خود ندارنــد و مدام برای 
تعمیر خودروها بــه تعمیرگاهــا مراجعه 
می کنند. البته ايــرادات خودروهای چینی 
چندين بار به مشتريان اين خودروها گفته 
شــده اما جذابیت اين محصــولات عاملی 
شده تا مشــتری جذب آنها شده و مشقت 

نگهداری از آنها را به جان بخرد.
در حــال حاضــر برخــی از واردکنندگان 
خودروهای چینی برای صرفــه اقتصادی 
ترجیح می دهند تا قطعــات يدکی اصل را 
برای خودروهای موجود در بازار وارد نکرده 
و به نوعی با فروش قطعــات ارزان تر و فاقد 
کیفیت سود بیشتری را کسب کنند. همین 
موضوع عاملی می شــود تا تعداد مراجعات 
خريداران ايــن خودروها بــه تعمیرگاه ها 
افزايش بیشــتری پیدا کنــد. البته جالب 
اينجاست برای داخلی ســازی قطعات اين 
خودرو ها در کشــور هم مانع تراشی هايی از 
طرف چینی ها انجام می شود که همین امر 
باعث شــده تا امروز امــکان عرضه قطعات 

يدکی به بازار صفر باشد.

امروز تعمیرگاه های خودرو عمده اشکالات 
خودروهای چینی را ايــرادات کلاچ، لنت، 
فرمان و جلوبندی خودروها می دانند . البته 
در موارد ديگر خودروها برای تعمیر نیازمند 
قطعات هستند که در بازار با درجه بندی های 
مختلف، مشــتری ترجیــح می دهد قطعه 
ارزان تــر را خريداری کنــد در حالی که با 
نصب آن بايــد چند ماه بعد بــرای خرابی 
همان قطعه مجدداً به تعمیــرگاه مراجعه 
کند. علاوه بر اين مشــکلات واردات قطعه 
هم باعث شــده تا برخی از خودروها ماه ها 
در تعمیرگاه معطل تأمین قطعه باشند که 
همین امر مشکلات زيادی را برای مردم به 

وجود آورده است.
اين اتفاق اما نه تنها روی مالکان خودروهای 
معیوب تاثیر گذاشــته  که پروســه فروش 
خودروهای سالم از برندهای چینی گمنام 
را هم دچار مشکل کرده به طوری که بعضا 
فــروش محصولات بايک، ريــگان، دامای، 
بورگوارد و لندويند به هفته هــا زمان نیاز 

دارد. حمل و نقل هوایی با ASX متحول می شود
جان ريمانلی نام رئیس شرکت فناوری تجربه های هوايی يا ASX است که قصد دارد با 
هماهنگی 13 هزار فرودگاه محلی، ملی و بین المللی موجود در آمريکا، زمینه پروازهای 
هوايی کوتاه و ســريع را فراهم کند. اين شرکت که روی ساخت تاکسی هوايی تمرکز 
کرده، در نظر دارد از طريق طراحی يک پلتفرم ارتباطی، شبکه فرودگاهی آمريکا را برای 
سرويس های تاکسی هوايی به هم متصل کند. ديدگاه بلندپروازانه ريمانلی که روی 
توسعه استارت آپ ديترويتی موبی- وان به عنوان سازنده تاکسی هوايی سرمايه گذاری 
کرده، به عقیده کارشناسان تا حدی بلندپروازانه است. با اين حال اگر اين موضوع محقق 

شود، هزينه سفر هوايی در بین شهرهای مختلف تا يک پنجم کاهش می يابد.

تکلیف نامشخص خودروهای ترخیص نشده 
در حالی يکشنبه گذشته  يعنی 16 تیرماه، مهلت قانونی و دو ماهه ترخیص خودروهای 
در گمرک مانده به اتمام رسیده که بیش از 7000 دســتگاه هنوز به دلايل گوناگون 
ترخیص نشده  و شــرکت های واردکننده تمام تمرکز خود را بر تحويل محصولات به 
مشتريان قرار داده اند. خبرگزاری ايسنا در اين باره نوشته: هنوز معلوم نیست که باقی 
خودروهای در گمرک مانده که پیش از توقف واردات به طور قانونی هم وارد کشــور 
شــده اند چه سرنوشــتی پیدا خواهند کرد؟ در اين رابطه مهدی دادفر، دبیر انجمن 
واردکنندگان خودرو اظهار کرد: پس از ترخیص اين 6653 دستگاه، نزديک به 7500 
دستگاه خودرو ديگر در گمرک باقی مانده است؛ بنابراين با توجه به اينکه مهلت ترخیص 
خودروها به اتمام رسیده است، مکرراً با شخص رئیس جمهور، معاون نخست ايشان، 
وزير صنعت و معاونان وزير صمت برای تمديد مهلت ترخیص مکاتباتی انجام داده ايم  
ولی متاسفانه همیشه به گونه ای تصمیم  گیری می شود که مشکلاتی به همراه خود دارد. 
وی افزود: چنانچه سريعاً مصوبه تمديد شده  و سازمان ملی استاندارد هم همکاری لازم 
را برای خروج خودروها از گمرکات داشته باشد  بازار در همین وضعیت باقی خواهد ماند 

و رو به جلو حرکت می کند.

دندهمعکوس   

 نیش ترمز

داشبورد    

برای فرار از قیمت گزاف نسخه های تازه سدان های سوپرلوکس وارداتی، 
می توان چهار لیموزین بنز S500، ب.ام.و 740Li، لکسوس LS460 و 

هیوندای سنتنیال با عمر 7 تا 10 ساله را خرید 

این چهار لیموزین لاکچری کهنه چند؟

ولوو رکورد خود را جابه جا کرد

سازنده سوئدی محصولات لوکس و شــهری در آخرین گزارش مالی خود تایید 
کرده رکورد فروش تمام تاریخ خود را امسال پشت سر گذاشته است. روزنامه چاینا 
دیلی با انتشار خبری درخصوص عملکرد ولوو در شش ماهه اول سال 2019 تایید 
کرد این برند با فروش 340286 دستگاه خودرو موفق شده ضمن ثبت نرخ رشد 
7.3 درصدی، بالاترین عدد فروش در تاریخ خود را طی نیمه نخست سال به ثبت 
رساند. ولوو در این مدت هم توانســته 130 میلیارد کرون سوئد یا 1.3 میلیارد 
دلار سود کسب کند که در مقایسه با عدد 1.2 میلیارد دلاری شش ماهه نخست 
سال 2018، رشــدی مناسب را نشان می دهد. این شــرکت که وضعیت فروش 
بسیار خوبی در بازارهای آمریکا، چین، آلمان و انگلستان دارد، از سال 2010 به 
تملک شرکت چینی جیلی درآمده است. هاکان ساموئلسون رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل ولوو با اشــاره به دلایل این موفقیت گفت: این رشد به دلیل تلاش 
گروه روی تولید محصولات باکیفیت و جذاب در بالاترین سطوح ایمنی بود و ما 

پس از مدت ها تلاش، جایزه خود را دریافت کردیم.

 چهار چرخ

قیمت  خودروهای اسپورت کوپه)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت  هاچ بک های آپشنال)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت شاسی بلندهای متوسط آسیایی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت هاچ بک های تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(
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57.2 میلیون 
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5
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5
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1
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915 میلیون

850 میلیون 

920 میلیون

950 میلیارد

775 میلیون

 740 میلیون

169 میلیون

325 میلیون

94 میلیون

205 میلیون

157 میلیون 

161 میلیون 

نیسان ایکس تریل فول2018

هیوندای سانتافه 2017 فول

 2017 GT line کیا سورنتو

تویوتا راو4 الفطیم  2018

میتسوبیشی اوت لندر تیپ5

هوندا C-RV  2016 صفر

رنو ساندرو اتومات

هیوندای آی20 فول

سایپا کوییک فول پلاس

هیوندای آی10 

پژو 207 اتوماتیک

برلیانس 320 اتوماتیک

2500

 2400

 2400

 2500

2400

 2500

1600

1400

1500

1250

1600

1650

کیا سراتو کوپه 2016

ب. ام.و 220 کوپه 2017

2016 4C آلفا

2013  Sپورشه 911 کررا

2017 S پورشه باکستر

S  لوتوس الیزه

400 میلیون

1 میلیارد

2.7 میلیارد

3.8 میلیارد

2.9 میلیارد

2.4 میلیارد

2000

2000 توربو

1800 توربو

3500 توربو

2000 توربو

1800 سوپرشارژر

دهه ای کــه گذشــت، دهه 
قتل  عام شمار زيادی از برندهای 
محبوب صنعت خــودرو بود. 
ســازندگان کوچک و جذابی 
که ســال ها با محصولات شان 
رانندگی کرديم و مســافرت 
رفتیم اما حالا بــا هجوم يک 
بــاره تکنولوژی به بــازار طی 
کمتر از 20 سال بخش زيادی 
از آنها نابود شده اند. دوو يکی 
از اين برندها بــود که نزديک 
به دو دهه در بازار ايران حضور 
داشت و با فراز و نشیب بسیار 
توانست جای پای ثابتی برای 
خود دســت و پا کند. ســیلو، 
اســپرو، ريســر و ماتیز چهار 
خودرويــی بودند کــه دوو با 
عرضه آنها در ايران به شــکل 
وارداتی و مونتاژی، به موفقیت 
بسیاری رســید.اين شرکت 
کره ای اما خودروهای ديگری 
هم در سبد خود برای مشتريان 
ايرانی داشت که امروزه در بازار 
گمنام تر هستند و کسی آنها را 
نمی شناسد. سری سوپرسالن 
رويــال دوو کــه در فاصلــه 

ســال های 1370 تا 1372 با 
عنوان سدان های نیمه لوکس و 
متوسط ژاپنی به بازار ايران وارد 
شد، محصول کمتر شناخته 
شده ای است که کیفیت تولید 
مناسبی داشت و با اشتراکات 
فنــی نزديک بــه محصولات 
شــورولت تولید می شــد. در 
تصوير يک نســخه زمینگیر 
شــده از دوو سوپرسالن مدل 
1988 را می بینید که با طول 
4.78 متر از فضای اتاق کافی 
برای پنج سرنشین بزرگسال 
برخوردار اســت. اين ســدان 
ديفرانسیل عقب که از موتور 

دو لیتــری چهار ســیلندر، 
بنزينی و انژکتــوری با قدرت 
126 اســب بخار و گشــتاور 
183 نیوتن متر سود می برد، از 
گیربکس چهار سرعته اتومات 
برخــوردار بود کــه عملکرد 
مناســبی مخصوصا در زمینه 
مصرف ســوخت داشت. اين 
ســدان 1350 کیلويی که در 
بازار ايران در دهه 70 مستقیما 
رقیب تويوتا کريسیدا و هوندا 
آکورد بــود، امروز به شــدت 
کمیاب اســت و پیــدا کردن 
نمونه ای ســالم از آن نیازمند 

صرف زمان است.

تعمیر رایگان گیربکس های فیستا و فوکوس توسط فورد
شرکت خودروســازی فورد که به تازگی قراردادی بزرگ با فولکس واگن برای تولید 
محصولات برقی و به اشتراک گذاری فن  آوری های خودران به امضا رسانده، به شبکه 
فروش و خدمات پس از فروش خود در سرتاسر آمريکا اعلام کرده بايد جعبه دنده های 
معیوب دو مدل فیستا و فوکوس را به صورت رايگان تعمیر کنند. اتوموتیونیوز با انتشار 
خبری درخصوص دستور فورد به شبکه تعمیرگاه های سراسری خود ضمن تايید اين 
موضوع، نقص جعبه دنده دو کلاچه فورد با نام پاورشیفت را به مدل های 2011 تا 2017 
دو خودرو فیستا و فوکوس نسبت داد. اين کار فورد از ترس شکايت مالکان بخش بزرگی 
از اين خودروهاست که بارها از عملکرد جعبه دنده شکايت کرده  و ممکن است بتوانند 

دادگاه را برای پرداخت غرامت راضی کنند.

هفت صبح| وقتی بنز اس500 مدل 2014 در بازار قیمتی بالغ بر پنج میلیارد تومان دارد و ب.ام.و 730 لانگ هم بهايی تا 
چهار میلیارد تومان به خود گرفته، طبیعتا انتخاب لیموزين نو و کم  کارکرد و مدرن يک ريسک بزرگ محسوب می شود که 
هزينه زيادی را به خريداران تحمیل می کند. بازار کارکرده ها اما جايی است که با کمی تحمل و گشتن، محصولات جايگزين 
بســیار خوبی را در خود دارد. به غیر از انواع محصولات اقتصادی، شهری و اسپورت، گالری های شهر و سايت های فروش 
آنلاين خودرو ســیلی از مدل های 8 تا 10 را در خود دارد که می توان هريک از آنها را با پرداختی در محدوده يك میلیارد 
تومان خريداری کرد و از سواری با يک لیموزين جذاب لذت برد. اينجا در چهار بخش به بررسی مهم ترين گزينه های پیش 

روی خريداران در بازار خودروهای لوکس پرداخته ايم.

  هیوندای سنتنیال – مدل 2012
با توان 380 اسب بخار و وزنی نزديک به 1985 کیلوگرم، 
اين لیموزين کره ای يک هیولای واقعی است که از ترکیب 
لکسوس و مرســدس بنز، به اين فرم خشن، سردرگم و 
عجیب در داخل و خارج اتاقش رســیده است. اکئوس يا 
سنتنیال که در ايران در نسخه های 2012 چیزی نزديک 
به يک میلیارد تومان قیمت دارد، از جمله کم فروش ترين 
خودروهای هیوندای در بازار اســت که کمتر کســی از 
لوکس سواران سراغش را می گیرد. با اين حال سنتنیال 

ابدا محصول ضعیف يا سطح پايینی نیست و نبايد آن را 
دست کم گرفت. سنتنیال که همه امکانات رقبا را با خود 
دارد، در فهرســت تجهیزاتش از مواردی نظیر اتاق چهار 
نفره با صندلی های چرمی، برقــی و حافظه دار مجهز به 
گرمکن، ســردکن، زيرپايی و ماساژور سود می برد ضمن 
اينکه به سیستم های ورود بدون کلید، وکیوم درها، رادار 
جلو، پرده برقی عقب، يخچال، تنظیم کننده حالت های 
رانندگی  اکو و اســپورت، در  صندوق بار برقی و ســقف 

پانوراما مجهز است. 

  ب.ام.و 740Li- مدل 2009
اســپورت ترين عضو گروه که قیمتی کمتر از بنز دارد ولی 
معمولا در کورس های سريع از ستاره آلمانی جلو می افتد. 
موتور سه لیتری و شش ســیلندر اين لیموزين خشن به 
يک جعبه دنده شش سرعته اتومات مجهز است و از تريم 
کربنی  برای اتاق خود ســود می بــرد. ب.ام.و 740Li که 
کابینی مناسب برای چهار سرنشــین را مهیا می سازد، به 
تجهیزات مناسبی شامل سیســتم ورود و استارت بدون 

کلید، سیســتم تهويه مطبوع اتوماتیک جداگانه برای 
سرنشینان جلو و عقب، صندلی های برقی جلو 

و عقب به همراه گرمکن و تهويه، حافظه 
صندلی، آينه ها و فرمان، سانروف چهار 
حالته، آينه های الکتروکرونیک،  وکیوم 
درها، سیستم چرخش دوگانه چراغ ها 
در سرپیچ ها، سیســتم روشنايی و ديد 
در شب، کروز کنترل انطباقی، دوربین 
360، سنســور های پارک جلو و عقب به 

همراه دوربین عقب، سیســتم حرکت بین خطوط و 10 
ايربگ مجهز اســت. اين لیموزين 5.2 متری ديفرانسیل 
عقب که 326 اســب بخار قــدرت دارد، دومین اتومبیل 
سريع گروه پس از لکســوس و خوش دست ترين مدل در 

اين کلاس است.

وقتی سوپرسالن ما »دوو« بود
عکس: متین تهرانیان
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شــرکت  هواپیمايی بريتیش ايرويز و لوفت هانزا روز شنبه 
به طور ناگهانی اعلام کردند   پروازهای خود به مقصد قاهره 
پايتخت مصر را موقتــا و به مدت هفت روز لغــو کرده اند. 
شــرکت بريتانیايی بريتیش ايرويز در بیانیه ای اعلام کرد: 
»ما در تمام فرودگاه های دنیا به طور مرتب شرايط امنیتی 
را بررسی می کنیم و پروازها به مقصد قاهره را به مدت هفت 
روز به حالت تعلیق در می آوريم.« بريتیش ايرويز اين اقدام 
را احتیاطی عنوان کرد تا بتوانند شرايط ارزيابی های بیشتر 
را فراهم کنند. شرکت بريتانیايی بريتیش ايرويز همچنین 
تاکید کرده اســت که هیچ هواپیمايی تا زمانی که شرايط 
ايمن نباشــد پرواز نمی کند. طبق گــزارش رويترز يکی از 
سخنگوهای اين شــرکت هواپیمايی در مقابل درخواست 
اطلاعات بیشتر درباره تعلیق پروازها گفت: »ما هرگز درباره 

مسائل امنیتی حرف نمی زنیم.«
شرکت آلمانی لوفت هانزا هم ساعاتی پس از تصمیم بريتیش 
ايرويز اعلام کرد   پروازهای خود از مبدا مونیخ و فرانکفورت 
به قاهره را در روز شنبه لغو کرده   اما اين شرکت پروازهای 
خود را در روز يکشنبه 21 ژوئیه از سر گرفت. از طرف ديگر، 
يک سخنگوی فرودگاه قاهره به بی بی سی گفته که مديران 
شــرکت هواپیمايی بريتانیا در اين خصوص هنــوز با آنها 

صحبتی نکرده اند.
وزارت حمل و نقــل هوايی مصر که از اتفاقــات اخیر اصلا 

خوشحال نیست، به روزنامه المصری ال يوم گفته   اين توقف 
دائمی نیست و فقط محدود به يک هفته است. اين وزارتخانه 
همچنین تاکید کرده با تماس با ســفارت انگلیس در قاهره 
متوجه شده تعلیق سفرها به اين پايتخت اين کشور تصمیم 
وزارت حمــل و نقل يا وزارت خارجه انگلیس نیســت. اين 
مســئول مصری همچنین تصريح کرد   تصمیم گرفته شد 
تعداد هواپیماهای مصری بیشتری به انگلیس و آلمان جهت 

جابه جايی مسافران ارسال شود.

   آمریکا به شهروندانش برای سفر به مصر هشدار 
داد

از ســوی ديگر مصر اعلام کرد   تصمیم به تعلیق پروازهای 
قاهره از ســوی بريتیش ايرويز توسط وزارت حمل و نقل يا 
امور خارجه بريتانیا گرفته نشــده است. وزارت امور خارجه 
ايالات متحده نیز روز جمعه گذشــته به شــهروندان خود 
درباره سفر به مصر هشــدار داده و به خطرات سفر به مصر 
به دلیل »تهديدهای تروريســتی از سوی گروه های مخالف 
سیاسی« اشاره کرده است. اين وزارتخانه همچنین نسبت 
به احتمال انجام حملات تروريســتی در هــر نقطه از مصر 
مخصوصا شهرهای بزرگ هشدار داده است. همزمان، وزارت 
امور خارجه بريتانیا به شــهروندان اين کشور هشدار داده 
است که در مصر »خطر شــديدتر تروريسم علیه هوانوردی 

وجود دارد. تدابیر بیشــتری درباره پروازهايی که از قاهره 
عازم بريتانیا هستند وضع شــده است.« مقامات بريتانیايی 
همچنین بار ديگر به شهروندان اين کشور توصیه کرده اند 
که از ســفر به بخش هايــی از مصر به ويژه صحرای ســینا 
خودداری کنند. از ســال 2015 و بعد از سقوط هواپیمای 
روسی در شرم الشیخ مصر، دولت بريتانیا تلاش کرد تا جلو 
سفرهای غیرضروری به شرم الشیخ را بگیرد  اما تا کنون هیچ 
مورد مشــابه ديگری در مورد قاهــره، پايتخت مصر وجود 
نداشته است. يک منبع مشــاور در امور هوانوردی انگلیس 
گفته:»يک خطر بالقوه تروريستی علیه حمل و نقل هوايی 
وجود دارد. مشاوران بريتانیايی می گويند   اقدامات امنیتی 
بیشتری برای پروازهای خروج از مصر به انگلستان ضروری 
است.« چیزی که مصری ها را به شدت نگران کرده، وابستگی 
اقتصادی اين کشور به گردشگران است. مصر که با مشکلات 
اقتصادی سروکله می زند، به گردشگری به عنوان مهم ترين 
منبع مالی خود نگاه می کند و در حال حاضر اگر اين اقدام 

هواپیمايی ها ادامه يابد و به ديگر شرکت های هوايی سرايت 
کرده يا مسافران را از آمدن به قاهره منصرف کند، خطری 

جدی اقتصاد اين کشور را تهديد خواهد کرد.

   اتفاقات لیبی مصر را نا امن می کند؟
يکــی از نظريه های پرطرفدار در مورد اقــدام اخیر خطوط 
هوايی انگلیس و آلمان، در مورد اوج گرفتن شدت درگیری ها 
در لیبی و تلاش ژنرال حفتر برای تصرف طرابلس، پايتخت 
اين کشور است. شورای عالی لیبی که در مورد تلاش حفتر 
گزارش داده می گويد شواهدی دارد که مصر، امارات و فرانسه 
از اين حمله قريب الوقوع حمايت می کنند. اين شــورا سه 
کشور ذکر شده را مسئول خرابی های ماه های اخیر در لیبی 
دانسته. شــورای عالی لیبی در ادامه از هیات سازمان ملل، 
شورای امنیت و طرف های بین المللی خواست که مواضعی 
سختگیرانه در اين باره اتخاذ و مسئولیت خود را در خصوص 

مقابله با دخالت های اين کشورها بپذيرند.

گاردین: پلیس لس آنجلس از مخالفان ترامپ 
جاسوسي کرده است

طبق يکسري اســناد منتشرشده، پلیس لس آنجلس در ســال 2017 از فعالان 
آمريکايي که قصد داشتند تظاهراتي را در اعتراض به سیاست هاي دونالد ترامپ 
برگزار کنند، جاسوسي مي کرد. اسنادي از پلیس لس آنجلس در دادگاهي فاش شد 
که در آن مشخص شد که آنها از يک گروه از فعالان که قصد برگزاري اعتراضاتي 
علیه سیاست هاي دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمريکا داشتند، جاسوسي کرده اند. 
بنا به گزارش روزنامه انگلیسي گاردين، يکي از جاسوسان مخفي که با اداره پلیس 
لس آنجلس همکاري مي کرد، به صورت محرمانه در سال 2017، محتواي جلسات 
گروهي موسوم به »مخالفت با فاشیسم« را ضبط و ثبت مي کرده است. طبق اسناد 
فاش شده، محتواي اين جلسات به عنوان مدرک جرم علیه فعالان ضدترامپ که 
در حین برگزاري تظاهرات گسترده سال 2017 علیه سیاست هاي ترامپ، يکي 
از آزادراه هاي کالیفرنیا را مسدود کرده بودند، ارائه شد. آنطور که گاردين گزارش 
داده است، پلیس لس آنجلس يکي از جاسوسان خود را با يک دستگاه ضبط صدا 
تجهیز مي کرد و وي را به جلســات دورهمي  گروه مخالفت با فاشیســم، در يک 
کلیساي محلي مي فرســتاد تا اطلاعاتي را درخصوص مسدودشدن آزادراه ها در 
تظاهرات هاي بعدي علیه ترامپ به دست آورد. طبق گزارش گاردين، پرونده جديد 
جاسوسي پلیس لس آنجلس، يکي از چندين موارد از اقدامات پلیس آمريکا علیه 
مخالفان ترامپ محسوب مي شود. يکي از اقدامات پلیس علیه فعالان ضدترامپ 
در شهر ساکرامنتو صورت گرفته اســت که در آنجا، پلیس با گروه هاي نئونازي 
براي پرونده سازي علیه فعالان چپگرا همکاري کرده است؛ به طوري که پلیس اين 
منطقه، به دنبال اتهام زني به معترضان ضدفاشیست بود که مورد حمله نژادپرستان 
سفیدپوست قرار گرفته بودند. سال گذشته میلادي در برکلي نیز، پلیس با يک 
معترض خشن حامي  ترامپ همکاري کرد تا يک گروه چپگرا را تحت پیگرد قانوني 
قرار دهد. در شهرهاي ديگر نیز همچون واشنگتن دي سي، اورگان و ايالات ديگر 
نیز پلیس، اقدامات مشــابهي را علیه مخالفان ترامپ صورت داده است. براساس 
اين گزارش، در تاريخ 27سپتامبر 2017، گروهي از فعالان ضدترامپ، آزادراهي را 
در مرکز شهر لس آنجلس مسدود کردند تا اعتراض خود را به سیاست هاي ترامپ 
اعلام کنند. بعد از آنکه دستگیر شــدند، پلیس لس آنجلس، جاسوس خود را به 
محل برگزاري دورهمي هاي مخالفان ترامپ فرستاد تا از نشست هاي اين گروه از 

فعالان در کلیسايي واقع در پارک اکو، جاسوسي کند.

توقف پروازها به مصر
زیر سر کیست؟

یک شرکت هواپیمایی انگلیسی و یک شرکت آلمانی پروازهای خود را 
به پایتخت مصر موقتا متوقف کرده اند

  تلسکوپ

 ترامپ باعث زایمان 
پیش از موعد شده است

نتايج يک مطالعه نشــان مي دهد کــه انتخاب 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوري آمريکا در ســال 
201۶ با افزايــش زايمان هاي پیــش از موعد 
زنان در سراســر آمريکا در فاصلــه زماني میان 
نوامبر 201۶ و ژوئیه 2017 ارتباط داشته است. 
به گــزارش پايگاه اينترنتــي تک تايم، محققان 
دانشکده بهداشت عمومي  دانشگاه جانزهاپکینز 
در اين مطالعه کــه 19ژوئیه)28تیر( در مجله 
پزشــکي JAMA Network Open منتشر 
شده اســت، داده هاي بیش از 33میلیون تولد 
زنده نوزاد را در آمريکا تجزيــه و تحلیل کردند. 
محققان براي اين بررســي از بانــک داده مراکز 
کنترل و پیشــگیري از بیماري آمريکا استفاده 
کردند. آنها متوجه شدند که 9ماه بعد از انتخابات 
رياســت جمهوري آمريکا در سال 201۶، شمار 
تولدهاي پیش از موعد نــوزادان در میان زنان 
لاتین دوهزار و 337مورد بیشتر از الگوهاي مورد 
انتظار در تولدهاي پیش از موعد در ســال قبل 
از اين انتخابات بود. آنها بعد از مقايســه شــمار 
واقعي تولدهاي پیش از موعد در اين بازه زماني 
با شــماري که انتظار مي رفت، متوجه شدند که 
شــمار تولدهاي پیش از موعد در میان نوزادان 
پسر يک هزار و 342مورد بیشــتر از شمار مورد 
انتظار 3۶ هزار و 828مورد بود و شمار تولدهاي 
پیش از موعد در میان نوزادان دختر 995مورد 
بیشتر از 30 هزار و ۶87تولد پیش از موعد مورد 
انتظار بود.  اين تحقیق همچنین نشــان داد که 
افزايش زايمان هاي پیش از موعد در فاصله هاي 
زماني میان فوريه تا ژوئیــه 2017 به بالاترين 
میزان خود رســید؛ اين موضوع نشان مي دهد 
نوزداني کــه در اين دوره انتخابات جنین شــان 
تشکیل شد و يا در ســه ماهه دوم بارداري قرار 
داشــتند، به طور خاص در معرض استرس مادر 
قرار داشتند. اين مطالعه نشان داد که تولدهاي 
پیــش از موعد در ايــن دوره به طــور خاص با 

استرس مادران ارتباط داشته است.

  لنز

شایعه آلودگي آب پاریس، 
مردم را ترساند

بــه  پاريــس  آب  آلوده شــدن  شــايعه 
تريتیوم)هیــدروژن راديواکتیــو(، موجــي از 
وحشــت را در میان پايتخت نشــینان فرانسه، 
خصوصاً والدين کودکان خردسال ايجاد کرده 
اســت. به رغم تکذيب هاي مکرر انتشاريافته از 
سوي مقامات، بیمارستان هاي پاريس يا آژانس 
منطقه اي ايالت ايل  دوفرانس، خدمات اورژانس 
پزشکي در فرانســه و لوکزامبورگ)سامو( در 
پايان اين هفته صدها تماس تلفني نگران کننده 
از جمله از ســوي والدين کودکان خردسال يا 
بستگان افراد ســالخورده دريافت کرده اند که 
به علت يابــي رواني جمعــي و اطلاعات واقعي 
موجود در مورد آلودگي اعلام شــده از اين آب، 
بازمي گردد. يك روزنامه فرانسوي نوشت: کافي 
است براي درک میزان ســردرگمي نگاهي به 
شــبکه هاي اجتماعي بیندازيــد: آب پاريس 
توســط هیدروژن راديواکتیو آزادشده توسط 
تاسیسات هسته اي در رودخانه ها، به نام تريتیوم 
)Tritium( آلوده مي شود و کساني که از اين 
آب مي نوشــند، دچار مســمومیت مي شوند. 
درحقیقت، در اين شايعه، صحت و سقمي  وجود 
دارد که حدود يک هفته ترس و واهمه را در میان 
خانواده هاي پاريســي به همراه داشت. چراکه 
اين ماده در حقیقت در آب پاريس و همچنین 
بسیاري از شهرهاي ديگر شناسايي شده است. با 
کربن 14، تريتیوم حتي يکي از دونوع زباله هاي 
هسته اي با بیشــترين میزان انتشار در محیط 
زيســت اســت که تاثیر آن بر محیط زيست و 
ســلامت هنوز مورد مطالعه و نظارت قرار دارد. 
در 17ژوئیه، انجمن کنترل راديواکتیو در غرب 
)ACRO( بیانیه اي منتشر کرد که براساس آن 
اعلام شد، آب راديواکتیو جان ۶.4میلیون نفر را 
در فرانسه تهديد مي کند که 2۶8شهرداري از 
جمله شــهرهاي بزرگ مانند اورلئان، بلوا، تور، 
آنژر، نانت و 122شهرداري ايالت ايل دوفرانس 

شامل اين تهديد مي شد.

  گالری     

هزاران نفر روز شنبه 
با تجمع در روستای 

»هامبارینه« در مراسم 
تشییع بقایای پیکرهای 
۸۶ نفر از مسلمانانی که 

در جریان جنگ های ۱۹۹۲ 
تا ۱۹۹۵ کشته شده اند، 
شرکت کردند. بقایایی 

که به خاک سپرده شد، 
مربوط به گروهی ۸۶ نفره از 
مجموع حدود ۲۰۰ مسلمان 

بوسنیایی و کروات اهل 
شهر »پریدور« واقع در 

شمال غربی بوسنی است، که 
در آگوست ۱۹۹۲ به دست 

نیروهای صرب کشته شدند. 
)فارس به نقل از رویترز(

لوموند در گزارش عکس خود با انتشار تصویری از شادی 
هواداران تیم ملی الجزایر پس از قهرمانی این تیم در جام 

ملت های آفریقا نوشته در این کشور فوتبال بخشی از 
سیاست به حساب می آید. 

فضاپیمای سایوز ام.اس -۱۳ حامل سه فضانورد 
که عصر شنبه از پایگاه فضایی بایکانور روسیه در 
قزاقستان به فضا پرتاب شده بود، با موفقیت وارد 
مدار پیرامون کره زمین شد. سازمان فضایی روسیه 
)روس کاسموس( اعلام کرد: فضاپیما ساعت ۱۹ و 
۲۸ دقیقه شنبه به وقت مسکو از پایگاه بایکانور 
پرتاب شد و ساعت ۱ و ۵۱ دقیقه بامداد یکشنبه به 
ایستگاه فضایی بین المللی ملحق شد. فضاپیما حامل 
الکساندر اسکورتسوف روس، اندرو مرگان آمریکایی 
و لوکا پارمیتانو فضانورد ایتالیایی آژانس فضایی 
اروپا است. )ایرنا و میزان(

سایت  نگار جهان

1    طالبان همدیگر را بغل کردند و منفجر شدند؛ عوامل 
طالبان در روستای »موسی کلیم« از شهرستان »ناوه«، به صف 
شدند تا سه تن از ياران خود را که عازم عملیات انتحاری بودند، 
بدرقه کنند )اما( مواد منفجره يکی از عوامل انتحاری، در آغوش 
يکی از بدرقه کنندگان منفجر می شود که در اين انفجار 15 عضو 

طالبان کشته شدند. )ايرنا(
2    شــش نفر در آمریکا بر اثر گرما مردند؛ مقامات ايالات 
میانه غربی آمريکا و بخش های  زيادی از ساحل شرقی آمريکا به 
ساکنان اين مناطق در خصوص موج شديد گرما که تاکنون شش 
نفر را قربانی کرده است، هشدار داده اند.  دمای هوای از 90 درجه 
فارنهايت )32 درجه سلسیوس( تا 100 )37 درجه سلسیوس( 
و در برخی موارد 115 درجه فارنهايت )4۶ درجه سلســیوس( 
متغیر است. حدود 200 میلیون نفر از مرکز آمريکا تا ساحل شرقی 
احتمالًا تحت تأثیر موج شــديد گرما قرار می گیرند و آنطور که 
مقامات آمريکايی اعلام کرده اند، دستکم شش نفر در موج شديد 
گرما قربانی شده اند که از اين میان، چهار نفر از ايالت »مريلند« 
بوده اند و يک نفر ديگر از آريزونا و يک نفر ديگر در »آرکانزاس« 

جان خود را از دست داده اند. )ايرنا به نقل از »سی بی اس نیوز«(
3     راهزن ها ۳7 نفر را در نیجریه کشتند؛ سخنگوی محمد 
بوهاری رئیس جمهور نیجريه اعلام کرد   رئیس جمهور، کشــته 
شدن 37 نفر در ايالت سوکوتو واقع در شمال غربی اين کشور را 
محکوم می کند. در بیانیه رياست جمهوری نیجريه آمده است که 
اين افراد به دســت راهزنان در منطقه حکومت محلی جورنیو در 
ايالت سوکوتو کشته شده اند. رسانه های محلی گزارش دادند که 
کشتار اين افراد جمعه شب رخ داده است. )فارس به نقل از رويترز(

4     استقبال از نرم افزار ضد آزار جنسی در ژاپن

  
 Digi  پلیس توکیو يک نرم افزار ضد آزار جنســی موســوم به
Police را در ژاپن منتشر کرده که در ساعات شلوغی و   هنگامی 
که شخصی اقدام به دســت درازی فیزيکی به ديگری می کند با 
صدای بلند پیامی را پخش کرده يا پیغامی مبنی بر حضور يک 
آزاردهنده جنسی در میان جمعیت را نمايش می دهد. به گفته 
پلیس توکیو اين نرم افزار موبايل با استقبال بی نظیر عموم مواجه 
شده و تاکنون 237 هزار مرتبه توســط کاربران دريافت شده 
است، همچنین هرماه در حدود 10 هزار کاربر جديد اين نرم افزار 
را دريافت می کنند. معمولًا قربانیان آزار جنسی به قدری دچار 
وحشت می شوند که نمی توانند فرياد بزنند، ولی با استفاده از اين 
نرم افزار می توانند بدون فرياد زدن، حضور آزاردهنده جنسی در 

میان جمعیت را به سايرين اعلام کنند. بر اساس گزارش پلیس 
توکیو، در سال 2017 میلادی نزديک به 900 مورد دست درازی 
جنسی در مترو و قطارهای زيرزمینی شهر توکیو گزارش شده 
است اما به گفته پلیس، اين آمار تنها بخش کوچکی از ماجراست 
و اغلب قربانیان آزار جنسی هرگز آن را گزارش نمی کنند. اين 
نرم افزار در ابتدا برای اطلاع رسانی به ســالمندان و والدين در 
خصوص کلاه برداران و ولگردان توســعه يافت؛ اما بعداً قابلیت 
دفع آزاردهندگان جنســی نیز به آن اضافه شد. در پايان سال 
گذشته میلادی يکی از هنرمندان مشهور ژاپن که مورد حمله 
قرار گرفته بود اين نرم افزار را در يک مصاحبه تلويزيونی معرفی 

کرد و همین امر موجب محبوبیت سريع نرم افزار شد. )ايرنا(
5   تحریم ها روی هوآوی اثر نگذاشــته اســت؛  به   رغم 
فشارهای آمريکا بر شــرکت هوآوی، اين شرکت چینی اعلام 
کرد تا کنون با بیش از 50 کشور جهان قرارداد راه اندازی شبکه 
فناوری نسل پنج )5G( در سراسر جهان امضا کرده است که 28 
مورد آن در کشورهای اروپايی است. چن لی فانگ مدير بخش 
امور عمومی و دولتی شرکت فناوری هوآوی روز يکشنبه گفت: 
اين شرکت در حوزه سرويس ترمینال نیز در پنج ماهه نخست 
سال جاری میلادی، 100 میلیون دستگاه در جهان فروخته   که 
در مقايسه با سال گذشته، 50 روز زودتر به اين رقم رسیده است. 
او گفت: به رغم ثبت شرکت هوآوی در »فهرست موجوديت های 
مشمول کنترل صادرات« از سوی آمريکا، اروپايی ها از هوآوی 

پشتیبانی کردند و 28 قرارداد   بستند. )ايرنا به نقل از شینهوا(
6    سفارتخانه های اســرائیل تعطیل می شوند؟ 83 تن 
از سفرا و رؤســای دفاتر نمايندگی های اين رژيم در کشورهای 

خارجی با امضای طوماری خواســتار افزايــش بودجه وزارت 
خارجه شــدند. اين ديپلمات ها با ابراز نگرانی از بحران مالی که 
باعث کاهش بودجه وزارت خارجه رژيم صهیونیســتی شــده 
است، هشدار دادند که اين اقدام کابینه صهیونیستی باعث تنزل 
در جايگاه ديپلماســی رژيم در جهان خواهد شد. براساس اين 
گزارش، 20 سفیر و کنسول رژيم صهیونیستی از جمله سفرای 
رژيم در لهستان، فرانســه، کامرون، سنگاپور، اسلواکی، شیلی، 
اتريش، اوکراين، کرواسی، غنا، هلند و سرکنسول صهیونیستی 
در هنگ کنگ اين طومار را امضا کردند. امضا کنندگان طومار 
خطاب به اتحاديه کارکنان وزارت خارجه درخواست کردند تا 
نمايندگی های اين رژيم را در خارج تعطیل کند. )ايرنا به نقل از 

پايگاه خبری I24 رژيم صهیونیستی(
7    بولتون میانجی بین ژاپن و کره شــد؛ گرت مارکیز، 
سخنگوی شــورای امنیت ملی کاخ ســفید بامداد يکشنبه در 
حساب توئیتری اش اعلام کرد، بولتون به منظور ادامه گفت وگو با 
دو متحد و دوست کلیدی به ژاپن و کره جنوبی سفر کرد. بولتون 
يک روز پس از اعلام آمادگی دونالد ترامپ، برای کمک به کاهش 
تنش ها بین کره جنوبی و ژاپن، راهی اين دو کشــور شد. ژاپن 
اوايل ماه جاری میلادی )ژوئیه( در واکنش به رای ديوان عالی 
کره جنوبی مبنی بر پرداخت غرامت از سوی شرکت های ژاپنی 
به قربانیان کار اجباری در دوران حاکمیت استعمار ژاپن برشبه 
جزيره کره، محدوديت هايی بر صادرات برخی مواد مورد نیاز و 
حیاتی برای صنايع های تک و تلفن های هوشــمند کره جنوبی 
اعمال کرد. سئول، توکیو را به استفاده تسلیحاتی از تجارت متهم 
کرد. شبکه تلويزيونی ان اچ کی ژاپن اعلام کرد، بولتون احتمالًا 

پس از سفر به توکیو، سه شنبه برای ديداری دو روزه وارد سئول 
می شود. )ايرنا به نقل از يونهاپ(

8  اتهام تجاوز برای پسر وزیر دفاع سابق افغانستان

ســارا گولدن، دختر 29 ســاله آمريکايی که مدلی در منهتن 
نیويورک است، با شــکايت علیه حامد وردک، پسر عبدالرحیم 
وردک، وزير دفاع پیشــین افغانستان مدعی شــده که او در 4 
جولای سال 2018 دو بار در میامی به او تجاوز کرده است. او در 
شکايت خود نوشته وقتی اين پسر را به شکايت تهديد کرده، از 
او شنیده: »تو يک مدل کوچک بلوند هستی. کی به حرف تو باور 
خواهد کرد؟« اين دختر گفته که در هنگام تحصیل با او آشــنا 
شده است.  اين در حالی است که الکسس فیلدز، وکیل مدافع 
حامد وردک با رد اين اتهامات می گويد که ســارا گولدن تلاش 
دارد تا از سیاست فعلی ضد مهاجرين به نفع خود استفاده کند.

)اسپوتنیک افغانستان به نقل از نیويورک پست(

مرگ اعضای طالبان در آغوش هم، استقبال از نرم افزار ضد آزار جنسی در ژاپن و ...
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سینما، سیاست، سینما
سه پاره یادداشت سردستی!

  سایت نگار

کاکائو به جای حشیش، دفاع متزلزل خمسه
1    بهــروز شــجاعی  
از  نوشت: تخلفی عجیب 
سوی شهرداری منطقه ]  
[؛ ایــن منطقه اخیــرا اقدام 
به اختصاص انشــعاب و لوله 
کشی  آب  فضای سبز به یکی 
از املاک شخصی در محدوده 
میدان ٧ نارمــک کرده. لوله 
کشی جهت تامین آب استخر 
ملک منســوب بــه معاون 
عمرانی  ]  [ انجام شده است! 

2  يادداشت طعنه دار کامبیز نوروزی  درباره ترجمه پايان نامه های کارشناسی 
ارشد : پایان نامه کارشناسی ارشد رشته حقوق در یک دانشگاه بزرگ غیردولتی .

عنوان : ضوابط اعمال خیار غبن در عقود...
توضیح : در فقه و حقوق اصطلاح»خیار« عبارت از اختیاری است که طرف های یک قرارداد 

برای بر هم زدن یا تغییر آثار قرارداد دارند . 
در عنوان انگلیسی و چکیده انگلیسی ، واژه خیار را  Cucumber  نوشته است . این کلمه 
 .OPTIONیعنی همان خیار خوراکی. معادل انگلیسی خیار در معنای حقوقی آن می شود

بعضی هم گاه برای آن از کلمهPOWER  استفاده می کنند.  
دانشجو نفهمیده و این کلمه را به کار برده است.

یک استاد راهنما ) که استادیار است(، یک استاد مشاور و یک استاد داور)که او هم استادیار 
است( هیچکدام این خطای بزرگ و عجیب را ندیده و نفهمیده اند . نمره دانشجو هم شده 
است 18 .  حرجی به آن دانشجو نیست . این سه نفر که اسم استاد دارند چه می توانند بگویند 
که ندیده اند و نفهمیده اند که اصطلاح انگلیسی خیار در معنای حقوقی با نام انگلیسی آن 
خیار خوراکی که از صیفی جات است و سبز و قلمی است فرق دارد .  آن از دانشجو و این از 

سه نفر که نام استاد حقوق یدک می کشند. 
این یعنی دانشگاه ؟ 

3  منتظرالمهدی سخنگوی ستاد مبارزه با مواد مخدر استفاده از کاکائو را تجويز 
کرده است: برخی از جوانان هنگامی که دچار خلأروانی و عاطفی می شوند یا در کار و زندگی 
شکست می خورند که باعث کاهش ترشــح دوپامین در مغز می شود، می خواهند آن را با 
استفاده از موادی از بیرون جایگزین کنند .  وی ادامه داد: با توجه به این که دوپامین در مغز به 
صورت طبیعی ترشح می شود، راهکارهایی برای افزایش  طبیعی دوپامین مغز وجود دارد که 
باید به جوانان آموزش داده شود. از جمله این راهکارها می توان به انجام ورزش های هوازی، 
دوش آب سرد ، مصرف خوراکی هایی مانند کاکائو اشاره کرد. گفته می شود کاکائو تلخ هم تراز 
حشیش، دوپامین در بدن تولید می کند. منتظرالمهدی گفت: میزان افزایش دوپامین در 
حشیش ماده ۲ و در نوع نر آن ۴ درصد اســت و متأسفانه قدرت حشیش مصرفی در ایران 
با تغییراتی  روی این گیاه به 8 رسیده است. این مواد  از پرده مغز عبور می کند و وارد بافت 
میان مغزی می شود و پس از آن مغز دیگر دوپامین ترشح نمی کند. بر این اساس افرادی که به 
موادمخدر روی می آورند تا ۶ ماه اول وضعیت خوبی دارند و بعد از ۶ ماه به مشکل می خورند.

4  بیرانوند درباره شرايط بد اردو گفت: » برای کالدرون خیلی ناراحت شدم. در ترکیه 
تیم هایی را دعوت می کردند که من خودم خجالت می کشیدم. دوست هایشان را دعوت 
می کردند که ۲ -۳ سال پای شان به توپ نخورده تا با ما بازی تدارکاتی انجام دهند. من از 
شخصیت مربیمان )کالدرون( خوشم آمد که اجازه نداد بازیکنان مان با این تیم بازی کند و 
کار به اینجا کشید که فوتبال درون تیمی بازی کنیم که  بالای ۳ -۴ مصدوم بد هم داشتیم. 
بینی سیامک نعمتی شکست و امیری، ماهینی و حسینی مصدوم شدند و اتفاقات بدی 
افتاد. به هرحال در فوتبال درون تیمی، دو تیم می خواهند خودشان را نشان دهند و بازی 
درگیرانه ای بود. از لحاظ کمپی که بودیم، خوب بود، اما از آن استفاده نکردیم که بتوانیم 
محک خوبی مقابل تیم های خوب ترکیه بخوریم. در ۳ سالی که بودم و اکنون سال چهارم 

را پشت سر می گذارم، یکی از ضعیف ترین اردوهای پرسپولیس را پشت سر گذاشتیم.«

5  به گزارش»ورزش سه«، تیم ملی والیبال ايران در حالی چند روز قبل بعد 
از حضور در مرحله نهايی لیگ ملت های 2019 در شیکاگو به تهران بازگشت که 

يک بازيکن و يک مربی تیم ملی در بازگشت همراه سايرين نبودند.
غیبت سعید معروف کاپیتان و ســعید رضایی مربی تیم ملی برخی حاشیه ها را در 
روزهای اخیر به وجود آورد و حتی شایعات عجیبی مثل پناهندگی آنها در برخی از 
رسانه ها و فضای مجازی مطرح شــد. امیر خوش خبر، سرپرست تیم ملی گفت: این 
اتفاق قطعا با هماهنگی رخ داده است. من نمی توانم درباره اینکه بازیکن یا مربی تایم 
استراحت خود را در کجا ســپری می کند، تصمیم بگیرم. بلیت معروف و رضایی هم 
توسط فدراسیون تهیه شده و قطعا همه مسئولان در جریان بودند که این دو نفر قرار 
اســت چند روز دیگر به تهران بازگردند چون تمرینات قرار بود یک هفته ای تعطیل 
باشد. وی در واکنش به شــایعه پناهندگی معروف و رضایی در فضای مجازی عنوان 
کرد: واقعا این شایعه عجیب و به ویژه درباره ســعید معروف خنده دار است. با توجه 

به جایگاهی که معروف در ایران دارد، چطور می توانند حتی این شایعه را هم مطرح 
کنند. 

6  واکنش های منفــی و انتقادها به اســتندآپ کمدی علیرضا خمســه، از 
سلبريتی های سینما و صداوســیما در کانادا و يکی ديگر از همکاران خارج نشین 
سازمان وابسته به اقتصاد مرکزی اوج ) سريال پايتخت (، به پیج شخصی اين بازيگر 
رسیده است. خمسه در این استندآپ، از مردم خشمگین تهران که به گفته او: »عصبی«اند 
و به هم » فحش« می دهنــد، دربرابر اخلاق خوش کانادایی هــا می گوید، و همچنین، از 
»ســگ ها و کلاغ ها«ی کانادایی که از نمونه   »پاچه بگیر« تهرانی شــان، چقدر نایس تر و 
دوست داشتنی ترند!  خود خمسه در نامه ای که بانی فیلم منتشر کرده، منتقدان را باکنایه 

»خودجوش« دانسته است: 
»حضور محترم کلاغ ها و سگ های نازنین سرزمین ایران زمین، عرض سلام و ادب و احترام 
دارم. اینجانب علیرضا خمسه که مدتی است به نوع پیشرفته ای از سندرم شاپرک )سندرمی 
که بیمار با ابتلا به آن فکر می کند مرغ همسایه غازه( مبتلا هستم و مراحل درمان را طی 
می کنم. صادقانه اقرار می کنم که تا همین دیروز نمی دانستم برخی از کاربران شبکه های 
اجتماعی کشــور بدون جیره و مواجب و کاملًا خود جوش و عاشقانه از حریم سیاسی و 
امنیتی شما صیانت می کنند، وگرنه اسائه ادب نمی کردم و ناجوانمردانه شما عزیزان را با 
همتایان به اصطلاح نایس خارجی تان مقایسه نمی کردم. فلذا ضمن پوزش از این غفلت و 
خود باختگی قول می دهم ضمن طی مراحل درمانم از این پس بدون هماهنگی با حافظان 
بی مزد و منت شــما قدمی از قدم بر ندارم و همیشــه با الفاظ محترمانه و مودبانه از شما 
بزرگواران یاد کنم. در حال حاضر هم مشغول خودزنی هستم تا بلکه درس عبرتی شود برای 
آن دسته از به اصطلاح کمدین هایی که قصد داشتند در برنامه های آینده شان از موش ها، 
گربه ها، حشرات و مورچه های نازنین کشــور مایه بگذارند. ضمنا سخنی هم با آن دسته 
از کاربران شــبکه های اجتماعی دارم که به جای بی تفاوتی نسبت به مسائل اقتصادی و 
اجتماعی اقشار زحمتکش جامعه، همیشه هشــیار و بیدارِ مسائل مهمتر کشور هستند. 
درود بر شما.« خمسه در شرایطی به کاربران منتقد، کنایه   »خودجوش« بودن و »صیانت 
از حریم سیاسی و امنیتی کشور« زده، که سرمایه گذار مجموعه  اخیرش در صداوسیما، 

وابسته به همین نهادها و ارگان هاست.

7  در ديدار دو تیم اقلید شیراز و شازند اراک در مرحله گروهی مسابقات لیگ 
برتر نوجوانان اتفاقات نامتعارفی رخ داد، در روز آخر بازی ها، تیم شازند اراک با تیم 
اقلید شیراز بازی داشت که بر اساس نتايج قبلی اگر تیم اقلید با يک گل تیم شازند را 
شکست می داد، هم تیم اقلید به عنوان تیم دوم گروه بالا می رفت و هم تیم شازند با 
تفاضل گل بهتر نسبت به تیم هتل الماس مشهد در لیگ ماندنی می شد. با شروع بازی 
بلافاصله تیم اقلید بدون مزاحمت هیچ  یک از بازیکنان حریف به گل می رسد و بعد از گل 

هر کدام از تیم ها در زمین خودشان ایستاده به حفظ توپ بدون فشار حریف پرداختند.

8  روزنامه جام جم برای اولین بار تصوير بهروز وثوقی را چاپ و منتشر کرد. 
این روزنامه که ارگان مطبوعاتی صداوسیما اســت، امروز به بهانه  سخنان اخیر مسعود 
کیمیایی مبنی بر تغییر پایان فیلم گوزنها توســط ساواک، گزارشــی در باره این فیلم و 
سخنان کیمیایی منتشر کرد. هفته پیش نیز هفته نامه چلچراغ به بهانه  گفت وگو با بهروز 
وثوقی تصویر وی را روی جلد خود قرار داد.  بهروز وثوقی در فیس بوک خود با انتشار جلد 
چلچراغ نوشته بود که به این نشریه گفته است: هنوز همه صداهای ایران در گوشم است... 

و به شرطی با شما مصاحبه می کنم که همه حرف هایم را چاپ کنید...

9  محمد اسلامی، وزير راه و شهرسازی، گفت: برای راه اندازی سامانه ملی املاک 
و اسکان یک سیستم میان بر در دستور کار قرار گرفته که با عملیاتی شدن آن امکان اخذ 

مالیات از خانه های خالی فراهم می شود.
 با توجه به سیاســت جدید دولت و وزارت راه نظام ردیابی و ثبــت اطلاعات در یک مدل 
نرم افزاری ایجاد و به ســازمان امور مالیاتی متصل می شود، بر این اساس خانه های خالی 
شناسایی می شــوند و پس از آن از این خانه ها مالیات اخذ می شود. سامانه ملی املاک و 

اسکان امسال عملیاتی می شود./ تسنیم

1-دیــروز  در افتتاحیــه  فیلم قصر شــیرین در 
پردیس چارســو  با طیــف متنوعــی از مهمانان 
روبه رو بودیم. رضا میرکریمی سازنده قصر شیرین 
شخصا فیلمساز مهمی است. زیر نورماه، خیلی دور 
خیلی نزدیک و یه حبه قنــد فیلم های مطرح رضا 
میرکریمی هســتند )فیلم های متوسطی مثل به 
همین سادگی  و دختر را هم داشته و فیلم بدی مثل 
اینجا چراغی روشن است(.  او در همان ژانر مجید 
مجیدی فیلم می سازد اما نرم تر و زمینی تر و خب 
پیام اخلاقی فیلم هایش همیشه موجود هستند. از 
طرفی او در دوره ای رئیس خانه سینما بوده است  
و ارتباط نزدیکی با گروه متنفذین شــامل مهدی 
عسگرپور و همایون اسعدیان دارد. او همچنین دبیر 
جشنواره بین المللی فجر اســت و از قرار به عنوان 
اسپانسر از سجاد علیجانی ســرمایه گذار جوان و 
اسپانسر برنامه برنده باش اســتفاده کرده است و 
همین فرمول را در تهیه فیلم ماهمه با هم هستیم  
کمال تبریزی نیز به کار بســته. با چنین رزومه ای 
اســت که در افتتاحیه فیلم خود می تواند گروهی 
از کمیاب ترین و کم دیده شــده ترین چهره های 
سینمای ایران را دور هم جمع کند؛ رضا عطاران، 
اصغرفرهادی، مجید مجیدی، رخشان بنی اعتماد، 

سعید راد ،  هوشنگ گلمکانی و ده ها چهره دیگر. 
کمتر سینماگری وجود دارد که بتواند چنین طیف 
گسترده ای از اهالی ســینما را برای افتتاحیه فیلم 

خود دور هم جمع کند. 
قصر شیرین که اتفاقا فیلم خوبی هم هست و جایزه 
بهترین فیلمنامه جشنواره فجر را هم در جیب دارد 

از چهارشنبه اکران عمومی می شود.

۲-جلیــل رحیمی نماینــده تربت  جــام  حمله 
سنگینی علیه کریمی قدوســی انجام داده. خب 
کریمی قدوسی به نظر می رسد مستحق حملات 
سنگین تر از این هم هســت اما لحن رحیمی  در 
جایی زشت است و نشــان از یک نوع برتری جویی 
نهادینه شده در وجود ما ایرانی ها بر همسایگانمان  
دارد که باید به شکلی  ریشــه ای با  آن مقابله کرد. 
این جملات ناپســند را ببینید:  چه کسی به شما 
شناســنامه ایرانی داده. اجداد شــما از افغانستان 
به ایران حمله می کرده اند. شــما چه کاره مملکت 
هســتید که به وزیر و رئیس جمهور ما می تازید. 
آن زمان که اجداد شما از افغانستان به ایران حمله 
می کردند شما کجا بودید. کی شما ایرانی شدید که 

ما ایرانی نبودیم؟

۳-عنــوان پرفروش ترین فیلم تاریخ ســینما به 
اونجرز: آخرین بازی رســید. »آواتار« بعد از 1۰ 
ســال، عنوان پرفروش ترین فیلم تاریخ سینما را 
به »انتقامجویان: آخر بازی« محصول مشــترک 

مارول و دیزنی سپرد.
به گزارش هالیوود ریپورتر، شنبه شب ۲۰ جولای 
به وقت آمریکا  در کمیک کان اعلام شد که فیلم 
ابرقهرمانی »انتقام جویان: آخرین  بازی« با عبور 
از مرز فروش ۲ میلیارد و ۷8۹میلیون و ۲۰۰ هزار 
دلار فــروش، پرفروش ترین فیلم تاریخ ســینما 

شده است.
گفته شده روز جمعه فروش این فیلم ۲ میلیارد و 
۷8۹.۲ میلیون دلار بود که ۵۰۰ هزار دلار کمتر 
از »آواتار« با فروش ۲۷8۹.۷ میلیون دلاری قرار 
داشت. این فاصله روز شنبه از بین رفت. این آخر 
هفته » انتقام جویان« ۲.8 میلیون دلار در سطح 

جهان فروش کرد.
البتــه عنــوان پرتماشــاگرترین فیلــم تاریخ 
ســینما در اکران اول همچنان متعلــق به برباد 
رفته اســت. اما فهرســت فیلم هایی که بیشــتر 
دیده شــده اند )در اکران های متعدد(  و به قولی 
محبوب ترین فیلم های تاریخ ســینما شامل این 
فیلم هاســت: تایتانیک،  ئی تی، جادوگر شهر اوز،  
جنگ ســتارگان ، ارباب حلقه ها،  ســفید برفی، 
ترمیناتــور ۲،  شیرشــاه، پدرخوانــده،  پــارک 
ژوراسیک، برباد رفته، اشــک هاولبخندها،  دکتر 

ژیواگو و...
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دخترم از تب و دســت دردِ پس از واکسن و دندانِ 
لقی که با هربار گاز زدن به چیزی تیر می کشید و 
آخَش را بلند می کرد کلافه بــود. بی حال و بیمار 
پرسید پس درد کی تمام می شود؟ روز می خواست 
و تاریخ دقیق. می خواست بداند فردا حالش خوب 
خواهد شد یا نه. می خواســت بداند کی می تواند 
بی درد و بی دغدغه بپرد و بدود و بازی کند. کی درد 
و مریضی و سختی برای همیشه خواهد رفت؟ کی 

همه چیز آسان خواهد شد؟
گفتم تبت ســرد خواهد شــد. گفتم دردت آرام 
خواهد گرفــت. گفتم دندان لقــت خواهد افتاد و 
دندانی جدید جوانه خواهد زد. گفتم بهتر خواهی 

شد. لبخند زدم و گفتم همه چیز بهتر خواهد شد.
چیزهــای زیــادی را نگفتم. نگفتم چــون گفتن 
نداشــت. هیچ کس به ما هم نگفــت و خودمان با 
چشم هایمان دیدیم و با پوستمان، با گوشتمان، با 

تک تک عصب هایمان حسش کردیم. 
نگفتم که هیچ وقت چیزی آســان تر نمی شود؛ هر 
آنچه در پیش روست فقط سختی است و سختی. 
ما فقط جان های بیشــتری به دســت می آوریم و 
تلاش می کنیم کمتر بمیریم. دو به اضافه دو تبدیل 
می شود به تقسیم اعداد سه رقمی، تقسیم تبدیل 

می شــود به معادلات چند مجهولی. »چرا سقف 
خانه ها را شیروانی می ســازند؟« تبدیل می شود 
به چرا به وجود آمده ام؟ پیدا کردن دوست تبدیل  
می شود به پیدا کردن نیمه گمشده. خط کشیدن 
وسط میز و نیمکت مدرســه در زمان قهر، تبدیل 
می شــود به خط کشیدن وســط خانه و زندگی و 
خاطرات مشــترک. این خاطرات برای من و این 

خاطرات برای تو؛ بردار و برو.
درد دندان لق تبدیل می شود به درد عصب کشی و 
آبسه. »چرا بلد نیستم بلند بپرم؟« تبدیل می شود 
به چرا به اندازه کافی خوب نیســتم و چرا به اندازه 
کافی پولدار نیستم و چرا به اندازه کافی زیبا نیستم. 
نگفتم کــه با بزرگتر شــدن ما، دنیا هــم بزرگتر 
می شود. نگفتم که با بزرگتر شدن دنیا، مشکلات 
هم باد می کنند و می ترکند و تکثیر می شوند. نگفتم 
که زندگیِ هر روزِ تک تک آدم هایی که در شــهر 
می بینیم، پر است از مشکلات خرد و کلان. زندگی 
آشنا و غریبه ها پر است از دردهای مزمن و گلوهای 
چرک کرده و سردردهای میگرنی و افسردگی های 
فصلی و ســقف های چکه کرده و چاه های گرفته و 
چک های پاس نشده و اجاره های نپرداخته و عزیزانِ 
تازه مرده و سپرهای فرو رفته و امتحان های قبول 

نشده و دست های ردِ به سینه خورده و تکست های 
سین نشده و مسافرهای بلیت یک طرفه در دست 

و آرزوهای کمتر برآورده شده.
لبخند زدم و گفتم همه چیز بهتر خواهد شد. دروغ 
گفتم. هیچ چیز بهتر نخواهد شد؛ این فقط ماییم 
که بهتر می شویم. ماییم که یاد می گیریم تن شل 
و ول مان را ســفت کنیم و محکــم روی پاهایمان 
بایستیم و چشم های خیس مان را پاک کنیم و مثل 
شیری پشت میله های قفسِ باغ وحش نعره بکشیم 
و به جنگ سختی های ریز و درشتمان برویم و شب، 

پیروز یا دریده به خانه برگردیم.
این ماییم که با مشکلاتمان قد خواهیم کشید و هر 
روز کمتر از قبل از درون خواهیم لرزید و کمتر از 

ترس شلوارمان را خیس خواهیم کرد. 
هیچ چیز آسان تر نخواهد شد. این ماییم که بالاخره 
یاد می گیریم یا مشکلاتمان را حل کنیم یا استادانه 
پا به فرار بگذاریم و دکمه فراموشی و بی خیالی را 

فشار دهیم و پشت دیواری امن پناه بگیریم.
هیچکس این ها را به من نگفــت فرزندم. من هم 
نخواهم گفت. می خواهم تا جایی که می شود باور 
کنی به دنیا آمده ای که رویاهایت را زندگی کنی؛ 

بی درد، بی تب، بدون دغدغه و کلافگی...

  ستون فقرات

هیچ چیز بهتر نخواهد شد فرزندم
آنالی اکبری

 واگویه های انتظار
 عطرت زودتر از تو آمد

تو زودتر از عطرت
رفتي

 دستور زبان عشق
 می خواهم / گوش باد را بگیرم / که اين همه دور موهايت نپیچد / و با زندگی ام بازی نکند!

تو هم کاری بکن / مثلا دکمه پیراهنت را ببند / مثلا دامنت را جمع کن
غلامرضا بروسان علیرضا روشن و فکر کن پیاده رو خیس است.

1۴ فروردیــن ۷8 با چــاپ تبریک فــرح دیبا به 
مناســبت ســال نو در صفحه آخر روزنامه زن ، به 
شکلی کاملا بدیهی و ســزاوارانه توقیف شدیم. در 
واقع  بخشی از  تحریریه ، شوخی و جدی ، روز قبل 
بسیج شده بودند که این فکس لعنتی را از دسترس 
خانم هاشمی  دور کنند اما در نهایت به دست ایشان 
می رسد و با همان معصومیت  خاص سیاسی شان، 

مشکلی در انتشار آن نمی بینند !
بگذریم. بعــد از توقیف درجا و بــه یکباره روزنامه 
زن ،  بیســت روزی بیکار بودم که نیک آهنگ کوثر 
زنگ زد که بیا روزنامه مناطق آزاد برای مسئولیت 
صفحه آخر. نیک آهنگ در روزنامه زن با من همکار 
بود. همسن بودیم و همزبان. و هردویمان بالاترین 
حقوق را در روزنامه زن می گرفتیم.  به هرحال زنگ 
زد و گفت بیا فلان آدرس.  محــل دفتر جایی بود 
در آریا شهر. روزنامه بی آزاری بود با مدیر مسئولی  
یزدان پناه فدایی که بــرادرش رئیس منطقه آزاد 
کیش بود و با تکیه بر این  ماجــرا روزنامه مناطق 
آزاد را منتشر می کرد. در حوزه اقتصادی تکیه اش 
هم روی همان کیش قرار داشت. می گفتند لی اوت 
روزنامه را آیدین آغداشلو زده. نمی دانم . هرچه بود 
روزنامه سنگین و رنگینی بود. سردبیرش زید آبادی 
نازنین  بود و جنان صفت دبیــر تحریریه بود. مراد 
ویسی و وحید  پور استاد هم در حوزه سیاست ماجرا 

را پیش می بردنــد. )خب هردویشــان الان پراگ 
هســتند و رادیو فردا. متاســفانه( بخش فرهنگی 
دست صابره محمد کاشی بود و بخش اقتصادی را 
عظیمی هدایت می کرد بــا آن قد دو متری اش که 
خب همان سال رفت بی بی سی . بخش ورزشی اش 
دست ســه خبرنگار ورزشــی روزنامه کیهان بود. 
فریدون موســوی و  دو نفر دیگر. گعده خودشان 
را داشــتند و با هیچ کس نمی جوشــیدند. مردان 
خوبی بودند. مــن یکی دوماهی مســئول صفحه 
آخر بودم بعد به شــکلی زیر جلکی بخش فرهنگی 
و صفحات ورزشــی را نیز به دســت گرفتم! یعنی 
روزی ۴ صفحه در حالی کــه تنها دوتا نیروی ثابت 
داشتم. زهرا حاج محمدی و حسن محمودی. البته 
آوا ســرجویی هم بود که گاهی  مطالب تجســمی  
بــرای دو صفحه فرهنگــی می آورد. بــه هرحال 
روزنامه مطمئــن و پایداری به نظر می رســید تا 
اینکه زید آبادی یادداشت های خطرناکش در حوزه 
مسائل خاورمیانه و فلسطین را منتشر کرد. در آن 
سال ها تعطیلی روزنامه ها جزو ساده ترین کارها بود . 
برای همین مدیریت روزنامه بلافاصله  با زیدآبادی 
مذاکره کرد تا به شکل مسالمت جویانه ای از مناطق 
آزاد برود. جانشین او سعید لیلاز بود. با همان ادبیات 
خاص و تیزهوشی و جنب و جوشش و مهم تر از همه 
شوخ طبعی استثنایی اش. یک بار در صفحه عکس 

بزرگی از فیلم لیلا کار کــرده بودیم. لیلا حاتمی و 
علی مصفا.  لیلاز اجازه نمی داد چاپ شود. می گفتم 
چرا؟  می گفت عکس بزرگ است و  پدر این خانم تازه 
فوت کرده و درست نیست ! منظورش علی حاتمی 
بود. و من نمی فهمیدم که حرف لیلاز چقدر شوخی 
است و چقدر جدی ؟  در واقع می گفت  که به خاطر 
مرحوم حاتمی خوشش نمی آید که عکس دخترش 
بزرگ چاپ شود ! کش و قوس آنقدر ادامه یافت تادر 
نهایت قانعش کردم که در عکــس کنار لیلا، علی 
مصفا ایستاده که همسر خانم حاتمی است. و مشکل 
حل شد! در واقع روزنامه به خودی خود فضای آرامی 
داشت اما شــرایط  جامعه واقعا ملتهب بود . ۶ ماه 
پیش  ماجرای قتل های زنجیره ای را داشتیم  و کلا 
فضای سیاسی مثل سیر و سرکه می جوشید.  چراغ 
خرد و عقل کلا کم سو بود.  در همین هاگیر واگیر ،  
ماجرای 18 تیر رخ می دهد. و بعد حوادث روزهای 
بعدی اش . هیجان حاکم بــر تحریریه ما غیرقابل 
اندازه گیری بــود  و خب لیــلاز در ۲۳ تیرماه تیتر 
ویرانگر خودش را پرده برداری کرد:  حمایت مردم از 
جنبش دانشجویی ! و خب واکنش دادستان تهران و 
سعید مرتضوی هم برق آسا بود ! روزنامه هرطور بود 
سرپا ماند اما در زمستان ۷8  یک طرح توهین آمیز 
از نیک آهنگ درباره آیت الله مصباح پرونده روزنامه 

مناطق آزاد را پیچید.  

روزنامه نگاری در تابستان داغ 78
سه ماه تابستان را در پیش داریم. اینجا برایتان از 90 خاطره مي نویسم. از آدم ها، فیلم ها، بازي ها و... یادها
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آیا لیورپول از سیتی
عقب افتاده است؟ 

مقایسه قوای هجومی مدعیان اصلی 
قهرمانی لیگ برتر انگلستان ...صفحه10

از درخشش تا قلیان 
و سایت شرط بندی

مروری بر روزهای خوب و بد پیام صادقیان که 
قرار بود نیمار فوتبال ایران باشد ... صفحه 11

مرجان فاطمی   
هفتصبح

روز شنبه نتیجه نظرسنجی برنامه »سلام صبح بخیر« 
شبکه سه، درباره بهترین و جذاب ترین نقش آفرینی 
زنده یاد خسرو شکیبایی، اعلام شد. بیشتر مخاطبان، 
نقش مرادبیگ در سریال »روزی روزگاری« را به عنوان 
بهترین و جذابترین نقش شــکیبایی انتخاب کردند 
و بعد از مــراد بیگ، به نقش رضا صباحــی در »خانه 
سبز« بیشــترین رای را دادند. نقش حمید هامون در 
فیلم»هامون« هم ، در جایگاه سوم این نظرسنجی قرار 
گرفت. این درحالی است که معمولا در محافل سینمایی، 
صحبت از این است که شــکیبایی به واسطه بازی در 
»هامون« مورد توجه مخاطبــان قرار گرفته و مردم به 

خاطر این نقش او را می شناسند.

   مرادبیگ، 23 درصد بیشتر از هامون
برنامه »ســام صبح بخیر« روز پنجشــنبه به بهانه سالروز 

درگذشت زنده یاد خسرو شکیبایی، برای انتخاب جذابترین 
اثر او نزد مخاطبان، یک نظرســنجی برگزار کــرد. در این 
نظرســنجی، نقش مرادبیگ با 37 درصد آرا، در جایگاه اول 
قرار گرفت، رضا صباحی »خانه سبز« با 21 درصد رای، دوم 
شد و حمید هامون فیلم »هامون« هم با 14 درصد در جایگاه 
ســوم قرار گرفت. نقش عمو رحیم در فیلم »اتوبوس شب«، 
13 درصد آرا را به دست آورد، نقش او در سریال »مدرس«، 
8 درصد و نقش عادل مشرقی در فیلم »سالاد فصل« هم با 
هفت درصد آرا در جایگاه آخر قرار گرفت. اگر به آرای به دست 
آمده از نظرسنجی دقت کنید متوجه می شوید که میزان آرای 
حمید هامون، از نصف آرای مراد بیگ هم کمتر است! حتی 
نقش رضا صباحی »خانه ســبز« با وجود اینکه بسیار مورد 
توجه مخاطبان قرار داشت هم 16 درصد کمتر از مرادبیگ 

رای آورد!   

   اثر پخش روزی روزگاری روی آرا؟
شــاید بتوانیم علت اصلی بالا رفتن آرای »مراد بیگ« را به 
پخش سریال »روزی روزگاری« از شبکه چهار ربط دهیم و 
نتیجه بگیریم پخش سریال باعث شده تا مخاطبان، این نقش 

را بیشتر در ذهن داشته باشند و رای بیشتری به آن دهد. اما 
مگر چه درصدی از مردم، مخاطب شبکه چهار هستند و چه 
درصدشان، از این شبکه ســریال تکراری تماشا می کنند؟! 
پخش »روزی روزگاری« شــاید در حد یکی دو درصد روی 
آرا اثر گذاشته باشد اما قطعا نمی تواند  تفاوتی 23 درصدی 
ایجاد کند! ضمن اینکه شــبکه چهار، روز جمعه این هفته، 
فیلم »هامون« را هم روی آنتن برد و اگر بنا بر اثرگذاری باشد، 

حداقل باید رای »هامون« بیشتر از اینها می شد. 

   اتفاق نظر مخاطبان خاص و عام
سال 91 برنامه سینمایی »هفت«، درباره بهترین آثار خسرو 
شکیبایی، نظرسنجی برگزار کرد. جالب است بدانید نتیجه آن 
نظرسنجی هم مشابه نظرسنجی فعلی بود. هفت سال پیش 
هم اکثر مخاطبان به نقش مرادبیگ رای دادند و نقش رضا 
صباحی و هامون در جایگاه دوم و سوم قرار گرفت. نکته قابل 
توجه اینجاست که »هفت«، یک برنامه تخصصی سینماست 
و بیشتر مخاطبان آن را سینماگران و عاقه مندان به سینما 
تشــکیل می دهند و انتظار می رفت رای مخاطبان بیشتر به 
سمت »هامون« تمایل داشته باشد و از سریال ها فاصله بگیرد 

اما چنین اتفاقی نیفتاد! حالا این نظرسنجی، میان مخاطبان 
یک برنامه صبحگاهی انجام شده است. مخاطبانی که بخش 
مهمی از آنها ســریال های تلویزیونی را بیشــتر از فیلم های 
ســینمایی دنبال می کنند و طبیعتا سلیقه شان به »روزی 
روزگاری« و »خانه سبز« نزدیک تر اســت تا فیلمی مشابه 
هامون! نکته جالب ماجرا همینجاســت که برخاف تصور، 
تفاوت چندانی میان آرای مردمی در نظرسنجی یک برنامه 
تخصصی سینمایی با یک برنامه عام صبحگاهی وجود ندارد. 

   نظر امرالله احمدجو درباره شکیبایی
قصد داشتیم درباره نتیجه این نظرسنجی و اقبالی که نقش 
مرادبیگ بین مخاطبان پیدا کرده با امرالله احمدجو، کارگردان 
ســریال »روزی روزگاری« هم گپ بزنیم. روز گذشته با او 
تماس گرفتیم اما نتوانستیم او را پیدا کنیم. سال گذشته به 
مناسبت سالروز درگذشت خسرو شکیبایی، مصاحبه مفصلی 
با این کارگردان انجام داده بودیم که در بخشی به بازی او در 
نقش مرادبیگ اشــاره کرده بود. احمدجو گفته بود:»خسرو 
دو ماه طول کشید تا جلوی دوربین بیاید. در تمام این مدت 
او با گریم سرصحنه می آمد و تماشاچی بود. مدام فیلمنامه 
دســتش بود و مدام می خواند، تا جایی که اشرافش از من بر 
فیلمنامه بیشتر بود. از روزی که خسرو را در لوکیشن »روزی 
روزگاری« دیدم و هنرمندی اش حالــم را خوب می کرد به 
خودم گفتم دوست دارم در هر کارِ من خسرو باشد. جایش 
خیلی خالیست و از این خلأ احساس آزردگی دارم. فوتِ خسرو 
باعث شد تا شبیه به او را در جایی نیابم؛ همیشه گفته ام ای 
کاش بیشتر از ذوقِ بازیگری، از اخاق و شخصیت کم نظیرش 

بهره می بردیم.«

   توئیت بازی
حركت »آچمز« روي كلیشه جابه جایي

داستان سریال »آچمز« به اینجا رسیده كه مصیب به جلد علي 
گلكار مي رود!  نقش هر دو را هومن برق نورد بازي كرده. مصیب 
جواني روستایي است كه براي یافتن خواهرش راهي تهران شده. 
عده اي متوجه شــباهت چهره او با علي گلكار مي شوند و از او 
سوء استفاده مي كنند. گلكار یك شخصیت متنفذ سیاسي است 
كه تاش كرده زندگي سالمي داشــته باشد. حالا اما به شكلي 
دیگري موقعیتش در خطر است. این خط كلي داستان ذهن را 
به سمت حكایت طولاني »جابه جایي« مي برد. داستان هایي كه 
یك شخصیت با دیگري اشتباه گرفته مي شود و .... از قضا چند 
ماه پیش سریال »شــرایط خاص« با همین خط داستاني روي 
آنتن شبكه سه بود. در روزهاي پایاني پخش سریال پرونده اي 
براي فیلم و  سریال هاي مشابه منتشر كردیم و به تفصیل درباره 
افسانه »ســلطان و شبان«، »گمگشــته«، »مارمولك«، »روز 
رفتن«،»مكس« و »  مرد هزار چهره« نوشتیم. »آچمز« دنبال 

كدام حرف تازه است؟
کامنت ها

  وحید ســعیدی:  الان تا حرف بزنیم طرف می گوید مگر 
چند موقعیت نمایشی در جهان وجود دارد که شما توقع دارید 
ما قصه و موقعیت تازه ای خلق کنیم و بعد در تکمیل حرف هایش 
می گوید: »تازه جابه جایی شــخصیت ها یکــی از جذاب ترین 
موقعیت ها هم هست.« حرف شما قبول، اصا حرفتان طا، اما 
ما از تکرار این موقعیت نخ نما شده جابه جایی به تنگ آمدیم. 

بس است دیگر.

  احمد رنجبر:  اســتفاده بهینه از كلیشه ها منجر به نتیجه 
خوب مي شود. » آچمز« هنوز از كلیشــه ها بهره درست نبرده 
است و به اصطاح موتور سریال گرم نشده. فعا مشكل سریال در 

كیفیت پایین است نه تكراري بودن ایده مركزي.

  مرجان فاطمی:  در دو قســمت گذشته ســریال »آچمز« 
مشخص شد که قرار است مصیب به علت شباهت زیاد به گلکار، 
در جایگاه او قرار بگیرد و سناریوی جابه جایی بازهم تکرار شود. 
خب با مشخص شدن این ماجرا می توانیم از همین حالا کل سریال 
را حدس بزنیم. مگر اینکه واقعا کارگردان قصد مانور دادن روی 
ماجرای جابه جایی را نداشته باشد و خیلی زود داستان را به مرحله 

جدیدی هدایت کند.

در نظرسنجی برنامه »سلام صبح بخیر«، مرادبیگ با 37 درصد آرا به عنوان بهترین و جذابترین نقش 
خسرو شکیبایی شناخته شد و رضا صباحی »خانه سبز« و حمید هامون فیلم »هامون« دوم و سوم شدند

مرادبیگ   همچنان محبوب تر     از هامون

   آنالیز    رصد خانه

روز گذشته بازي تیم هاي یوونتوس و تاتنهام از سري مسابقات جام بین المللي قهرمانان 
به طور زنده روي آنتن شبكه سه رفت. به سیاق سال هاي گذشته برنامه »گزارش ورزشي« 
این مسابقه را پوشش داد و حكم قاب مســابقه را داشت. همچنان رضا جاوداني مجري 
»گزارش ورزشي« است كه پیش، بین دو نیمه و بعد از مسابقه اطاعاتي را بیان مي كند. 
آنچه دیروز دیدیم تفاوتي با اجراهاي قبلي جاوداني ندارد... در آیتم سازي هم »گزارش 
ورزشي« صاحب همان ایرادهاي قبلي است و به جزئیات توجه نمي شود. به عنوان مثال 
آیتمي درباره تیم تاتنهام پخش شد با این كپشن:»حركات تكنیكي بازیكنان تاتنهام«. 
جالب آنكه این حركت تیمي نبود ولي »گزارش ورزشي« به جاي نوشتن اسم بازیگر به 

این كلیت بسنده كرد.

مهم ترین تغییر »شب هاي هنر« به دكور آن  برمي گردد. این بار شبكه چهار تصمیم 
گرفته از رنگ هاي روشــن و شاد بهره بگیرد كه تمهیدي اســت براي درگیر كردن 
مخاطب گســترده تر. در شــب اول كه به تئاتر اختصاص دارد پرونده بازیگري ورق 
خورد و زیر و بم این موضوع مورد بررسي قرار گرفت. در این بخش براي عاقه مندان 
حرف هاي مفیدي بیان شد. ضمن اینكه برنامه آیتم هاي متنوع داشت و دوربین بیش 
از اندازه در استودیو نماند. »شب تئاتر« با مرور اخبار شروع شد.  این بخش به همراه 
گفت وگو با بابك احمدي مدیر روابط عمومي تماشاخانه تئاترمستقل حدود 20دقیقه 
زمان برد. بازخواني خبرهایي كه در سایت ها قابل دسترسي است به خودي خود ایراد 

ندارد؛ ایراد وقتي است كه زمان زیادي از برنامه صرف آن شود.

درباره ســریال »بوی باران« و روند غیرمنطقی که در مسیر داستان پی گرفته به 
زودی گزارش مفصلی خواهیم نوشت اما در قسمتی که شنبه شب روی آنتن رفت 
اتفاقی افتاد که اصا منطقی به نظر نمی رسید. ترانه خودش را به عنوان یک دختر 
نیازمند جا زده و در مرکز تفکیک زباله مشغول به کار است. مدام می گوید به پول 
نیاز دارد و حاضر است پای سخت ترین دســتگاه هم بایستد. حالا در این شرایط 
همکارانش را به شام در یکی از رستوران های شــیک دعوت می کند. آنها با اینکه 
از وضع مالی بد ترانه باخبر هستند اما یک کلمه از او نمی پرسند که پول شام را از 
کجا می آورد؟ یا چرا آنها را به چنین رستورانی دعوت کرده است! فقط خوشحال 
می شــوند و با تیپ و قیافه هایی که هیچ ربطی به کارگران تفکیک زباله ندارد به 

رستوران می روند!

تنبلي روز      دقیقا كدام بازیگر منظور » گزارش ورزشي« بود؟

چطور بود روز      سایه روشن هاي شب تئاتردر گام اول

غیرمنطقی روز      مهمانی مجلل یک کارگر تفکیک زباله

طي چندروز گذشته 
علیرضا خمسه، بازیگر 

نقش باباپنجعلي در سریال 
»پایتخت« یكي از چهره هاي 

خبرساز بوده است. استندآپ 
او در كانادا واكنش هاي منفي 
زیادي به دنبال داشته است و 

پاسخ هایش هم فقط وضعیت را 
بدتر كرد. همزمان خبر رسیده 

فصل ششم »پایتخت« پاییز 
وارد پیش تولید مي شود. حالا 
بشنوید از یك احتمال: حذف 

شخصیت باباپنجعلي.

شخصیت باباپنجلي جزو كاراكترهاي محبوب»پایتخت« است كه رفته رفته جذابیت           منظر اول: حذف دراماتیك
خود را از دست داده. در سري پنجم یكي از ضعف هاي اصلي به این شخصیت برمي گشت. همزمان محسن تنابنده در 
»حالا خورشید« به طور ضمني ایرادها را پذیرفت و طرحي جدید ارائه كرد: »اگر »پایتخت« جدید تولید شود، دیگر 
باباپنجعلي با ما نخواهد بود. پنجعلي در فصل جدید مي میرد و روح او در قصه جریان خواهد داشت.« این تمهید توام 
با ریسك است؛  آیا »پایتخت« با حضور یك روح بیش از حد فانتزي نمي شود؟ سوال دیگر: اگر قرار بر حذف باباپنجعلي 
به دلیل از دست رفتن جذابیت باشد، چرا كامل كنار گذاشته نمي شود و روحش در داستان است؟ آیا سازندگان با خمسه 

رودربایستي دارند؟ این سوال ها یك نتیجه به دست مي دهد: باباپنجعلي در سري جدید جایي ندارد.

احتمال دیگري هم براي سرنوشت شــخصیت باباپنجعلي متصور است. این           منظر دوم: حذف غیر دراماتیك
احتمال به ماجراي اخیر ارتباط دارد و سخت گیرانه به نظر مي رســد. تا حالا یا استندآپ علیرضا خمسه را دیده و یا 
خوانده اید كه چه گفته. این بازیگر در بخشي از اجراي یك استندآپ كمدي در كانادا،  خواسته یا ناخواسته به ایران و 
مردمانش توهین كرد. با تنگ شدن حلقه انتقادها پاسخي كنایه آمیز داد كه بدتر از استندآپ بود! همزمان مقدمات 
پیش تولید »پایتخت6« فراهم مي شود و این سوال مطرح است كه آیا علیرضا خمسه مجوز بازي از طرف تلویزیون 
دارد؟ البته كه امیدواریم با یك عذرخواهي بدون كنایه و سعه صدر مسئولان مشكلي پیش روي خمسه نباشد. منتها 

در این صورت هم، فرض اول به قوت خود باقي است: باباپنجعلي به دلیل فني در آستانه حذف از »پایتخت« است. 

» لینک گم  شده« براساس افسانه های قدیمی به شیوه استاپ موشن ساخته شده و یکی از نکات مهم 
در ارزیابی فیلم، به استفاده از همین شیوه برمی گردد. حدود 130 هزار تصاویر گوناگون از عروسک های 
کاما پیچیده توسط هنرمندان گرفته شــده و خیلی ازجاها با انیمیشن های کامپیوتری اشتباه گرفته 
می شود. خیلی ها معتقدند داستان فیلم از آثار محبوبی نظیر ایندیانا جونز، شرلوک هولمز، جیمزباند و ... 
الگو گرفته شده اما وقتی به طور کلی فیلم را می بینید متوجه می شوید اثری از این برداشت وجود ندارد و 
اثری کاما جدید به حساب می آید. داستان فیلم درباره محققی به نام لیونل فر است. او یکی از بزرگ ترین 
کاشف های دنیاست و همواره در پی کشف موجودات و هیولاهای عجیب و غریب است. با این وجود او 
توسط جامعه  کوتاه فکر خود مورد تایید قرار نگرفته است و برای تایید آنها باید وجود موجودی افسانه ای 
به نام مستر لینک را اثبات کند. او به همراه یک ماجراجوی دیگر به نام ادلینا، راهی ماجراجویی کم نظیر 

برای یافتن آقای لینک می شود ...

لینک گمشده
  پخش:  تلویزیون اینترنتی نماوا

  کارگردان: کریس باتلر
  فیلمنامه: کریس باتلر

  محصول: آمریکا/ 2019
  رتبه در سایت imdb: 6.9 از 10

  زمان: 94 دقیقه
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از شنبه 29 تیر پخش فصل دوم 
مسابقه »فرمانده« در شبكه افق 
شروع شد. این مسابقه محصول 

سازمان اوج است و از شنبه تا 
چهارشنبه ساعت 20 پخش مي شود. 

23

شنبه شب سپند امیر سلیماني 
به همراه پدرش سعید امیر 

سلیماني و مادرش مهمان برنامه 
»كودك شو« شبكه نسیم بودند. 
به دلیل نشاط این خانواده شاهد 
برنامه اي سرحال بودیم كه مدام 

شركت كننده ها با هم شوخي 
مي كردند.

مرگ باباپنجعلي در كانادا

شبکهساعت پخشقالب برنامهبرنامه

 ورزش11:30ترکیبیاز شنبه

نمایش15فیلم هندیمشعل

پویا20سریال کارتونیدیجیمون

تماشا21سریال ایرانیروزی روزگاری

آی فیلم22سریال ایرانیساختمان پزشکان

 سه22:30مسابقه استعدادیابیعصرجدید
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ورزش جهان
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2427  دوشنبه  31 تیر  1398

دخهآگرانتریندروازهباندنیامیشود
روزنامه انگلیســی تلگراف گزارش داد داويد دخه آ ، دروازه بان 
اسپانیايی منچستريونايتد که در روزهای اخیر شايعات زيادی 
درباره تمديد قرارداد او با شــیاطین ســرخ وجود داشــت، با 
امضای يک قرارداد شــش  ســاله جديد به ارزش 117 میلیون 
پوند با يونايتد موافقت کرده و در صورت امضای اين قرارداد به 
گران ترين دروازه بان دنیا تبديل خواهد شــد. تلگراف می گويد 
دخه آ که اولین حضور خود در ترکیب يونايتد را روز شــنبه، در 
جريان اردوی پیش فصل شیاطین سرخ در سنگاپور و پیروزی 
يك بر صفر اين تیم مقابل اينتر میلان انجام داد به زودی قرارداد 

جديدی با يونايتد امضا خواهد کرد.
گفته می شود دســتمزد جديد دخه آ 375 هزار پوند در هفته 
خواهد بود. دخه آ به محض بازگشــت به انگلیــس و پايان تور 
پیش فصل يونايتد اين قرارداد را امضا خواهد کرد. او حدود هشت 
فصل است که سنگربان شماره 1 يونايتد بوده و قرارداد قبلی اش 
در سال 2020 منقضی می شود. يونايتد اخیرا بسیار نگران بود 
که دخه آ را در پايان قــرارداد فعلی اش از دســت بدهد. دخه آ 
در سال 2011 درحالی که دروازه بانی 20ســاله بود از اتلتیکو 
مادريد به يونايتد پیوســت و بعد از شروعی متزلزل در اين تیم، 
در نهايت جايگاهش را به عنوان يکی از بهترين دروازه بان های 

دنیا تثبیت کرد.

حرفآخرزیدان؛امیدوارمبیلبرود
با اينکه زيدان پیش از کنفرانس خبری بازی رئال مادريد و بايرن 
مونیخ از عدم مشکل داشتن با بیل سخن گفت ولی پس از بازی 
از کنار گذاشتن قطعی اين ســتاره ولزی خبر داد. زيدان پس از 
باخت به بايرن مونیخ در بازی های اينترنشنال کاپ پیش فصل 
در خصوص بازی نکردن بیل گفت: »گرت بازی نکرد چون او به 
درهای خروج بسیار نزديک است. امیدواريم زودتر بیل رئال را 
ترک کند. اين اتفاق ممکن اســت همین فردا صورت بگیرد. ما 
در حال نهايی کردن انتقال او به باشگاه ديگر هستیم.« داستان 
رئال مادريد و بیل به نظر رو به اتمام است و تمام تلاش ها برای 
ماندن ســتاره ولزی بی نتیجه ماند و زيدان از حرف فصل قبل 
خود کوتاه نیامد. فصل پیش در هفته ســی وسوم لالیگا، زيدان 
در مصاحبه جنجالی اظهار داشت که حتی يک دقیقه هم به بیل 

بازی نخواهد داد.

پاسخمنفیایکاردیبهتوپچیها
جدايی مائورو ايکاردی از اينتر قطعی است و اين باشگاه ايتالیايی 
کاپیتان خود را در فهرســت فروش قرار داده اســت. ايکاردی 
مشتريان زيادی دارد. ديلی میرر نوشت که آرسنال مدت هاست 
که به جذب اين مهاجم آرژانتینی علاقه دارد اما او به پیشنهاد 
توپچی ها پاســخ منفی داد و حاضر نیست که راهی رقابت های 
لیگ برتر انگلیس شود. به نوشــته ديلی میرر ايکاردی ترجیح 
می دهد که در رقابت های ســری A باقی بماند چرا که او خود 
را آماده حضور در يوونتــوس می کند. از يوونتــوس به عنوان 
مشتری جدی ايکاردی ســخن به میان می آيد و در صورتی که 
اين انتقال رخ دهد ديگر ايگواين جايــی در بیانکونری نخواهد 
داشــت. ايکاردی در فصلی که گذشــت بازی های زيادی را به 
خاطر بی انضباطی و کنار گذاشتن از تیم از دست داد و رابطه او 

با هواداران اينتر بار ديگر خراب شد.

چراهازاردشماره۵۰رابرتنکرد؟
رئال مادريد بامداد    يکشنبه  در جام بین المللی قهرمانان 3 بر يک 
مغلوب بايرن مونیخ شد. نخستین بازی ادن هازارد با پیراهن تیم 
مادريدی يکی از اتفاق های مهم اين ديدار بود. مهاجم بلژيکی 
با شماره پیراهنی که به میدان رفت همه را متعحب کرد. او قرار 
است شماره هفت مادريد را بر تن کند اما برابر بايرن با شماره 50 
وارد زمین شد. هازارد در پنجاهمین سالگرد ورود انسان به ماه 
با اين شماره به میدان رفت. رسانه های مادريدی بازيکن بلژيکی 
را يک خريد کهکشانی عنوان می کنند. ديروز مارکا تیتر اصلی 
خود را به هم زمانی نخستین بازی هازارد و پنجاهمین سالگرد 
ورود انسان به ماه اختصاص داد و نوشت: »بامداد بیست و يکم 
جولای 19۶9 زمین بیدار ماند تا شاهد ورود انسان به ماه باشد. 
امروز پس از 50 سال بايد بیدار ماند تا نخستین بازی کهکشانی 

مادريد يعنی هازارد را در هیوستون ديد.«

ادعایولا:الانکهاززلاتانبهترهستم!
زلاتان ايبراهیموويچ ستاره سوئدی باشگاه لس آنجلس گلکسی 
قبل از دربی شــهر لس آنجلس و مصاف تیمش با لس آنجلس 
اف.سی در صحبت هايی اعلام کرده بود   با فاصله ای زياد، خودش 
را بهترين بازيکن شاغل در لیگ ام.ال.اس می داند. او در اين بازی 
حساس برای تیمش سه گل زد و کارلوس ولای مکزيکی هم دو 
گل برای تیمش، لس آنجلس اف.سی به ثمر رساند. درپايان اين 
بازی تماشايی کارلوس ولا نسبت به صحبت های زلاتان واکنش 
نشــان داد. با دو گلی که ولا دراين بازی به ثمر رســاند تعداد 
گل هايش را به 21 گل در 20 بازی در اين فصل لیگ ام.ال.اس 
رســاند و علاوه بر اين گل ها، او 12 پاس گل هم داده است. به 
اين ترتیب حالا نام ولا در صدر جدول گلزنان لیگ آمريکا ديده 
می شود و زلاتان ايبراهیموويچ با زدن 1۶ گل در 17 بازی در رده 
دوم است. ولا با اشاره به صحبت های اخیر ايبراهیموويچ گفت: 
»مقايسه کردن شايد نوعی بی احترامی به زلاتان باشد، اما اگر 
به آمار و ارقام نگاه کنیم و سن و سال را فراموش کنیم، می بینیم 
که من الان از زلاتان بهتر هستم. اين يک واقعیت است.« البته 
ولا در ادامه صحبت هايــش به مهاجم ســوئدی لس آنجلس 
گلکسی ادای احترام کرد و گفت: »او زلاتان است و فقط مسی 
و رونالدو بهتر از او هستند و ســاير ماها، با اين بازيکنان در يک 

سطح نیستیم.«

گوشه و کنار مستطيل سبز

فصل گذشته منچسترسیتی و لیورپول رکورد امتیازی 
فوق العاده ای را در لیگ برتر به نام خود ثبت کردند. در رقم 
خوردن این موفقیت، قوای تهاجمی دو تیم تاثیر بسزایی 
داشت. هر دو تیم خط آتش قدرتمندی در قوای تهاجمی 
خود دارند و نمی توان به ســادگی از تاثیر این کیفیت در 

کسب این امتیازات صرف نظر کرد.
فصل گذشته منچسترسیتی در مجموع 169 گل به ثمر 
رساند که در این تیم هفت بازیکن گل های شان دو رقمی 
شد. در آن سمت، لیورپول کمی در زمینه تقسیم گل میان 
بازیکنان، ضعیف تر بود. در این تیم به جز مثلث خط حمله 
تنها ســه بازیکن بیش از هفت گل به ثمر رساندند. این 
نشان می دهد که قوای هجومی منچسترسیتی متمرکز 
بر یک بازیکن نیست و مجموعه ای از چند نفر است، حال 
آنکه لیورپول بیشتر متکی به مثلث سه نفره صلاح، مانه 
و فیرمینو است. نکته اینجاست که هر سه بازیکن در تور 
پیش  فصل لیورپول حضور ندارند. چرا؟ هر ســه بازیکن 
در جام ملت ها حاضر بودند و برای تیم کشورشان بازی 
می کردند )دو نفر در آفریقا و یك نفر در آمریکای جنوبی( 
که از قضا دو نفر از آنها تیم های شــان تا فینال هم پیش 
رفتند و تا روز آخر در جام حاضر بودند. این در شرایطی 
است که دو هفته دیگر اولین مسابقه رسمی فصل برگزار 
می شود و لیورپول در جام خیریه به مصاف منچسترسیتی 
خواهد رفت. به طور مثال، فصل مانه تازه همین روز جمعه 
به پایان رسید. او 363 روز بعد از آغاز تمرینات پیش فصل 
با لیورپول در تابستان 2018  و به پایان رساندن فصل 2019-

2018، روز 20 جولای آخرین بازی فصلش را انجام داد و 
بعد از یک سال فرسایشی، حالا تازه به تعطیلات می رود. 
فیرمینو نیز تا روز آخر کوپا آمه ریکا در این جام نماینده 
کشورش بود و صلاح نیز تا دو هفته پیش در جام ملت ها 

حاضر بود. اوضاع زمانی بــرای لیورپول نگران کننده تر 
می شود که بدانیم آنها با وجود تمام تلاش های خود در فصل 
قبل و رکوردهایی که به ثبت رساندند و البته تحمل یک 
شکست، باز هم نتوانستند قهرمان لیگ برتر شوند. پس 
برای قهرمانی در فصل بعد شاید به عملکرد تمام و کمال و 
بی نقص نیاز داشته باشند. حدود 14 روز تا بازی جام خیریه 
باقی مانده است و بعد از آن قرمزها در طی 9 روز، باید سه 
بازی انجام دهند که فشار زیادی به تیمی وارد می کند که 
احتمالًا ســه بازیکن هجومی خود را در ترکیب نخواهد 
داشت. البته منچسترسیتی هم برای تمرینات پیش فصل و 
احتمالاً ابتدای فصل جدید لیگ برتر، غایبینی دارد. آگوئرو 
تا یک قدمی فینال کوپا با آرژانتین پیش رفت. ژسوس نیز 
هم تیمی فیرمینو بود و تا فینال کوپا حضور داشت. محرز 
نیز تا فینال جام ملت های آفریقا در مصر بود ولی نبود این 
سه بازیکن با توجه به غنای ترکیب سیتی، کمتر احساس 
می شود، چرا که همین حالا هم پپ در ترکیب تیمش برای 
تمرینات پیش فصل، استرلینگ، سیلوا و سانه را در اختیار 
دارد. اما به نظر می رسد کلوپ تکیه و اعتماد بیشتری به سه 
نفر خط حمله اش دارد. اگر به ترکیب سیتی در فصل قبل 
نگاهی بیندازیم، بیشتر مثلث آگوئرو، استرلینگ و سیلوا را 
در خط حمله مشاهده می کردیم ولی در عین حال به تناوب 
سانه، ژسوس، محرز و حتی فودن در ترکیب تیم به میدان 
می رفتند  اما در آن سمت، کلوپ هر زمان مجبور بود دست 
به تغییر مثلث سه نفره تیمش می زد، مثل دیدار برگشت 
با بارسلونا که دو بازیکن را در اختیار نداشت و مجبور به 

استفاده از بازیکنانی نظیر اوریگی و شکیری شد.
قرمزها فصل قبل 89 گل در لیگ برتر به ثمر رساندند که 
حدود دوسوم این گل ها توسط مثلث مانه، صلاح و فیرمینو 
به ثبت رسید. مانه و صلاح هر کدام 22 گل و فیرمینو 12 

گل. روی هم رفته 56 گل. بقیه بازیکنان روی هم رفته: 33 
گل. اگر مقایسه کنیم، مثلث خط حمله لیورپول، فصل قبل 
63 درصد گل های این تیم را در لیگ برتر به ثمر رساندند 
و در آن سمت، مثلث منچسترسیتی، 43 درصد گل های 

این تیم را وارد دروازه حریفان کردند.
موضوع دیگر که می تواند مایه نگرانی هواداران لیورپول 
باشد، دقایق طولانی بازی این سه نفر است. فصل قبل مانه 
4036 دقیقه در زمین بازی کرد. تنها 18 بازیکن در پنج 
لیگ معتبر اروپا )به جز دروازه بانان( بیشتر از مانه در کل 
فصل بازی کردند. یکی از آنها صلاح بود با 4337 دقیقه. 
همچنین مانه از آگوست 2018 تا به امروز، در 10 بازی ملی 
944 دقیقه بازی کرده   که به خوبی نشان می دهد چقدر 

فصل فرسایشی برای او بوده است.
فعال ترین بازیکن هجومی منچسترسیتی در فصل قبل 
اســترلینگ بود که 4096 دقیقه به میدان رفت  اما او در 
کل فصل تنها 10 بازی متوالی به میدان رفت و برخی مواقع 
اســتراحت کرد که این آمار خیلی پایین تر از بازی های 
متوالی صلاح است. سیتی فصل قبل شش بازیکن هجومی 
داشت که هریک بیش از 2000 دقیقه بازی کردند. حال آنکه 
لیورپول سه بازیکن هجومی با بیشترین دقایق بازی داشت 

که هر کدام بیش از 3000 دقیقه فوتبال بازی کردند.
فیرمینو شــاید به نســبت دو بازیکن دیگر لیورپول، 
دقایق خیلی کمتری به میدان رفته اســت ولی او باز هم 
از فعال ترین مهاجم منچسترسیتی دقایق بیشتری بازی 
کرد. )بیش از آگوئرو( علاوه بر این 500 دقیقه هم به دقایق 
بازی او نسبت به آگوئرو اضافه کنید. )به خاطر حضور بیشتر 
در جام ملت های آمریکای جنوبی( فیرمینو فصل قبل 34 
بازی در لیگ برتر برای لیورپول به زمین رفت و جانشین 

او، اوریگی تنها 673 دقیقه فرصت خودنمایی پیدا کرد.

مثلث هجومی لیورپول تقریباً بخش غیرمتغیر ترکیب 
کلوپ بودند. آنها روی هم رفته فصل قبل 12047 دقیقه 
فوتبال بازی کردند و تنها در یک مسابقه در طول فصل، 
دو نفر از این سه نفر غایب بودند: بازی برگشت با بارسلونا. 
در مقام مقایسه، سیتی با وجود آنکه در طول فصل هفت 
بازی بیشتر از لیورپول انجام داد  اما مثلث هجومی این تیم 
)آگوئرو، سیلوا و استرلینگ( روی هم رفته 11489 دقیقه 
در زمین توپ زدند. حال در شرایطی که تکیه لیورپول بر 
سه نفر خط حمله مشخص به نظر می رسد و بدیهی است 
که این سه نفر بخشی از ابتدای فصل را از دست می دهند، 
پس کلوپ باید از همین حالا و در پیش فصل به فکر چاره 
بیفتد. بازی های دوستانه پیش فصل نیز فرصت خوبی برای 
آزمون و خطاست. به خصوص که لیورپول فصل قبل با یک 
شکست هم نتوانست قهرمان لیگ شود و کلوپ خوب 
می داند که برای قهرمانی در فصل بعد، شاید باید همان یک 

اشتباه را هم نداشته باشد.
در فاز هجومی لیورپول گزینه های جوان و قابل اعتمادی 
هم دارد. اوریگی قراردادش را تمدید کرده و آماده است 
تا در فصل جدید نقش ها و مســئولیت های بیشتری را 
طلب کند. لالانا و چمبرلین هم از مصدومیت برگشته اند 
و می توانند در بخش های جلویی زمین، کمک  حال تیم 
باشند. شکیری نیز به جز افت مقطعی در فصل قبل، نشان 
داد که یک گزینه قابل اعتماد است. علاوه بر این گزینه های 
جوان زیادی در دسترس کلوپ است. هنری ویلسون فصل 
قبل در دربی به صورت قرضی حضور داشــت و موفق به 
زدن 18 گل شــد. همینطور رایان کنت که فصل قبل در 
تیم رنجرز خوش درخشید. رایان بروستر جوان 19 ساله 
انگلیسی نیز چشم امید خیلی از هواداران قرمزها است. 

آیا کلوپ می تواند از پس این مانع برآید؟

رپینو: نمی دانم وارد سیاست بشوم یا نه
مگان رپینو پس از قهرمانی تیم ملی فوتبال بانوان 

آمریکا در جام جهانی 2019 فرانسه به عنوان کاپیتان 
اکنون دوباره به یک چهره سیاسی تبدیل شده است. 
او برای حق و حقوق قشر خاص جامعه تلاش می کند و 

همچنین مخالفت خود را با سیاست دولت دونالد ترامپ 
اعلام می کند. پس از حضور مهاجم آمریکایی در تیم 

ملی، جی اینسلی نامزد ریاست دموکرات و رئیس ایالت 
واشنگتون اعلام کرد اگر انتخاب شود دوست دارد رپینو 
به عنوان منشی اش با او همکاری کند. بازیکن ملی پوش 

در این رابطه گفت: » نمی دانم وارد سیاست بشوم یا نه. 
ما خیلی پیشرفت کردیم. نمی دانم سیاست جایی است 

که دوست دارم باشم یا نه. همیشه با سیاست مرتبط 
بوده ام اما فکر می کنم برای حضور در این حوزه بیش از 

حد تندرو هستم.«

خبر بد برای چلسی؛ کانته مصدوم شده است
انگولو کانته، ستاره فرانسوی چلسی به دلیل مصدومیت 

از ناحیه زانو، اردوی پیش فصل این تیم در ژاپن را ترک 
کرد  و به لندن بازگشت تا روند مداوای مصدومیتش آغاز 

شود. کانته در اواخر فصل گذشته از ناحیه زانو مصدوم 
شده بود و در هفته های اخیر به صورت جداگانه و به 

دور از سایر هم تیمی هایش تمرینات خاصی را زیر نظر 
متخصصین باشگاه پشت سر می گذاشت تا بتواند پیش 

از شروع فصل آینده، به موقع به ترکیب اصلی چلسی 
ملحق شود. باشگاه چلسی این خبر را تایید کرده و در 
 اطلاعیه ای که در وب سایت باشگاه منتشر کرد نوشت:

» انگولو کانته از ژاپن به انگلستان بازگشت تا روند 
بهبود مصدومیتش از ناحیه زانو ادامه پیدا کند. 

مصدومیتی که از فصل گذشته گریبانگیر او شده بود.« 
انتظار می رود کانته در بازی دوستانه چلسی و بارسلونا 
که روز سه شنبه برگزار می شود به دلیل این مصدومیت 

حضور نداشته باشد  اما چلسی به جز این خبر بد، 
خبرهای خوبی هم دریافت کرد.

تاه
کو

خبر

  گزارش

داستاناینترمیلانکونته؛رامکنندهاژدها

  لاليگا

گریزمان:وقتیبهبارسلونا
پیوستماشکشوقریختم

آنتوان گريزمان، مهاجم جديد بارسلونا به تازگی مصاحبه ای با نشريه 
مارکا داشته است. اين مصاحبه جذاب را بخوانید:

برای ما از بیرون مشخص است که تو چند هفته پرفشار را سپری 
کردی. با این حال باز هم دوست داریم بدانیم روزهایت چطور 
گذشــت و وقتی به تو گفتند کار تمام شده و بازیکن بارسلونا 

هستی، چه واکنشی داشتی؟
 اولین کاری که کردم، به پدرم زنگ زدم و اشک شوق ريختم چون 
ديگر کار تمام شده بود و به بارســلونا پیوسته بودم. لحظه ای که به 
من خبر دادند، در کنار خانواده، دوســتان و بچه هايم بودم و لحظه 

فوق العاده ای بود.
حالا بازیکن بارسلونا هستی. البته ما در روزنامه ها خوانده بودیم 
که رختکن بارسا قرار نیست استقبال چندان جالبی از تو داشته 

باشد و زیاد با آمدن تو موافق نبوده است. واقعیت داشت؟
نه. نه. واقعیت اين است که استقبال بسیار خوبی از من شد. از حالا 
می دانم در صورت بروز هر گونه مشکلی، آنها برای کمک به من آماده 
خواهند بود. چند روز پیش با جوردی آلبا برای صرف شــام به يک 
رستوران رفتیم. اين چیزها به سازگاری هر چه زودترم با بارسا کمک 

زيادی می کند و باعث می شود اعتماد به نفسم بیشتر شود.
تو در بارسا با مسی بازی خواهی کرد. بازیکنی که عادت دارد 
آزادانه در زمین بازی کند و دیگر بازیکنان خودشان را با حرکات 
او وفق بدهند. این چالش را چطــور می بینی؟ مطمئنا برای تو 

دشوار خواهد بود.
بله. چالش زيبايی خواهد بود. می خواهم ببینم مسی در تمرينات 
روزمره چطور کار می کند؛ اساســا چطور تمرين می کند. بايد او را 

ببینم تا بتوانم خودم را با حرکاتش هماهنگ کنم و درون و بیرون از 
زمین با هم سازگار شويم. واقعا مشتاق آمدن مسی هستم. برای همه 

چیز آماده خواهم بود. برای هماهنگی با مسی، باشگاه و بازيکنان.
به نظر نمی رســد هیچ نگرانی بابت بازی کنار مســی و شاید 

ناهماهنگی احتمالی نداری. خیلی آرام به نظر می رسی...
 خب من اساسا فردی هستم که خیلی زود با بقیه هماهنگ می شوم 
و دوستی با من کار سختی نیست. دوست دارم در کنار مردم باشم 
و از بودن با آنها لذت ببرم. قطعا من و مسی خیلی خوب يکديگر را 

درک خواهیم کرد.
نگران روزی هستی که باید به واندا برگردی؟

 نه. می دانم هو خواهم شد و اين بخشــی از فوتبال است. هواداران 
اتلتی خیلی مرا دوست داشتند و وقتی بازيکنی از يک تیم می رود، 
هوادار ناراحت می شود. درست مثل زمانی است که از سوسیه داد جدا 
شدم. اولین بازگشتم به آنوئتا آسان نبود. با اين حال برای همیشه 
اتلتی و سوســیه داد را در قلبم خواهم داشت چون چیزهای زيادی 

به من بخشیدند.
والورده. خیلی ها شــاید ندانند ولی او وقتی تو یک پسربچه 
در سوســیه داد بودی، خواهان خریدت برای بیلبائو شده بود. 

درست است؟
بله. همیشه اينطور به نظر می رسید که او مرا می خواهد. صحبت های 
زيادی مطرح شــد و بالاخره با انگیزه زياد در کنار او هستم. والورده 

می تواند برای هر کاری روی من حساب کند.
بیشــترین بازی هایت را مقابل رئال مادرید انجام داده ای و 
هشت گل هم زدی. زیاد بد نیست. طبعا در بارسلونا این چیزها 

ارزش زیادی دارد...
هشت گل زدم؟ نمی دانستم!

بله. البته در نیوکمپ گلی نزدی...
بله اين درست است چون کار در نیوکمپ همیشه برای من دشوار 
بوده  . اجازه بدهید ببینیم با پیراهن بارســلونا اوضاع در اين زمینه 
چطور پیش می رود! يک خوشحالی بعد از گل مخصوص هم برای 
اولین گلم در نیوکمپ مهیا کرده ام. وقتــی گل زدم از آن رونمايی 
خواهم کرد. به شما هم آن را لو نخواهم داد. ببخشید! می توانم بگويم 

تکراری نخواهد بود. به يک سطح جديد در اين زمینه رسیده ايم!
سوال آخر. اهداف امسال؟

اگر از هواداران بپرسید، می گويند سه گانه. از مديران و بازيکنان هم 
بپرسید جواب همین است. 

مدال| بین » افسانه های ايتالیايی« داستانی به نام 
»جنگ با اژدها« هم وجود دارد. داستان سربازی که 
موجود عجیبی را پیدا می کند، آن را بزرگ می کند و 
در نهايت مجبور می شود با اژدهايی که خودش بزرگ 
کرده، مبارزه کند تا مردمش را نجات دهد. داســتان 
آنتونیو کونته بی شــباهت به اين افســانه ايتالیايی 
نیســت. کونته بعــد از مربیگری در لیــگ جزيره و 
چلسی، حالا به کشورش برگشــته تا اژدهايی را که 

خودش بزرگ کرده، شکست دهد. 
ماموريت بزرگ آنتونیو کونته شکست دادن يوونتوس 
است؛ تیمی که معمارش خود کونته بود. روزهايی که 

کونته در تیم های دسته 2 ايتالیايی مربیگری می کرد 
و يوونتوس در میانه های جدول ســری A دست وپا 
می زد، با نشســتن کونته روی نیمکت بیانکونری به 
پايان رسید. اژدهای کوچک کونته ذره ذره بزرگ شد. 

رام شد و ياد گرفت پرواز کند. 
از بدون شکســت تمام کردن فصل، تــا قهرمانی در 
لیگ و جام حذفی. وقتی کونته و يووه راه شان از هم 
جدا شد، اژدها قلمروی خودش را در ايتالیا داشت و 
رام کننده اژدها به چلسی رفت تا تجربه های ديگری 

را به دست بیاورد.
حالا کهنه سرباز ايتالیايی به قلمروی اژدها بازگشته؛ 

قلمرويی که بیانکونری به هیچ عنوان حاضر نیست آن 
را با آنتونیو کونته و اينترمیلان تقسیم کند. همیشه 
در چنین حالتی گريزی از نبرد نیســت؛ نبرد اژدها و 
رام کننده در اين فصل جذاب ترين قاب فوتبال اروپا 
خواهد بود. اينترمیلان حالا با سیستم 2-5-3 بازی 
می کند؛ همان طور که بیانکونری بــازی می کرد. با 
اشکرينیار، گودين و دی فرای يکی از بهترين خطوط 
دفاعی اروپــا را در اختیــار دارد؛ همان طور که يووه 
داشت. به دنبال روملو لوکاکوست تا ماموريت فرناندو 

يورنته در يوونتوس را به او بسپارد. 
اينترمیلان کونته گام به گام در حال تبديل شدن به 

اژدهای بیانکونری است. تیمی که برای قهرمانی در 
ايتالیا بايد يوونتوسی را شکســت بدهد که بهترين 
ترکیب را در اختیــار دارد. از کريس رونالدو در خط 
حمله تا ماتیاس ده لیخت در عمق دفــاع  اما کونته 
به خوبــی می داند پاشنه آشــیل اژدهايی که تربیت 
کرده کجاست و شايد به همین خاطر هم در جلسات 
خصوصی اش از مديران نراتزوری خواســته بودجه 
تابستانی را افزايش دهند تا تیمش را برای قهرمانی 
تجهیز کند. داســتان آنتونیو کونته و اينترمیلان را 
در فصل پیش رو از دست ندهید. مردی که برای رام 

کردن اژدها به ايتالیا بازگشته است.

آیا لیورپول از سیتی
عقب افتاده است؟

مقایسهقوایهجومیمدعیاناصلیقهرمانیلیگبرترانگلستان
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پرونده اسدی- استقلال بسته شد
بعد از جدايی روزبه چشمی از استقلال و در شــرايطی که علی کريمی 
پاسخی به پیشنهاد تمديد قرارداد مديران باشگاه نداده بود، اين باشگاه 
مذاکرات جدی برای خدمت گرفتن رضا اسدی انجام داد که البته طرفین 
به نتیجه ای نرسیدند. با اين حال با توافق باشگاه استقلال با علی کريمی 
و البته رقم بالای پیشنهادی رضا اسدی آبی ها به طور کامل از جذب اين 
بازيکن انصراف دادند و ديگر اين بازيکن را نمی خواهند. با اين شــرايط 
لیست استقلال به نظر می رسد با جذب عارف غلامی، يک هافبک بازيساز 
خارجی و البته تمديد قرارداد علی کريمی تکمیل خواهد شد. استقلالی ها 
در شرايطی مدتی است تمرينات آماده سازی خود را آغاز کرده اند که 16 
بازيکن از اين تیم جدا و تا اين لحظه شــش بازيکن جديد جذب اين تیم 

شده اند.

جانشین پاتوسی در رسانه های بلژیک لو رفت
رســانه های بلژيک نسبت به شــايعه حضور کانســین هافبک برزيلی 
اوستنده در ايران و پوشیدن پیراهن اســتقلال واکنش نشان دادند. دو 
رسانه بلژيکی با اعلام اين خبر که اين بازيکن بعد از پنج سال طلايی در 
حال جدايی از اوستنده قرار گرفته اعلام کردند که اين بازيکن به دنبال 
حضور در استقلال است و روز چهارشنبه اين انتقال انجام خواهد شد. اين 
بازيکن برزيلی گزينه جانشینی پاتوسی در استقلال است اما تا به امروز 
مسئولان استقلال به نام او اشاره نکرده بودند و به نظر می رسد حالا با تايید 
رســانه های بلژيک بايد اين انتقال را نهايی دانست. فرناندو کانسین بعد  
از درخشــش در رده های پايه فوتبال برزيل، فصل 2011-2010 راهی 
بلژيک شد و پیراهن اندرلخت را پوشید. او سه فصل در اندرلخت بازی کرد 
و سپس از سال 2013 به اوستنده رفت تا در اين تیم متوسط بلژيکی بازی 
کند. فرناندو کانسین از فصل 2014-2013 عضو اوستنده است و تاکنون 
حدود 200 بازی برای اين تیم انجام داده و گل هايی نیز به ثمر رســانده. 
کانسین که چند بار نیز برای تیم های نوجوانان و جوانان برزيل به میدان 
رفته تا سال 2020 با اوستنده قرارداد دارد اما بعید نیست به تهران بیايد. 
نکته جالب درباره اين هافبک برزيلی، هم تیمی بودن او با رامین رضايیان 
در تیم بلژيکی است. اين دو فصل 2018-2017 را کنار هم و در ترکیب 

اوستنده سپری کردند.

طارق: دیگر به لیگ ایران برنمی گردم
در روزهای اخیر خبرهايی از پیشنهاد باشگاه پديده به همام طارق شنیده 
شد که اين بازيکن به اين صحبت ها واکنش نشاد داد. حساب توئیتر فوتبال 
حرفه ای عراق به نقل از اين بازيکن نوشــته است که او ديگر قصد حضور 
مجدد در فوتبال ايران را ندارد و اين اخبار کذب هســتند. به اين ترتیب، 
بازگشــت طارق به فوتبال ايران تکذيب شد و اين بازيکن فعلا قصد دارد 
خود را برای حضور در رقابت های قهرمانی غرب آسیا آماده کند و بتواند 
تیم ملی عراق را در اين رقابت ها همراهی کند. او در کنار احمد ابراهیم 
دو بازيکن از تیم ملی عراق هستند که در اين رقابت ها اين تیم را همراهی 

می کند.

دو استقلالی حکم توقیف اموال باشگاه را گرفتند
مديران باشگاه اســتقلال به دلیل پرونده پروپئیچ روزهای پرالتهابی را 
سپری کردند و به نظر می رسید با مختومه شدن اين پرونده با خیال آسوده 
به فکر آغاز مسابقات لیگ برتر باشــند  اما بدهی های باشگاه برای ثبت 
قرارداد بازيکنان جديد آنها را وارد چالش جديدی کرده اســت. مديران 
فعلی اســتقلال برای هر پرونده ای برنامه ريزی کرده و قصد ندارند تیم 
دچار حاشیه شود. استقلال برای ثبت قرارداد بازيکنان جديد بايد بدهی 
شــاکیان خود را پرداخت کرده يا با آنها همانند فصل گذشته صلح کند. 
امیر قلعه نويی، مجید صالح، حنیف عمران زاده، پژمان نوری، آندرانیک 
تیموريان، میثم منیعی و ... افرادی هســتند که از باشگاه استقلال طلب 
دارند. نکته قابل توجه، گرفتن حکم توقیف اموال باشگاه از سوی دو بازيکن 
پیشین اســتقلال اســت. اين دو نفر با وجود گرفتن حکم توقیف اموال 
باشگاه، هنوز اقدامی نکرده اند و از مسئولان استقلال خواسته اند هر چه 

زودتر مطالبات شان را پرداخت کنند.

هاسکیچ را به پرسپولیس نمی فروشیم
در چند روز گذشته خبر علاقه مندی باشگاه پرسپولیس به جذب نرمین 
هاسکیچ، مهاجم بوسنیايی تیم فوتبال رادنیچکی نیش صربستان مطرح 
شد  اما حالا خبر می رســد که اين باشگاه صربستانی قصدی برای فروش 
مهاجم گلزن خود که فصل گذشــته 24 گل در 34 بازی به ثمر رساند، 
ندارد. ايويکا تونچف، رئیس باشگاه رادنیچکی نیش ضمن تکذيب شايعه 
فروش مهاجم بوسنیايی اين تیم گفت: »اين درست نیست که ما هاسکیچ 
را فروخته ايم و به همین دلیل اين روزها در تیم نیست، بلکه بايد بگويم او 
به دلیل مصدومیت در تمرينات حضور پیدا نکرده است. امیدوارم نرمین 
هر چه زودتر ريکاوری خود را به پايان برساند و به بازی هفته دوم مقابل 

ستاره سرخ بلگراد برسد.«

دلمشغولی ربیع خواه ادامه دارد
محسن ربیع خواه هافبک سرخ پوشان اين روزها همچنان پیگیر بیماری 
دخترش است و اين موضوع باعث دلمشغولی او شــده است. بیماری و 
بستری شدن دختر محسن ربیع خواه باعث شد اين بازيکن پرسپولیس با 
اجازه و هماهنگی کادر فنی دو روز زودتر از موعد مقرر به تهران بازگردد. 
اين در شــرايطی اســت که در حال حاضر دختر ربیع خواه همچنان در 
بیمارستان بستری است اما پزشکان معالج او اعلام کرده اند که تا چند روز 
آينده اجازه ترخیص را صادر خواهند کرد. در چنین شرايطی ربیع خواه 

تا بازگشت کامل سلامتی دخترش با دلمشغولی ويژه ای روبه رو است.

پرسپولیسی  ها علیپور را راضی می کنند
با وجود همراهی علی علیپــور در اردوی ترکیه با پرسپولیســی ها، او در 
تلاش  است تا بتواند رضايت مسئولان پرسپولیس را برای جدايی و لژيونر 
شدنش جلب کنند، اين در حالی است که مسئولان باشگاه نیز در تلاش 
برای متقاعد کردن او برای ادامه همکاری با پرســپولیس هستند. گفته 
می شود مديران باشگاه در تلاش هســتند با افزايش مبلغ قرارداد فصل 
جديد علیپور و اضافه کردن آفرهايی به قراردادش به شرط تمديد قرارداد 
علیپور با باشگاه او را به ادامه همکاری با پرسپولیس راضی کنند. مسئله ای 
که با توجه به ناکامی پرســپولیس در جذب مهاجم جديد می تواند برای 
طرفین سودآور باشد. قرار است تکلیف نهايی اين موضوع ظرف روزهای 

آينده مشخص شود.

باقری- استقلال در وضعیت پیچیده
روح الله باقری يک روز قبل از اردوی ترکیه از سوی آندره آ استراماچونی 
نامش در لیست مازاد استقلال قرار گرفت اما او در اين روزها برای دريافت 
رضايتنامه اش بارها به باشگاه مراجعه کرده   اما در گرفتن رضايتنامه خود 
ناکام بوده اســت  اما چرا باشــگاه رضايتنامه باقری را نمی دهد؟ مديران 
استقلال در مذاکرات گذشته اعلام کرده اند که به باقری فقط رضايتنامه 
قرضی می دهند و اين موضوعی است که با مخالفت مهاجم استقلال همراه 
شده است چراکه او رضايتنامه خود را به صورت قطعی می خواهد تا بتواند 
تیم فصل بعد خود را انتخاب کند. با اين شرايط بايد ديد در روزهای آينده 
چه اتفاقی می افتد و آيا مديران باشگاه در نهايت راضی می شوند رضايت 

قطعی اين بازيکن را صادر کنند يا نه.

    حاشیه ورزش

   پیوستن به پرسپولیس 
ســال 92 بود که پیام صادقیان از ذوب آهن به پرســپولیس 
پیوســت. در دوران حضورش در ذوب آهن حاشیه و جنجال 
خاصی از او نديده بوديم اما بازی در پرســپولیس نیاز به بلوغ 
فکری و ذهنی خاصی داشت که به نظر می رسید صادقیان هنوز 
به آن نرسیده است. او از لحاظ فنی اما فوق العاده بود و بازی های 
تاثیرگذاری انجام داد. او در لیگ سیزدهم هشت پاس گل داد 
و ســه گل زد. پاس گل کم نظیرش بــه محمدرضا خلعتبری 
در بندر انزلی شايد بهترين پاس گل تمام عمر فوتبالی او بود. 
خیلی زود لقب نیمار فوتبال ايــران را به او دادند و حتی گفته 

شد پیشنهادی از تیم دورتموند به او رسیده اما او اين پیشنهاد 
را رد کرده است!

   نشانه های خطرناک افول
در همان فصل اول حضورش در پرســپولیس، عــلاوه بر نبوغ 
صادقیان، نشــانه هايی از ناآرام بودن او بروز کــرد. در بازی با 
ملوان با آرنج به صورت بازيکن حريف زد که پخش اين صحنه 
در برنامه 90 محرومیت يک جلســه ای او را به دنبال داشت. در 
دربی، هم با سیاوش اکبرپور درگیر شــد و هم  با هم تیمی اش 
خلعتبری درگیری لفظی پیدا کرد. چند هفته بعد هم به بازيکن 
فجرسپاسی با آرنج ضربه زد که اين يکی از چشم داور پنهان ماند.

   قلیان گیت 
چند ماه بعد از پیوستنش به پرســپولیس، در اردوی تیم امید 
حاشــیه ای عجیب برای پیــام صادقیان ايجاد شــد. علیرضا 
منصوريان از آزادی بیــش از حد بازيکنــان در اردوی کیش 
گلايه کرد و مدعی شــد که تعدادی از بازيکنــان به راحتی در 
اردو قلیان می کشند. در ادامه کدهايی که افراد مختلف در تیم 
امید دادند باعث شد پیام صادقیان و محسن مسلمان در مظان 
اتهام قلیان کشی قرار بگیرند. اين اتهامات به فضای استاديوم ها 
کشیده شد و هواداران حريفان پرســپولیس در استاديوم ها به 
محض رسیدن توپ به صادقیان و مسلمان شعار »قلیونی« سر 
می دادند که باعث عصبانیت آنها شــد. اين فضا به شدت روی 
صادقیان تاثیر منفی گذاشت و باعث شد در ادامه فصل او اولین 
گزينه تعويضی علی دايی در پرسپولیس باشد. در پايان فصل هم 

خبری از دعوت او به تیم ملی برای حضور در جام جهانی نبود.

   حمله به داور و محرومیت
در لیگ چهاردهم اوضاع بــرای صادقیان به خوبی فصل قبل 
نبود. او برای جدا شــدن علی دايی از پرسپولیس گريه کرد و 
به نظر می رسید حمید درخشان از اين کار او خوشش نیامده 
است. در بازی مقابل فولاد در اهواز، پس از اعتراض به تصمیم 
داور به ســمت او رفت و کلماتی گفت که باعث اخراجش شد. 
صادقیان پس از اخراج يک ضربه هم به داور بازی زد که منجر 
به محرومیت سه ماهه او شــد. در بازگشت پس از محرومیت، 
او پیام سابق نبود. در بازی با پیکان پس از تعويض با درخشان 
دست نداد و در بازی با گســترش فولاد پس از تعويض با رضا 
حقیقی از سمت ديگر زمین بیرون رفت تا هواداران پرسپولیس 

شعار بدهند: »بازيکن بی اخلاق نمی خوايم«.

   رفاقت عجیب با تتلو
مدتی بود که شــايعه دوســتی نزديک صادقیان با امیر تتلو 
دهان به دهان می چرخید. او از نظر بدنــی اصلا آماده نبود و 
خمیازه هايش در يکی از تمرينات تیم ســوژه عکاســان شد. 
در آبان 93 بود که ناگهان اين خواننده جنجالی زيرزمینی به 
تمرين پرسپولیس رفت و با صادقیان و يکی، دو نفر ديگر عکس 
انداخت. اين اتفاق با واکنش مســئولان باشگاه روبه رو شد اما 
صادقیان مدعی بود که با هر کس بخواهد عکس می گیرد. افت 
شديد فنی پیام، انگشت اتهامات را به ســوی تتلو برد اما اين 
خواننده ناگهان در اينســتاگرام خود مدعی شد که از بس به 

صادقیان گفته سیگار نکشد زبانش مو در آورده است!

   حمله به زمین از روی نیمکت
در بازی پرســپولیس و النصر عربســتان، درگیری هايی بین 
بازيکنان دو تیم پیش آمد. در يکــی از اين درگیری ها ناگهان 
صادقیان که پشت دروازه تیمش در حال گرم کردن بود، طول 

پیست تارتان را دويد و از روی تابلوهای تبلیغاتی به داخل زمین 
پريد و با يک بازيکن حريف درگیر شد. اتفافی که منجر به گرفتن 
اخطار برای او شد. او ساعتی بعد مصاحبه کرد و گفت به دلیل 

تعصب زياد به تیمش اين کار را انجام داده است!

   اخراج توسط درخشان و بازگشت
در فروردين 94 صادقیان به دلیل کارهای اضافی در تمرينات 
و بی توجهی به کادر فنی توســط حمید درخشان از تیم کنار 
گذاشته شد. مدتی بعد که برانکو جانشین درخشان شده بود، 
با وساطت مديران بازگشت اما در ارديبهشــت اين بار کريم 
باقری بود که از دست او عصبانی شد. در بازی با سايپا صادقیان 
که نیمکت نشین بود بعد از تعويض سوم مطمئن شد که بازی 
نخواهد کرد. از روی نیمکت بلند شد و در محوطه فنی مربیان 
ايستاد. اين کار او با واکنش و فرياد باقری همراه شد و فردای 
آن روز توسط برانکو از تیم کنار گذاشــته شد. دو ماه بعد هم 
در فهرست مازاد پرسپولیس برای فصل جديد قرار گرفت و از 

پرسپولیس رفت. 

   آوارگی بعد از جدایی از پرسپولیس
کنار گذاشته شدن از پرسپولیس ضربه بدی به صادقیان زد. او 
بعد از پرسپولیس در تیم های نفت تهران، صبا، ماشین سازی و 
عثمانلی اسپور بازی کرد اما در هیچ يک از اين تیم ها به ثبات 
نرسید. او در ماشین ســازی و بعد از بازی با پرسپولیس که به 
قهرمانی اين تیم و سقوط تیم خودش به لیگ يک منجر شد، در 
اينستاگرام خود به پرسپولیسی ها تبريک گفت. حرکتی عجیب 

که با واکنش تند تبريزی ها روبه رو شد.

   دردسر یک شاخ اینستاگرامی در ترکیه
صادقیان در ترکیه می توانســت بــه دور از هیاهوی فوتبال 
ايران دوباره اوج بگیرد اما علاقه او به حاشــیه ها اين اجازه را 
به او نداد. حدود يک سال پیش بود که يک دختر ايرانی مقیم 
ترکیه پست هايی در اينســتاگرام منتشر کرد که باعث ايجاد 
دردســرهايی برای او شد. به نظر می رســید که فوتبال ديگر 
اولويت اول او نیست و سرانجام دو روز پیش بود که پیام آخرين 

شوک را به دوستدارانش وارد کرد. 

   شوک سایت شرط بندی
دو روز پیش و در حالی که گفته می شــد صادقیان در حال 
مذاکره با يک تیم لیگ برتری ترکیه است، ناگهان ويدئويی 
از خودش منتشــر کرد که شــوکه کننده بود. او مدعی شد 
که با دوســتان مورد اعتمادش يک سايت شرط بندی ايجاد 
کرده که صفر تا 100 اين سايت هم در اختیار اوست. او البته 
مدعی شــد که همه اعتبارش را برای اين سايت گذاشته اما 
سوال اينجاست که آيا اصلا او اعتباری هم برای خودش باقی 

گذاشته يا نه؟  

   نکته بازی

   گزارش

پادو هم حتما باید شکایت کند؟
يکی، دو روز بعد از اينکه مشخص شد اســتقلالی ها با فیفا به توافق رسیده اند و 
قرار شده از محل درآمدهای استقلال در فیفا، مطالبات پروپئیچ پرداخت شود، 
لئاندرو پادوانی بازيکن سابق استقلال با انتشار چند استوری از وضعیت نامناسب 
خود خبر  داد و از هواداران استقلال خواست کمک کنند تا او هم بتواند پولش را 
از اين تیم بگیرد. مشکلاتی که اين بازيکن برزيلی محجوب تحمل می کند واقعا 
عذاب آور است و دل هر انسانی را به درد می آورد. اما مسئولان استقلال تا امروز 
که هیچ کاری برای او نکرده اند. در عوض تا دل تان بخواهد با او عکس گرفته اند. از 
پندار توفیقی و رضا افتخاری بگیريد تا همین امیرحسین فتحی و علی خطیر! البته 
که هر دو گروه از مديران هم قول هايی به او داده اند اما هنوز هیچ خبری از پرداخت 
مطالبات پادوانی نشده است. نکته ناراحت کننده اما سوء استفاده از حجب و حیای 
ذاتی پادو است. او آنقدر محجوب است که از هواداران استقلال به دلیل اينکه با 
آنها درددل کرده عذرخواهی هم کرده است اما مديران استقلال قدر اين خلق و 
خوی پادو را نمی دانند و او را به کل فراموش کرده اند. سوال اين است که پادو تا 
کی قرار است به خاطر مصدومیتی که در همین تیم استقلال گريبانگیرش شده، 
برای گرفتن حقش التماس کند؟ آيا حتما او هم بايد مثل پروپئیچ به فیفا شکايت 
کند تا پولش را بگیرد؟ دادن پول پروپئیچ به خاطر آنکه راه فراری نداشتید هنر 
نبود، اگر می خواهید کاری به ياد ماندنی کرده باشید، حق اين پادوی بنده خدا را 
بدهید که اگر آهش شما و استقلال را بگیرد، معلوم نیست چه اتفاقاتی برای شما 

و اين تیم خواهد افتاد.

تا تلفات ندادید مازاد بعدی را اعلام کنید
بعد از مازاد اعلام شدن سروش رفیعی و شايان مصلح از سوی گابريل کالدرون جو 
عجیبی به وجود آمد. سروش رفیعی از مديران باشگاه گلايه کرد و شايان مصلح هم 
آنها را تهديد به گفتن چیزهايی که نبايد کرد! به همین دلیل ظاهرا پرسپولیسی ها 
قصد دارند از اين تجربه اســتفاده کنند و نام نفر مازاد بعدی را رسانه ای نکنند تا 
دوباره اوضاع به هم نريزد. اين تدبیر اما بعید است جواب دهد چرا که غیبت مازاد 
بعدی در تمرين خیلی راحت به چشم خواهد آمد و نام نفر سوم هم لو خواهد رفت. 
از سوی ديگر اين پنهان کاری می تواند اســترس را در میان بازيکنان پرسپولیس 
هم افزايش دهد. فکرش را بکنید، باشــگاه قرار است نام يکی از بازيکنان حاضر در 
تمرينات را به عنوان بازيکن مازاد اعلام کند. با توجه به مازاد شــدن بازيکنی مثل 
سروش رفیعی، حالا هیچ بازيکنی هم حاشــیه امنیت ندارد و به جز سه، چهار نفر 
خاص، بقیه بازيکنان ممکن است سومین بازيکن مازاد کالدرون باشند. در چنین 
شرايطی جو تمرين هم می تواند کاملا استرس زا باشد. جوری که همه بازيکنان برای 
فرار از لیست مازاد، به شدت و با انگیزه زيادی تمرين می کنند. خشونت در تمرينات 
پرسپولیس و شکسته شدن بینی سیامک نعمتی هم حاصل همین جو عجیب است. 
شايد بهتر باشد قبل از اينکه تلفات بیشتر و جدی تری در اردوی پرسپولیس شاهد 
باشیم، مازاد بعدی هم اعلام و مشخص شــود. البته ممکن است برای چند روزی 
دوباره شاهد اعتراض و مصاحبه های افشاگرانه و تهديدآمیز باشیم اما بهتر از اين 
است که مصدوم های بیشتری روی دست پرسپولیس و گابريل کالدرون باقی بماند! 
پس بهتر است پرسپولیسی ها آخرين مازاد را هم اعلام   و خودشان را خلاص کنند. 

مطمئنید دیاباته تا شش ماه دیگر هست؟ 
شیخ دياباته مهاجم جديد اســتقلالی ها در تمرين روز شنبه اين تیم درخشید و 
با وجود ناآماده بودن چهار گل زد تا برای همه مهاجمان لیگ برتر خط و نشــان 
بکشد. او البته هنوز مشکل ارتباط برقرار کردن با ديگر بازيکنان را دارد ولی جواد 
زرينچه سرپرست اســتقلال قول داده که دياباته در عرض شش ماه فارسی را به 
خوبی ياد بگیرد و مشکلی برای ارتباط و حرف زدن با همبازيانش نداشته باشد. 
اما سوالی که پیش می آيد اين است که آيا اســتقلالی ها مطمئن هستند دياباته 
تا شش ماه ديگر در اين تیم می ماند؟ ما که زياد خوش بین نیستیم. همین آياندا 
پاتوسی را ببینید. دقیقا 11 بهمن سال 97 بود که او به استقلال پیوست. پاتوسی 
بعد از آخرين بازی استقلال در لیگ برتر هم ايران را ترک کرد و رفت که برگردد  
اما برنگشت و به بنی ياس امارات پیوست. يعنی مدت زمان حضور او در استقلال 
به چهار ماه هم نرســید. درباره مامه تیام هم همین اتفاق افتاد و او هم در کمتر 
از شش ماه از استقلال جدا شــد و به عجمان امارات رفت. اين اتفاقات در حالی 
رخ داد که مديران اســتقلال مدعی بودند اين بازيکنان با استقلال قرارداد دارند 
و نمی توانند از اين تیم جدا شــوند. حالا هم اگرچه دياباته با استقلال قرارداد دو 
ساله بسته اما درخشش او که از همین بازی های درون  تیمی استقلال شروع شده 
می تواند باعث شود تا قبل از اينکه اســتقلالی ها زبان فارسی را به او ياد بدهند از 
اين تیم جدا شــود و به امارات کوچ کند. بنابراين بهتر است استقلالی ها زياد هم 
به ياد دادن زبان فارسی به دياباته اصرار نکنند. چون احتمال حضور او در ايران تا 

شش ماه آينده زياد نیست.

شايد خودِ کالدرون از خیلی وقت پیش به کنار 
گذاشتن ســروش رفیعی و شــايان مصلح فکر 
می کرده اما ايــن تصمیم او پرسپولیســی ها را 
حســابی شــوکه کرد. آنقدر که حالا همه برای 
جايگاه خودشان نگران شــده اند. تا اينجای کار 
سروش رفیعی و شايان مصلح اردوی پرسپولیس 
را ترک کرده اند و حمیدرضا طاهرخانی هم که 
پیش از آنها مازاد اعلام شــده بود، کاملا بی سر 
و صدا از تیم جدا شــد. اين بازيکن که سهمیه 
زير 21 سال به حســاب می آيد، خیلی زود در 
اختیار باشگاه قرار گرفت و حتی به اردوی ترکیه 
نرفت. طاهرخانی که در سه فصل حضورش در 
پرســپولیس 192 دقیقه در 15 بازی به میدان 
رفته بود، اين چند روز در رفت و آمد به باشــگاه 
بوده و به مسئولان باشگاه گفته احتمالا به يک تیم 
پرتغالی می رود اما کارهای تسويه حسابش هنوز 
انجام نشده است. اخراجی های بعد از او سروش 
و شــايان بودند که اردوی پرسپولیس در ترکیه 
را ترک کردند و با پرواز ساعت 22:45 به تهران 
برگشتند. شايان مصلح را سرمربی آرژانتینی در 
حالی کنار گذاشــت که تنها 29 روز پیش از آن 
)روز 28 خرداد( قراردادش را برای دو سال ديگر 
تمديد کرده بود و البته با توجه به بازگشت محمد 
انصاری و محمد نــادری که هر دو ملی پوش هم 
هســتند، خیلی تعجب نکرديم از خط خوردن 
مصلح مصدوم. مازاد شدن ســروش اما با اينکه 
خودش خیلی پیــش از اين متوجه بی اعتمادی 
سرمربی شده بود، همه را غافلگیر کرد. هر چند 

عملکردش آنقدرها هم راضی کننده نبود. او در 
11 بازی لیگ نوزدهم برای پرسپولیس به میدان 
رفت و حتی يک پاس گل نــداد. او در تمام اين 
بازی ها کلا سه پاس کلیدی به هم تیمی هايش 
داد و با میانگین 0/5 پاس کلیدی در هر مسابقه، 
نفر هشــتم تیمش بود. دقت پاس 75/3 درصد 
هم اين بازيکــن را در جايــگاه نهمین بازيکن 
پرســپولیس قرار داد. تنها فاکتوری که سروش 
رفیعی را در بین بهترين های پرســپولیس قرار 
داد، خطا گرفتن از حريــف و لمس توپ بود اما 
ظاهرا کالدرون آن را قانع کننده  ندانسته که اين 
بازيکن را مازاد اعلام کرده است. اين البته پايان 
کار سرمربی آرژانتینی نیست و او همین روزها 
يکی، دو بازيکن ديگر را هم از فهرست پرسپولیس 
خط می زند اما چه کسی را؟ اگر انتخاب با باشگاه 
باشــد، آن يک بازيکن قطعا بوژيدار رادوشوويچ 
است که ترس از شــکايتش باعث شده او را نگه 
دارند. اين دروازه بان همین الان هم تقريبا نیمی از 
پول قرارداد فصل گذشته اش را طلبکار است و اگر 
اخراجش کنند، حتما مثل گولچ بخشی از قرارداد 
در فصل آينده اش را هم از پرسپولیس می گیرد. 
از ترس همین است که باشگاه دست نگه داشته و 
گابريل کالدرون هم گفته اگر اخراج رادوشوويچ 
خطرساز باشــد، ســومین مازاد را از بین ديگر 
گزينه ها انتخاب خواهد کرد. پرسپولیسی ها در 
حالی دنبال کنار گذاشتن رادوشوويچ هستند که 
بیرانوند نه تنها از بازی اول لیگ محروم است، بلکه 
تا چند وقت ديگر بايد در مقدماتی جام ملت ها 

و جام جهانی به میــدان برود و 
جــدا از ايــن و همینطور خطر 
مصدومیت يــا محرومیت های 
احتمالــی اش، يک بنــد 700 
هزار دلاری هم برای جدايی در 
قرارداد او آمده. برای همین شايد 
کالدرون مجبور شود در فهرست 
مازادش دســت ببرد. البته که 
در کنــار گذاشــتن بازيکنان 
تقصیری متوجه او نیست چرا که 
باشگاه پیش از آمدنش فهرست 
بزرگسالان را با تمديد قرارداد 
مصلح و جذب فرشاد احمدزاده 
پر کرد و طبیعی بود که به جای 

محمدحســین کنعانی زادگان و امیری، دو نفر 
کنار گذاشته شــوند. تازه اين در حالی است که 
باشگاه هنوز مهاجم جديد نخريده وگرنه برای 
او هم بايد يک نفر را از فهرست خط بزند. اتفاقی 
که نگرانی را به دل بازيکنــان انداخته و باعث 
شده آنها اين روزها با اســترس تمرين و حتی 
مصدومیت های شان را پنهان کنند. وضعیت شان 
در دو روز آينده هم همین است چرا که قرار شده 
سومین مازاد را روز شنبه و در پايان اردو معرفی 
کنند. حالا پرسش اين است که آيا پرسپولیس 
با اخراج رادوشوويچ يک شکايت تازه را به جان 
می خرد يا کالدرون سومین اخراجی اش را از بین 
آدام همتی، مهدی شــريفی و حسین ماهینی 

انتخاب خواهد کرد؟

عجیب و دور از انتظار
نگاهی دیگر به خروجی های فهرست کالدرون

ازدرخششتاقلیانوسایتشرطبندی
مروری بر روزهای خوب و بد پیام صادقیان که قرار بود نیمار فوتبال ایران باشد

هفت صبح| قابل پیش بینی بود که حاشیه های زندگی پیام صادقیان ادامه داشته باشد اما اینکه او در 27 سالگی فوتبال 
را کنار بگذارد و یک ســایت شرط بندی را با مسئولیت خودش در کشــور ترکیه راه اندازی کند، یک شوک بزرگ بود. 
حالا دوران فوتبال او به تلخ ترین شکل ممکن به پایان رسیده و   سر از جاهایی درآورده که اصلا به فکر فوتبالدوستان 

نمی رسید. در این مطلب همه اتفاقات مهم زندگی فوتبالی صادقیان را مرور کرده ایم.
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قصه و جذابيت آن از کجا آمده اســت؟ با توجه به اينکه 
کارهاي شما به تصوير هم درآمده است، چه سري در قصه و 
قصه گويي وجود دارد که با عوض شدن مديوم هم جذابيتش را 

از دست نمي دهد؟
قصه، قديمي ترين و ماندگارترين قالب براي سرگرمي  بشر است 
که از زماني که انسان خودش را شــناخت به وجود آمد. در ابتدا 
قصه گويي کلامي  نبــود بلکه به صورت تصويري بــر ديوار غارها 
نقش بست و آدم هاي اولیه حرف هايشان را در آن جا به آن شکل 
زدند. انیمیشن يا پويانمايي ريشــه اش در همین تصويرهاست. 
در شهر سوخته سیستان و بلوچســتان نیز جامي  پیدا کردند که 
بر روي تصوير بزي بوده اســت که مي دويده است. اين ها از جمله 
طريقه هاي قصه گويي انسان هاي اولیه به شمار مي رود. قصه ظرف 
بسیار خوبي براي بیان تجربه ها به ديگران است تا از شکست ها و 
موفقیت هايشان براي ديگران بگويند. شکار کردن، زراعت و ديگر 
دســتاوردهاي بشــر از ابتدا در قصه ها نهفته بوده است. در قرن 
بیســتم، فردي به نام ژول ورن با تخیل خودش قصه هايي نوشت 
كه بسیاري از آن ها به تحقق پیوسته است که ازجمله مي توان به 
»بیست هزار فرسنگ زير دريا«، »سفر به ماه« و... اشاره کرد. قصه 
پیشروتر از دانش و علم بشر است؛ چه اينکه با تخیلش، آرزوهاي 
خود را بیان مي کند و ديگراني به دنبالش مي روند و آن را محقق 
مي کنند. پرواز با هواپیما، بالن و هرچیزي که در آســمان حرکت 
مي کند مثل بالگردها و هلي کوپترها حاصل تخیل بشر است که 
ابتدا آن ها را در قصه ها ديده ايم و بعدتر ساخته شده است. بنابراين 
مي توان گفت که انتقال تجربه به وسیله قصه ها صورت گرفته است. 

نکته ديگري که بايد گفته شود، جنبه پرواز تخیل آدمي  است که 
به نظر من انسان بدون قصه، انسان نمي شــد. قصه ها هستند که 
انسان را انسان کردند که هم در آســمان ها پرواز مي کند، هم به 
عمق زمین و کوه ها و دشت ها مي رود. از طرف ديگر جنبه سرگرمي 
 قصه نیز همچنان پابرجاست. سینمايي که درحال حاضر شاهد آن 
هستیم توسط برادران لومیر ساخته شد. سینما در ابتدا به مانند 
سینماي مســتند بود که دوربین را در يک جايي قرار مي دادند و 
از ورود قطار به ايســتگاه تصويربرداري مي کردند. براي مردم هم 
جذاب بود، چه اينکه نديده بودند عکس حرکت کند. اين مسئله 
در ابتدا براي مردم جذاب بود اما بعدا جذابیت خود را از دست داد 
و ديگر کســي به تماشاي آن ها اقبال نشــان نداد. در اين شرايط 
کارگرداني به نام ژرژ ملیس به اين نتیجه رسید که تنها راه براي 
بیرون آوردن سینما از رکود اين است که از قصه کمک بگیريم و با 
سینما قصه تعريف کنیم چون قصه جذاب ترين سرگرمي  بشر است 
و براي ديدن آن به سینما مي آيند. بنابراين سینما، قصه گو شد و 
قصه تعريف کرد. بعد از آن سینما از داستان هاي کوتاه و رمان هاي 
نويسندگاني استفاده کرد که بهترين و ماندگارترين فیلم هايي که 

بشر تا به حال به تصوير کشیده از روي آن ها ساخته شده است.
اين ميل فطري بشر به قصه شنيدن و قصه گويي دليلش 
چيست و اساســا قصه از کجا مي آيد؟ رسانه ها و قالب هاي 
متفاوتي در روايت قصــه به وجود آمده اســت، به غير از 

سرگرمي کارکرد ديگر آن ها چه مي تواند باشد؟
قصه همیشه هست، فقط ظرف آن عوض مي شود و به شکل هاي 
ديگري مثل فیلم، انیمیشــن، تئاتر بدل و به زبان ديگري ترجمه 

مي شود. وقتي شعر خیام به صدزبان ترجمه مي شود يعني آن را در 
صدظرف ريخته ايد. قصه مانند انسان حرکت مي کند. نکته ديگري 
که در قصه وجود دارد، روابط میان دولت ها و روابط اقوام را نزديک 
مي کند. در گذشته قصه سوغاتي بود که تاجرها و گردشگران آن 
زمان مي توانستند از محلي به محل ديگري ببرند. يکي از دلايلي 
که افسانه ها و حماسه ها قصه هاي مشترک دارند، به همین مسئله 
برمي گردد. اين ها قصه هايي هستند که حرکت کرده اند و به جاهاي 
ديگري رفته اند اما الان به جــاي اينکه حرکت کنیم، تلويزيون را 
روشــن مي کنیم و يک فیلم را مثلا براساس داستان هاي هندي 
نگاه مي کنیم و ديگر لزومي  ندارد کــه »کلیله و دمنه« بیايد اين 
کار را انجام دهد. در نتیجه وقتي شما قصه را نگاه مي کنید، آن را 
در ظرف هاي مختلف مي بینید که موقعیت هاي مختلفي به خود 
مي گیرد که انســان ها را به هم نزديک مي کند، آموزش مي دهد و 
تجربه اي را انتقال مي دهد. کارکرد ديگري که قصه دارد اين است 
که مي تواند تخیل بشــر را برانگیزد و به ســراغ ساختن و اختراع 
روياها برود. براي مثال در گذشته قصه هايي بوده است که در آن ها 
گفته مي شد آدم ها هفتصد يا هزارسال عمر مي کردند، اين مسئله 
همان فیلمي  است که از روي ما مي سازند؛ وقتي فیلمي  را خوب 
نگه دارند مي تواند تا هزارسال ديگر باقي بماند و عمر بشر را به اين 

شکل زياد مي کنند.
سينما براي نضج گرفتن از ادبيات وام گرفت اما از يک جايي 
به بعد و در سال هاي اخير شاهد اين هســتيم که ادبيات با 
بهره گيري از ســينما از بيان توصيف صرف به ســمت بيان 
تصويري داستان ها رفته است. آيا اين نکته را مي توان رابطه 
بين اين دورسانه و به نوعي بده بستان و اداي دين به يکديگر 

تلقي کرد؟
رفت  و  برگشت هاي زماني يا صحنه بندي و سکانس بندي از جمله 
چیزهايي است که سینما از ادبیات وام گرفته است. دم دستي ترين 
حالت بیان رفت  و برگشت هاي زماني در رمان به اين شیوه بود که 
»يادش آمد موقعي که کودک بــود چندنفر در اين خانه دور يک 
سفره مي نشستند.« در کرمان وقتي به سینما مي رفتیم، خانم هاي 
بي سواد به فلش بک مي گفتند: »يادش آمد.« اين نکته دقیقا همان 
چیزي است که در رمان و قصه ديده مي شود. من ازجمله کساني 
هستم که معتقدم حتي تکنیک هاي فیلمبرداري، مونتاژ، دکوپاژ 
و همه اين ها از ادبیات به سینما رفته است. وقتي نويسنده چهره 
و ظاهر يک شخصیت را مي نويسد، دقیقا درصدد کلوزآپ يا نماي 
نزديک نشان دادن است. ســینما به اين نتیجه رسید که ادبیات 
مي تواند ساعت ها خواننده را بنشــاند تا قصه بخواند اما در سینما 
چون با زمان محدودتري روبه رو هســتیم بین 90 تا 110دقیقه 
فرصت براي تعريف کردن قصه داريم بنابراين مسئله ايجاز مطرح 
شد از اين رو ادبیات ايجاز را از سینما گرفت و به قول شما نوشتن 
آن ها را از توصیفي به تصويري نويســي تبديل کــرد. امروزه اگر 
نويسنده اي سینما و تصوير را نشناسد، نويسنده موفقي نیست و به 
مانند نقال هاست که در گذشته و در قهوه خانه ها اين کار را انجام 
مي دادند. سینما همه چیز را از ادبیات گرفته است ولي اين مورد 
آخري که به آن اشاره کردم و شما هم اين موضوع را مطرح کرديد، 
ادبیات از سینما بهره گرفته است. زمان در ســینما بسیار کوتاه 
مي شود. براي مثال وقتي کتابي را مي خوانید که در آن فردي سوار 
بر اسب است، نويسنده در آن قلمفرسايي مي کند و 20صفحه از 
اسب و جزئیات آن مي نويسد؛ همه اين ها در سینما در 30ثانیه و 
حداکثر يک دقیقه به طول مي انجامد. يک دقیقه در ادبیات شايد 
چهار، پنج سطر شــود. به همین دلیل نوع رسانه سینما مي طلبد 

که ســريع حرفمــان را بزنیم. 
سینما اين ويژگي را به ادبیات 
داد و از آنجايي که توصیف هاي 
طولانــي و قلمفرســايي ديگر 
جايي در میان مردم نداشــت، 
ادبیات از اين ويژگي اســتفاده 
کرد. سینما بچه ادبیات است؛ 
بچه اي کــه به پــدر و مادرش 
نگاه کرده اســت ولي موقعیت 
زيسته، فکري و جهاني خود را 
دارد. فکــر مي کنم »قصه هاي 
مجید« بــه چاپ ســي و يکم 
رسیده است ولي همه کساني 
که آن را خوانده اند با اين فرض 
که هرجلد را پنج نفــر خوانده 
باشد، به يک میلیون و خرده اي 

نفر نمي رسد اما هروقت که »قصه هاي مجید« يا »مهمان مامان« 
از تلويزيون يا سینما پخش مي شود، هردفعه بین 40 تا 50میلیون 
بیننده دارد. سینما ابعاد گسترده اي دارد که ادبیات آن را ندارد. 
اين را هم يادتان باشــد که تن  ماهي خیلي بیشتر از خود ماهي 
خورده مي شود چون ارزان تر، در دسترس و راحت تر است ولي به 
معني بهتربودن نیست. آدم مي تواند تن ماهي خوب هم بخورد ولي 

هیچ وقت آن ماهي که در خانه درست مي شود، نمي شود.
به نظر شما با توجه به تيراژ کتاب ها و زندگي فست فودي 
اين روزها، مخاطبان ســينما از ادبيات بيشتر نشده  است؟ و 
ديگر اينکه اين مسئله را مي توان ملاک درستي براي سنجش، 

ارزش گذاري و برتري دانست؟
اين مسئله دلیل بهتربودن سینما نیســت و دلايل ديگري دارد. 
از جمله اين ها، انســان ديگر وقت رمان خواندن ندارد و متاسفانه 
عمق هنر قصه گويي روي کاغذ و پرده سینما از دست رفته است 
و همه چیز سطحي شده است. شما زماني که رماني را مي خوانید، 
تمام مغز شما به کار مي افتد تا از واژه ها و جملاتي که مي خوانید، 
تصوير بسازيد. اگر در رماني گفته شــود که »عباس زير درختي 
نشسته بود و آواز مي خواند.« وقتي شما اين جمله را مي خوانید، 
اول بايد به اين فکر کنید كه عباس چندســالش است. پس از آن 
قیافه اش را درنظر بگیريد لباسش را در ذهن مجسم کنید، درخت 
يا پس زمینه صحنه را به خاطر بیاوريــد. در کل همه اين  نکات را 
در ذهن مي سازيد ولي در ســینما با يک نماي لانگ شات يا دور 
همه اين ها را نشــان مي دهد. در يک نما عباس را در مزرعه يا زير 
درختي مي بینیم که زير درخت نشسته است، آواز مي خواند، چه 
لباسي تنش است و اگر چوپاني مي کند، گوسفندان در پس زمینه 
ديده مي شــوند. تصوير به ســرعت همه اين ها را در يک نما به ما 
نشان مي دهد اما وقتي رمان را مي خوانید بايد فکر کنید. در موقع 
فیلم ديدن نصف مغز شــما کار مي کند، چه اينکه تصوير، چهره، 
رنگ و جزئیات آن را به شما نشان مي دهد. براي همین است که 
وقتي رماني را مي خوانید تا سال ها در ذهن شما باقي مي ماند. يکي 
ديگر از تفاوت هايي که میان رمان و سینما وجود دارد، اين است 
که رمان مي ماند و شما مي توانید همچنان »بینوايان«، »پیرمرد و 
دريا«، »شازده احتجاب«، »شوهر آهوخانم« و »قصه هاي مجید« 
بخوانید اما فیلم هايي که از روي اين ها ســاخته شده است را اگر 
بعد از مدتي نگاه کنیــد، مي بینید که آدم هايي کــه در آن فیلم 
هستند، لباس ها، آرايش، موي شــان و ماشین ها چقدر کهنه اند، 

از اين رو ســینما تاريخ انقضا دارد و زود کهنه مي شود. به همین 
دلیل مي بینید کــه از روي آثار ادبي و داســتان هايي که جذاب، 
شیرين و موفق هستند، فیلم هاي زيادي ساخته شده است. براي 
مثال از روي »بینوايان« 18، 20فیلم ساخته شده است يا وقتي 
نمايشنامه هاي شکســپیر را مي خوانید يا روي صحنه مي بینید، 
متوجه مي شويد که بايد آن را نو کنید يا وقتي فیلم هاي ايراني را 
مي بینید، خنده تان مي گیرد که مثلا کسي کنار خیابان ايستاده 
است و مي گويد: »دربست پنج زار.« ولي وقتي در رمان هاي ديکنز 
مثل الیورتوئیســت يا آثار ديگر مي خوانید کــه مثلا »دوپني يا 
دوسنت داد« يا در »قصه هاي مجید« وقتي مجید مي گويد: »بي بي 
دوقران داد تا فلان چیز را بگیرم.« باور مي کنید و پس نمي زنید. 

سینما زود کهنه مي شود ولي ادبیات نه.
يکي از دلايلي که ادبيات هيچ وقت کهنه نمي شود شايد 
اين مسئله باشد که راه را بر تخيل نمي بندد و هربار مي توانيد 
تصوير و خوانش جديدي از آن داشــته باشيد ولي در سينما 
مخاطب مجبور است همان چيزي را كه مي بيند، دريافت کند 

و منفعل است.
بله، کاملا درست اســت. در ادبیات وقتي شــما يک جمله اي را 
مي خوانید، مي توانید آن را به گونه اي که دوســت داريد در ذهن 
تصور کنید. درحقیقت وقتي شــما رمان مي خوانید بدين معني 
اســت که ماهي تازه اي را گرفته ايد و مي خواهیــد آن را بخوريد. 
اين ماهي را مي توانید به 10شــکل بپزيــد و بخوريد ولي وقتي 
مي خواهید تن ماهي بخوريد شــما هیچ دخالتي در آن نخواهید 
داشت؛ اين تفاوت میان ســینما و ادبیات است. سینما، تن  ماهي 
است و ادبیات خود ماهي است البته گرفتن ماهي زنده، شکافتن 
و گرفتن تیغه هاي آن کار دشواري است اما براي تن  ماهي کافي 
اســت که آن را بجوشــانید و درش را باز کنید. تن  ماهي خلاصه 

ماهي ها است.
معمولا کساني که يک داستاني را مي نويسند يا مي خوانند 
و سپس فيلمي که از روي آن اقتباس شده است را مي بينند، 
راضي نيستند. اين مسئله به اين برمي گردد که تصويري که 
کارگردان از رمان مي دهد با تصويري که نويسنده و مخاطب 
در ذهن خودش از آن داستان ساخته است، مغايرت دارد يا 
اينکه به دليل زمان نامحدودي است که داستان در اختيار دارد 
که مجال بيشــتري براي توصيف کردن دارد و در اجراي آن 
تصوير، بخشي از آن حذف مي شود؟ شما در اقتباس هايي که 

از آثارتان شده است اعتراضي نداشته ايد؟
در 17-16داستاني که از آثار من اقتباس شده است، هیچ اختلافي 
نداشــته ام. اگر بخواهیم به بطن اين دعواهــا برويم حتي دعواي 
همینگوي با  هاوارد  هاکس که معروف اســت يا در ايران دعواي 
دولت آبادي با کیمیايي يا افراد ديگري که گفتند داســتان ما را 
خراب کرد و همیشه بینشــان دعوا بوده است، دلیلش اين است 
که وقتي دوتا آدم نــاوارد به جان هم بیفتند ايــن اتفاق مي افتد 
وگرنه کسي که ســینما را بشناســد و بفهمد مي داند که سینما 
آن نیست. کســي که داســتان مرا به فیلم تبديل مي کند –حال 
پوراحمد، فروزش يا طالبي باشد- درســت به مانند خواننده اي 
است که داســتان مرا خوانده اســت و تصويري در ذهن خودش 
مي سازد. برخي فکر مي کنند که اگر ويرگول هم نوشته است بايد 
کارگردان عین همان را اجرا کند. رمان مانند درختي است که میوه 
دارد و هرکســي میوه آن را مي تواند به هرشکلي که دوست دارد 
بخورد؛ يک نفر میوه را به همان شکل مي خورد، يک نفر پوستش 
را مي کند، يک نفر از آن ترشي درست مي کند و يک نفر از آن مربا 

تهیه مي کند. اقتباس ســینما از رمان، همان میوه درخت است، 
درخت سرجايش است و مي شود با میوه آن هرکاري کرد.

پس شما با اين مسئله کنار آمده ايد که هرجاي اثرتان که 
جنبه تصويري داشته باشــد يا فيلمنامه نويس و کارگردان 
بخواهد استفاده کند و هرجايي که ضرورتي نمي بيند، حذف 

کند يا تغيير دهد؟
بله. گاهي اوقــات من به کارگــردان پیشــنهاد مي دهم که اين 
شخصیت را عوض کن يا اگر اين جا را تغییر دهي بهتر است يا خود 
کارگردان اين کار را مي کند و طرح هم اصــلا فرقي نمي کند اما 
عده اي فکر مي کنند اگر داستان شان تبديل به فیلم بدي شد، ديگر 
کسي داستان آن ها را نمي خواند. نمي خواهم اسم ببرم ولي از يکي 
از داستان هاي من فیلم بدي ساخته شده است ولي داستان من به 
چاپ هجدهم رسیده اســت، به چهار،پنج زبان ترجمه شده است 
و در ترکیه بیشترين فروش را بین کتاب هايي که از من در آن جا 
ترجمه شده است، دارد؛ بنابراين اين اعتراض ها از آن حرف هاست. 
همیشه گفته ام که من پشــت ويترين کتابفروشي هستم و شما 
روي پرده ســینما، هرکاري دوست داشــتید انجام دهید، هیچ 
اتفاقي نخواهد افتاد به شــرطي که مردم دوست داشته باشند، از 
آن استقبال کنند و از آن خوششان بیايد، من هم خوشحال خواهم 
شد که فیلمي  از روي اثرم ساخته شده که کار جذاب و خوبي بوده 
و مردم از آن خوششان آمده است. در وهله بعدي اگر کتابي خوب 
باشد -نمي گويم که کتاب هاي من خوب است بلکه هر کتابي که 
خوب باشد- مردم آن را مي خوانند. مگر مردم »بینوايان« را کنار 
گذاشتند؟ به رغم اينکه براي قرن هجدهم است و زياد است ولي 

هنوز هم ترجمه و خوانده مي شود. 
پس چرا بعضي از نويســنده ها اين گونه فکر نمي کنند و 

اختلاف بين تصوير و کلمه را تاب نمي آورند؟
معمولا نويسنده ها دلشان از اين مي سوزد که بچه شان را برده اند يا 
دستش را قطع کرده اند يا کلاه –به معناي واقعي اش- بدي سرش 
گذاشته اند يا لباس بدي تنش کرده اند مي لرزند و مي ترسند که به 
نوشته شان ضرر برسد. الان چه کسي يادش مي آيد که فرمان آرا 
فیلم »شازده احتجاب« را ساخته است؟ اما کتابش همچنان هست 
و خوانده مي شود. سه،چهارفیلم ناموفق از روي »بوف کور« ساخته 
شده است که دوتا از آن ها را ديده ام اما »بوف کور« همچنان هست 
و سرپا ايستاده است. اين مســائل دلیل نمي شود، مردم يادشان 
مي رود. ســینما تاريخ مصرف دارد و رمان سرجايش است. البته 

بايد حق داشته باشــند که بگويند پولشان را نداده اند يا اسمشان 
را در تیتراژ نزده اند کما اينکه با دو، ســه تا از داستان هاي من اين 
کار را کرده اند و يادي از اينکه از داســتان من استفاده کرده اند، 
ننموده اند يا مي توان گفت در چیزي که من نوشته ام شعار نبوده 
است و آدم هاي داســتان  من تفکر خاصي نداشته اند و شما آن را 
ايدئولوژيکش کرده ايد، شعار در دهان شخصیت ها گذاشته ايد و 
مردم فکر مي کنند که من شعار مي دهم و من اصلا اين کاره نیستم. 
در اين موارد که روح اثر از بین رفته اســت حق با نويسنده است 
وگرنه ساختمان اثر چیزي است که هر کارگردان توانايي هايي دارد 
و هر فیلمنامه نويسي نگاه خاص خودش را به کتابي که نوشته شده 
است، دارد و نبايد گفت که بايد عین کتاب باشد. هرکاري هم کنند 

آخر عین داستان نمي شود.
ماجرايي در اين باره به خاطر داريد؟

عباس کیارســتمي  در اين باره حرف خیلي خوبي مي زند. يک نفر 
در فیلم او آمده بــود و هرروز 
از او فیلــم مي گرفتند اما فقط 
يک دقیقه از آن در نسخه نهايي 
آمده بود. پرســیده بود: »پس 
بقیه اش چه شد؟« طرف قصاب 
بود و کیارســتمي  به او گفت: 
»وقتي گاوي را مي کشي، شاخ، 
دم، پوست و استخوان آن را هم 
به مردم مي دهــي؟« او گفت: 
»نه.« کیارستمي  در ادامه گفت: 
»اين ها همان شاخ، دم و اين ها 
بود که به درد نمي خورد، آن ها 
را کنار گذاشتیم و همین قدري 
که در فیلم مي بینــي براي ما 

کافي بود.«
پس اگر همــه حق را به 
کارگردان بدهيم، در اين بين حق نويسنده بر گردن کارگردان 

چيست؟
بگذاريد از مولوي کمک بگیريم. مولوي مي گويد: »اي برادر قصه 
چون پیمانه اي است/ معني اندر وي بسان دانه اي است/ دانه معني 
بگیرد مرد عقل/ ننگرد پیمانه را گر گشت نقل« کارگردان حرف 
اصلي نويسنده را مي گیرد منتها با ابزار و وسايل خودش داستان را 
تعريف مي کند که همان تصوير است. عده اي مغز قصه را نمي گیرند 
و به اين سمت مي روند که اثر را عامه پســند کنند. اصل داستان 
مغز آن است و مابقي پیمانه است. اگر نويسنده يا کارگردان مغز 
داستان را گرفت، اقتباس موفقي انجام داده است وگرنه بقیه اش 

حق با نويسنده است.

سينما تاريخ مصرف دارد...
گفت و گو با هوشنگ مرادي کرماني که از دنیای ادبیات 

خداحافظی کرده؛ درباره ارتباط ادبیات و سینما

  من از جمله کساني هستم که معتقدم 
حتي تکنيک هاي فيلمبرداري، مونتاژ، 
دکوپاژ و همه اين ها از ادبيات به سينما 

رفته است. 

  عباس کيارستمي  مي گفت يک نفر 
در فيلم او آمده بود و هرروز از او فيلم 
مي گرفتند اما فقط يک دقيقه از آن در 

نسخه نهايي آمده بود. پرسيده بود: 
»پس بقيه اش چه شد؟« طرف قصاب بود 

و کيارستمي  به او گفت: »وقتي گاوي را 
مي کشي، شاخ، دم، پوست و استخوان آن 

را هم به مردم مي دهي؟« او گفت: »نه.« 
کيارستمي  در ادامه گفت: »اين ها همان 

شاخ، دم و اين ها بود که به درد نمي خورد، 
آن ها را کنار گذاشتيم و همين قدري که در 

فيلم مي بيني براي ما کافي بود.«

  هروقت که »قصه هاي مجيد« يا 
»مهمان مامان« از تلويزيون يا سينما 

پخش مي شود، هردفعه بين 40 تا 
50ميليون بيننده دارد. سينما ابعاد 

گسترده اي دارد که ادبيات آن را ندارد. 
اين را هم يادتان باشد که تن  ماهي خيلي 
بيشتر از خود ماهي خورده مي شود چون 
ارزان تر، در دسترس و راحت تر است ولي 

به معني بهتر بودن نيست. آدم مي تواند 
تن  ماهي خوب هم بخورد ولي هيچ وقت 

آن ماهي که در خانه درست مي شود، 
نمي شود.

  امروزه اگر نويسنده اي سينما و تصوير 
را نشناسد، نويسنده موفقي نيست و 

به مانند نقال هاست که در گذشته و در 
قهوه خانه ها اين کار را انجام مي دادند.
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  از تفاوت هايي که ميان رمان و سينما 
وجود دارد، اين است که رمان مي ماند 
و شما مي توانيد همچنان »بينوايان«، 
»پيرمرد و دريا«، »شازده احتجاب«، 

»شوهر آهوخانم« و »قصه هاي مجيد« 
بخوانيد اما فيلم هايي که از روي اين ها 

ساخته شده است را اگر بعد از مدتي نگاه 
کنيد، مي بينيد که آدم هايي که در آن 

فيلم هستند، لباس ها، آرايش، موي شان و 
ماشين ها چقدر کهنه اند، از اين رو سينما 

تاريخ انقضا دارد و زود کهنه مي شود. 
به همين دليل مي بينيد که از روي آثار 

ادبي و داستان هايي که جذاب، شيرين و 
موفق هستند، فيلم هاي زيادي ساخته 

شده است. براي مثال از روي »بينوايان« 
18، 20فيلم ساخته شده است يا وقتي 

نمايشنامه هاي شکسپير را مي خوانيد يا 
روي صحنه مي بينيد، متوجه مي شويد 
که بايد آن را نو کنيد يا وقتي فيلم هاي 

ايراني را مي بينيد، خنده تان مي گيرد که 
مثلا کسي کنار خيابان ايستاده است و 

مي گويد: »دربست پنج زار.«
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پوريا ميرآخورلي|هوشنگ مرادی کرمانی از مهم ترين و معتبرترين نويسندگان معاصر ايران در خرداد ماه اعلام کرد که خود 
را در امر نويسندگی بازنشسته احساس می کند. اين مصاحبه را دو سال قبل انجام داده ايم اما به همين بهانه آن را دوباره منتشر 
کرده ايم. گفت و گو با هوشنگ مرادي کرماني که رکورددار بيشترين اقتباس ادبي در ايران است. کسي که براي معرفي او نياز 

به مقدمه چيني و تفصيل نيست و تنها کافي است کليدواژه »قصه هاي مجيد« را به کار برد.

   الان چه کسي يادش مي آيد که فرمان آرا فيلم »شازده احتجاب« را 
ساخته است؟ اما کتابش همچنان هست و خوانده مي شود. 

  سه، چهارفيلم ناموفق از روي »بوف کور« ساخته شده است که دوتا از 
آن ها را ديده ام اما »بوف کور« همچنان هست و سرپا ايستاده است. سينما 

تاريخ مصرف دارد و رمان سرجايش است.

  در ايران دعواي دولت آبادي با کيميايي يا افراد ديگري که گفتند داستان 
ما را خراب کرد، دليلش اين است که وقتي دوتا آدم ناوارد به جان هم بيفتند 

اين اتفاق مي افتد.

  کسي که داستان مرا به فيلم تبديل مي کند –حال پوراحمد، فروزش يا 
طالبي باشد- درست به مانند خواننده اي است که داستان مرا خوانده است 
و تصويري در ذهن خودش مي سازد. برخي فکر مي کنند که اگر ويرگول هم 

نوشته است بايد کارگردان عين همان را اجرا کند. 

  رمان به مانند درختي است که ميوه دارد و هرکسي ميوه آن را مي تواند 
به هرشکلي که دوست دارد بخورد؛ يک نفر ميوه را به همان شکل مي خورد، 
يک نفر پوستش را مي کند، يک نفر از آن ترشي درست مي کند و يک نفر از 

آن مربا تهيه مي کند. اقتباس سينما از رمان، همان ميوه درخت است، درخت 
سرجايش است و مي شود با ميوه آن هرکاري کرد.
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   دريچه   پیشخوان

 خورخه لوئیس بورخس يکي از مهم ترين و تاثیرگذارترين چهره هاي داستان نويسي آمريکاي لاتین است که تاثیر 
زيادي بر داستان نويسي فارسي گذاشته است. بورخس همواره براي اهالي داستان در ايران از اهمیت برخوردار بوده 
است. او در مصاحبه با ريچارد برگین از خودش و زندگي ادبي و داستان هايش رمزگشايي مي کند و کتاب »خورخه 
لوئیس بورخس، آخرين مصاحبه و گفت وگوهاي ديگر« ترجمه اي از همین مصاحبه اســت که با ترجمه کیهان 
بهمني در نشر ثالث منتشر شــده. در توضیح اين کتاب بايد گفت، گفت وگوي ريچارد برگین يکي از نمونه هاي 
موفق و ماندگار در نوع خودش است. برگین در وصف بورخس مي نويسد: مهم ترين خصوصیت بورخس صداقت 
اوست. آن قدر صادق که آدم اول به او شک مي کند. اما همان طور که بعداً دريافتم، بورخس در تمام گفته هايش 
جدي است و اگر بخواهد شوخي کند، ابتدا مطمئن مي شود که شما متوجه شوخي کردنش هستید. او يک بار به من 
گفت: »قبلًا اين آرزويم را گفته ام که اگر قرار باشد يک بار ديگر زندگي کنم اصلا دوست ندارم چیزي از خاطرات 
زندگي قبلي ام را به خاطر بیاورم. منظورم اين است که دلم نمي خواهد بار بعد خورخه لوئیس بورخس باشم. دلم 
مي خواهد همه چیز را فراموش کرده باشم.« در پشت جلد کتاب هم آمده است: »در اين کتاب براي نخستین بار 
ترجمه اي از آخرين مصاحبه خورخه لوئیس بورخس همراه با بهترين مصاحبه هايي که اين شخصیت برجسته 
ادبي در طول دوران طولاني و پررنگ کاري خود انجام داده، گردآوري شده است. مصاحبه هاي معروف بورخس در 
مقام استاد دانشگاه  هاروارد نیز در اين مجموعه گنجانده شده است. به نوشته نیويورک تايمز اين كتاب از ديدگاه 

بورخس صحبت کرده، درباره آثار نويسنده، لحظه عظیم خودآگاهي و لحظه ثبت شده در زمان است.«

نويسندگان نروژي ممکن است خیلي شناخته شده و مشهور نباشند اما جالب است بدانید اين قشر فرهنگي در 
اين کشور کوچک حوزه اسکانديناوي، امتیازاتي خاص و ويژه  را از سوي دولت دريافت مي کنند، به طوري که 
نروژ به بهترين جاي جهان براي نويسنده شدن بدل شده است. نروژ همانند ديگر کشورهاي شمال اروپا، اهمیت 
و اعتبار خاصي براي فرهنگ و هنر و ادبیات قائل است. مردم اين کشــور همچنین به عنوان يکي از شادترين 
مردم جهان شناخته شده اند و دولت نروژ همواره در تلاش است تا شرايط خوبي را براي هنرمندان مهیا کند و در 
بهبود اوضاع کسب و کارشان مثمر ثمر باشد. يک سازمان با نام »شوراي هنر نروژي« به طور خاص با اين هدف در 
نروژ وجود دارد که به طور منظم کمک هاي دولتي را براي هنرمندان اين کشور فراهم مي آورد. اين شورا اقدام به 
خريد هزارنسخه از هر کتابي مي کند که تازه در نروژ منتشر شده و نسخه هاي خريداري شده را در کتابخانه هاي 
سراسر اين کشور توزيع مي کند که در اين میان کتاب هاي منتشرشــده در حوزه کودک به میزان بیشتري از 
سوي دولت خريداري و حمايت مي  شــوند. همچنین تا زماني که کتاب ها مراحل کنترل کیفي را مي گذرانند، 
نويسندگان يارانه  اي را براي نسخه هاي اولیه کتاب هايشــان از سوي اين شورا دريافت مي کنند. طبق گزارش 
نیوريپابلیک، اين سیاست موجب مي شود که ناشران کوچک، مستقل و تازه کار در نروژ سرپا نگه داشته شوند؛ 
بنابراين ناشربودن در نروژ شغلي خوب و به صرفه است. در نروژ پنج میلیون نفر بیشتر زندگي نمي کنند؛ اما طبق 
آمار اطلس اطلاعات جهاني، اين کشور کم جمعیت يکي از باســوادترين کشورهاي جهان محسوب مي شود؛ 

به طوري که نرخ سواد افراد بزرگسال 99درصد است. 

دلم نمي خواهد بار بعد بورخس باشم! نروژ؛ بهترين کشور براي نويسندگان 

1. کارآگاه/ پليس
کارآگاه، پليس يا شخصی که درصدد برمی آيد راز يک قتل 
يا جنايت را فاش کند، يکی از اضلاع مهم رمان پليســی 
است. او در قالب يک کاراکتر در ادبيات پليسی، معمايی، 
کارآگاهی يا جنايی حضور پيــدا می کند و با دوروش کار 
خود را پيش می برد؛ اول، مشــاهدات عينی و جمع آوری 
اطلاعات و دوم، تشريح انگيزه های روانی. اين ضلع را اگر 
از رمان های پليســی حذف کنيم، عملا چيزی از آن باقی 

نخواهد ماند.

2. قاتل/ جنايتکار
رمان پليســی در اضطراب و تنش زاده می شــود و اين 
اضطراب به کنشی مربوط است که کاراکتر قصه در جريان 
داســتان يا پيش از شــروع آن انجام داده است؛ قتل يا 
جنايت. آنچه اصولا خواننده در جريان خوانش از آن لذت 
می برد مربوط اســت به يکی از اضلاع رمان پليسی يعنی 
قاتل؛ اينکه چگونه مرتکب جنايت شده است و مسئله  بعد 
اينکه چرا. اين چگونگی و چرايی هر دو به ضلع دوم مثلث 

رمان پليسی يعنی قاتل يا جنايتکار مربوط هستند.

3. مقتول/ قربانی
آنچه رمان پليسی را به حرکت وامی دارد تنها کنش قاتل نيست 
بلکه انگيزه های روانی قاتل نيز هست. اينجاست که ضلع سوم 
رمان پليســی اهميت پيدا می کند؛  يعنی مقتول. هيچ قاتلی 
بدون انگيزه مرتکب جنايت و قتل نمی شود؛ حتي اگر اين انگيزه  
جنون محض باشد. در سوی ديگر ماجرا، کارآگاه يا پليس تنها از 
طريق ضلع قربانی يا مقتول است که می تواند معما را حل کند و 
خواننده را در کشف اين معما سهيم کند. بنابراين اگر اين ضلع 

نباشد، عملا رمان پليسی چيزی کم دارد.

از جانی تا قربانی
نظرياتی کاربردی درباره داستان های جنايی و پليسی، نحوه تشخيص انواع آن و سرآمدان 

هرکدام از شاخه های اين ژانر
ياسر نوروزی| رمان پليسی در ايران سابقه ای ندارد اما خارج از کشور، به خصوص در کشورهای صاحب رمان، از اهميت فراوانی برخوردار است. کافی است نگاهی به فهرست آثار پرفروش هر هفته در 
ادبيات جهان بيندازيد تا اين اهميت را درک کنيد. گذشته از ادبيات، سينما و سريال های تلويزيونی جهان، هرساله در حال توليد شمار زيادی از آثار پليسی، جنايی، کارآگاهی و انواع و اقسام تريلر 
هستند. آنچه در ادامه می خوانيد می تواند به شکلی ساده شما را با ساختار قصه پليسی و جنايی آشنا کند. آگاهی  ساختار اين ژانر در تمام مديوم ها به کار می آيد؛ به خصوص در ادبيات که آغازگر ژانر 
پليسی بوده است. البته دقت داشته باشيد که در آثار برخی جنايی نويسان از جمله ژرژ سيمنون، گاهی مضامين روان شناختی نيز وارد می شوند يا آثار پاتريشياهای اسميت به شکل کاملا ترکيبی 

خلق شده اند. اما درمجموع آنچه در ادامه می آيد، تفکيک اضلاع ژانر پليسی به شکلی ساده و کاربردی است.

 روان آتکينسون، 
بازيگری که او را به نقش 

»مستر بين« می شناسند، 
با بازی در نقش »سربازرس 

مگره« در سريال اين 
مجموعه که سال 2016 ارائه 
شد، بسياری از علاقه مندان 

آثار جنايی را غافلگير کرد.
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ب. رمان مبتنی بر قاتل و جنایتکار
در رمان های مبتنی بر قاتل و جنايتکار، نويسنده تمرکز خود را بر ضلع دوم رمان پلیسی معطوف می کند؛  
يعنی همان قاتل و جنايتکار. اينگونه رمان ها که با آثار ســبک کارآگاهی خشــن نیز قرابت هايی دارند، 
بیشتر سراغ شخصیت جنايتکار می روند. تمايل در اينگونه رمان ها اين است که انگیزه های جنايت را در 
روش های مختلف جنايتکار جست و جو کنند؛ پیشینه او، زندگی سخت و طاقت فرسای قاتل، آشفتگی های 
روانی و تمام آنچه باعث شده او دست به چاقو بگذارد يا با خونسردی ماشه را روی شقیقه قربانی تنظیم 
کند و او را از پا درآورد. در رمان های مبتنی بر کارآگاه و پلیس، اين هوش و منطق اســت که داستان را 
پیش می برد اما در رمان های مبتنی بر جنايتکار، خشونت و وحشی گری و گاهی رمز و راز کاراکتر قاتل،  
محور روايت است. درواقع تاريخ ادبیات پلیسی کم کم به اين سمت و سو حرکت کرد که به جای کارآگاه 
بر شخصیت قاتل تمرکز کند. در اينگونه رمان ها حالا فقط پلیس نیست که فکر و منطق را برای حل معما 
به کار می گیرد بلکه جنايتکار است که برای ارتکاب جرم های خود نقشه می کشد؛ نقشه هايی که گاهی 

خوفناک و در عین حال خلاقانه هستند تا هرچه بیشتر بتواند از چنگ قانون فرار کند.
    سرآمدان این نوع رمان

دشيل همت
دشیل همت از اول نويسنده نبود. شغل هايی متنوع و معمولی داشت که همین ها باعث شده بود با شهر و 

کوچه و خیابان های مملو از رازهاي شهر آشنا باشد. او در يکی از مؤسسات کارآفرينی کار 
می کرد و بیماری اش سبب شد از کار کناره بگیرد. برای همین شروع کرد به نوشتن 
داستان هايی برای يکی از مجلات عامه پسند دهه بیست میلادی به نام »ماسک 
سیاه«. »ماسک سیاه« اوايل داستان های کلاسیک پلیسی و کارآگاهی و معمايی 
چاپ می کرد اما علاقه مندی مخاطبان به تريلرها و داســتان های اضطراب آور، 
کم کم رويکرد نشريه را هم تغییر داد. به اين ترتیب آنچه دشیل همت به دنبال 
آن بود میســر شــد و رمان هايش يکی پس از ديگری در اين مجله چاپ شدند؛ 

»خرمن سرخ«، »کلید شیشه ای«، »شاهین مالت«)که البته به »عقاب مالت« هم 
ترجمه شده( و... شهرت او با سینما بیشتر شد چراکه فیلم هايی براساس »کلید 

شیشه ای« و »شاهین مالت« ساخته شدند؛ به خصوص بازی همفری 
بوگارت در »شاهین مالت« در اين قضیه تأثیرگذار بود. همت پس 

از آن سال هايی مديد در هالیوود کار کرد و در ساخت اکثر آثار 
گانگستری و پلیسی تأثیرگذار بود.

ريموند چندلر
تاريخ ادبیات پلیســی جلوتر رفته بود و خوانندگان از معماهای متنوع و مختلف اشباع شده بودند. در 
اين میان چندلر هم دريافته بود که نمی توان بین رمان معمايی و رمان مبتنی بر جنايتکار،  صلح ايجاد 
کرد. به رمان های ترکیبی معاصر پلیســی نگاه نکنید. چندلر در زمانه ای می زيست که هنوز رمان های 
ترکیبی پلیسی به معنای ترکیب معما و خشونت، ترکیب اضطراب و رويکردهای روان شناختی و امثال 
آن ها خلق نشده بود. به همین دلیل به سمت و ســويی رفت که از معماهای قبل فاصله بگیرد و جهان 
رمان هايش را در بستری از اضطراب با توجه به ريشه های تاريک جهان بینی خود نسبت به زندگی انسان 
مدرن بسازد. با اين مقدمه بی دلیل نیست که رئالیسم چندلر در رمان پلیسی را رئالیسمی سیاه می دانند. 
او درواقع از آغازگران رمان پلیسی ســیاه در تاريخ اين ژانر است و مقلدان فراوانی هم پیدا کرد. با پايان 
جنگ جهانی، بشريت در سکوتی وحشتناک نسبت به گذشته خود به سر می برد و رمان سیاه پلیسی با 
کاراکترهايی که فقط به قانون خودساخته شان می انديشند، می توانست محمل خوبی برای بیان حالات 

انسان آن روزگار باشد.

الف. رمان مبتنی بر کارآگاه و معما
رمان های کارآگاهی در بدو امر مبتنی بر کاراکترهايی بودند با شاخصه های فراانسانی؛ شرلوک هلمز، پوآرو، 
ژدئون فل، آبه برون، رول تابیل و... کاراکترهايی که اساسا نمی شد برای آن ها تعريفی متعارف از يک شهروند 
متصور بود. چه کسی می تواند هلمز يا پوآرو را در کنار يک همسر تصور کند يا در حال زندگی با اعضای ديگر 
خانواده. آن ها غول هايی بودند با مهارت هايی ويژه که به خطوطی حسی و متافیزيکي وصل می شد. رمان هايی 
هم که با اتکا به اين کاراکترها به وجود آمدند، رمان های مبتنی بر کارآگاه بودند. هرچند که کارآگاه ها بعدها 
تغییر کردند و مهارت های آن ها در طول تاريخ ادبیات پلیسی از بین رفت، اما همچنان می توان رمانی نوشت 
که مبتنی بر کاراکتر کارآگاه يا پلیس يا بازپرس باشد. در اين نوع رمان ها چنانچه توضیح داده شد، ضلع اول 
رمان پلیسی يعنی کارآگاه و پلیس، پررنگ تر است و معمای ماجرا، بیشترين بخش از محوريت رمان را به خود 
اختصاص می دهد. هرچند که با گذشت زمان اين نوع رمان پلیسی کمتر نوشته شد و نويسندگان اين ژانر به 
سمت رمان های ترکیبی رفتند؛ رمان هايی که ترکیبی از محوريت اضلاع ديگر رمان پلیسی نیز در آن باشد. 

به دلیل اينکه اصولًا دست نويسنده در اکثر معماها رو شده بود. 
   سرآمدان این نوع رمان

سر آرتور کانن دويل
در اهمیت کانن دويل همین بس که دائره المعارف داستان های پلیسی، »شرلوک هلمز« را بزرگ ترين کارآگاه 

در عرصه ادبیات و يکی از مشــهورترين مخلوقات ادبی همه اعصار خوانده است و مقاله ای 
مفصل را به توصیف او و طرز کارش اختصاص داده. ماجراهای »شــرلوک هلمز« شامل 

چهاررمان و 56داستان کوتاه به قلم سرآرتور کانِن دويل است؛ نويسنده ای که در 
1859 در اسکاتلند به دنیا آمد و پس از گذراندن دوره پزشکی، شروع به نوشتن 

ماجراهای هلمز کرد. آغاز اين ماجراها بــه رمان »اتود درقرمزِ لاکی« برمی گردد 
که در رمان »نشانه چهار« ادامه پیدا کرد و بعد به داستان کوتاه »رسوايی در کشور 
بوهِم« رسید. معروف اســت که کانِن دويل، شــخصیت هلمز را با الهام از يکی از 

استادان خود در دانشکده پزشکی دانشگاه ادنبورگ، دکتر جوزف بل، نوشت؛ 
استادی که شیوه اســتدلالی و نتیجه گیری اش او را در مبارزه 

با جنايتکاران موفــق می کرد. کانن دويل در ســال 1930 
درگذشت. بر اساس آثار دويل با محوريت شرلوک هلمز، 
آثار تلويزيونی فراوانی ساخته شده که معروف ترين شان 

»ماجراهای شرلوک  هلمز« با بازی جرمی برت بود.

آگاتا کریستی
آگاتا کريســتی خالق قهرمان عجیب و کارآگاه باهوش بلژيکی به نام هرکول پوآرو است. او اولین بار پوآرو را 
در سال 1920 در داستان »قضیه اسرارآمیز استايلز« وارد جهان داســتان هايش کرد. جالب اينجاست در 
تاريخ انگلستان تنها نمايشنامه نويسی بود که سه نمايشنامه اش همزمان در لندن به صحنه رفت و مخاطبان 
را به سالن های تئاتر کشاند. در ايران هم اين نويسنده به جهت پخش سريال تلويزيونی، علاقه مندان فراوانی 
دارد. بسیاری از آثارش هم به همت انتشــارات »هرمس« ترجمه شده اند؛ مجموعه ای در قطع جیبی که از 
معروف ترين های شان می توان به »ده بچه زَنگی«، »جنايت خفته«، »قتل های الفبايی«، »اعلام يک قتل«، 
»قتل در خانه کشیش«، »مرگ در میان ابرها«، »قتل راجِر آکرويد«، »به طرف صفر«، »قتل در زمین گُلف«، 
»ملاقات با مرگ«، »شب بی پايان« و... اشاره کرد. از نکات جالب درباره زندگی آگاتا کريستی اين است که 
میز کار نداشت. وقتی کم کم به شهرت رســید، پای خبرنگاران به زندگی اش باز شد اما آن ها با ديدن مکان 
نوشتن اين نويسنده متعجب می شدند؛ میزی کوچک در آشپزخانه! شايد گمان می کردند بانوی رمان های 

جنايی جهان بايد اتاقی خوفناک داشته باشد!

ژرژ سيمنون
سربازرس مگره، شخصیتي است كه ژرژ سیمنون، نويسنده  بلژيکی و شهیر پلیسی نويس  آن را خلق كرد. با اين 
حال سیمنون با نويسندگان کلاسیک ژانر پلیسی، يعنی نويسندگانی نظیر کانن دويل و آگاتا کريستی تفاوت 
دارد. برای درک اين تفاوت بايد به کلمه ای مراجعه کرد که سیمنون آن را زياد به کار می برد: »انسانی«. چراکه 
او انسان را ملغمه ای از گناه و گناه کاری می دانست و بر آن بود که اين شاخصه اصلی انسان های معاصر است. 
کاراکتر اصلی او، مگره، نیز به اين موضوع آگاه است. بوآلو نارسژاک، نويسنده مشهور آثار پلیسی درباره مگره 
می گويد: »وقتی که می کوشد تا خود را با جنايتی منطبق سازد و جو آن را درک کند، بر آن می شود تا چیزی 
که آن را متمايز می سازد بیابد. چیزی که به آن حالت نومیدانه تقريبا متافیزيکی اش را می بخشد. بعد از آن 
است که کم کم مجرم را حس می کند، موقعیتش را مشخص می کند و مثل همه کارآگاهان خوب به استدلال 
می پردازد. اما اقدام اولیه اش مبتنی بر منطق نیست زيرا مجرم فردی است که از انگیزه های مشخص پیروی 

نمی کند بلکه تابع تمايلاتی است پرقدرت و فرمول ناپذير، بافته در تار و پود غريزه و آزادی.«

ج. رمان مبتنی بر قربانی و قتل
ضلع سوم رمان پلیسی يعنی قربانی، عنصری عجیب است. چون رمان های پلیسی يا با قتل آغاز می شوند 
که درنهايت اين ضلع سوم)مقتول( همان اول حذف می شود يا اينکه بالاخره در همان فصل های ابتدايی 
بايد سرش زير آب برود! آنچه می ماند جدال بین پلیس و کارآگاه است و جنايتکار و قاتل. رمان های پلیسی 
اغلب حول محور اين جدال می چرخیدند تا آنکه تمرکز نويسندگان جنايی به ضلعی ديگر معطوف شد؛ 
قربانی. اما با اين قربانی که همان اول قربانی می شود چه بايد کرد؟ نويسندگان جنايی بر اتمسفر، حالات 
روانی و تمام آن چیزی که بر مقتول می گذرد تمرکز کردند. او قرار اســت کشته شود و از دل اين قتل 
آنچه بیرون می آيد تعقیب و گريز است و اضطراب و دلهره. به اين ترتیب رمان مبتنی بر قربانی با تمرکز 
بر اضطراب و هیجانی خوفناک نوشــته شــد. بعدها توصیف صحنه های دلخراش قتل نیز به اين دلهره 
افزود و کار را به جايی رساند که برخی نويســندگان تا مرز خلق آثار متهوع نیز پیش رفتند. در هرحال 
اين ضلع از رمان پلیسی نیز باعث خلق آثار فراوانی شده است که تولید آن همچنان در ادبیات و سینما 

و تلويزيون ادامه دارد.
    سرآمدان این نوع رمان

استنلی گاردنر
ريموند چندلر درباره آثار گاردنر می گويد: »هر صفحــه از رمان های او ما را در انتظار 

می گذارد تا بی وقفه به صفحه  بعد برويم.« او اين نوع نوشتن را نبوغ گاردنر می داند 
و از او با عنوان نويســنده ای بزرگ ياد می کند. به واقع هم کار گاردنر در اين 

زمینه کم نظیر بود.
 هم زمان که قربانی در کابوس قتل خود و در تعقیب و گريز از سوی قاتل فرو رفته از 

آنسو پلیس و کارآگاه نیز به دنبال دستگیری جنايتکار است. اين ترفند باعث می شود که 
خواننده هم زمان در فکر دوسوی ماجرا باشد؛ پلیس و قربانی. هم زمان 
می انديشــد که آيا پلیس به موقع جنايتکار را دستگیر خواهد کرد و 
آيا قربانی از اين کابوس بیرون خواهد آمد؟ تلفیق اين دو اضطراب، 
تعلیقی به وجود می آورد که در اکثر رمان های امروز پلیســی جهان 

می توانید نمونه هايش را ببینید. 

ويليام ايريش
ويلیام ايريش که گاهی با نام های مســتعار جورج هپلی و کورنل هورلیچ می نوشت، تسلط فراوانی روی 
پلات داستان ها داشت. درواقع طرح داستان را با روابط علت و معلولی کامل می چید تا خللی به داستان 
وارد نشود. او در شــیوه روايی خود مديون آثار کارآگاهی و معمايی آغازين تاريخ ادبیات پلیسی بود. با 
اين حال بايد توجه داشت که همچنان روی ضلع سوم تمرکز دارد؛ يعنی قربانی. به عنوان مثال می توان 
به يکی از داستان های معروفش اشاره کرد؛ »داســتان غیرقابل باور«. اين داستان، ماجرای پسربچه ای 
خیالباف است که به شکلی تصادفی از پنجره اتاق خانه اش قتلی وحشتناک را می بیند. کسی حرف او را 
باور نمی کند و کار به جايی می رسد که حتي مادرش قاتل را از خیالبافی پسرش مطلع می کند. اما قاتل 
می داند که خیالبافی اي در کار نیســت و »بادی« همه چیز را ديده است. حالا عناصر تعلیق و اضطراب 
و تعقیب و گريز همه می توانند قابلیت های خود را نشــان بدهند. به اين ترتیب بادی هر لحظه که تنها 
می ماند احتمال می دهد که قاتل)و همدســتش( ســراغ او بیايند چراکه قاعدتا می خواهند تنها شاهد 

ماجرا را از پا  درآورند.

توماس  نارسژاک
  نارسژاک ديگر به فکر اين نیست که قربانی را از کابوس بیدار کند. او بی وقفه 
در انتظار کشته شدن است و تا پايان هم در اين انتظار می ماند. به همین جهت 

در برخی آثار نارســژاک خواننده در کابوس محض قربانی و دلهره کامل فرو 
می رود. وضعیتی که باعث می شود نويسنده به سمت خلق فضايی شگفت برود. به 

عنوان مثال در يکی از رمان هايش، قاتلی را روايت می کند که به کمک همدستش، 
مقتول را مخفی می کنند اما بعد از مدتی متوجه می شوند که جسد مقتول ناپديد 

شده است. حالا قاتل جای خود را با کارآگاه قصه های کلاسیک عوض می کند 
و بايد به دنبال اين باشد که چه کسی جســد را دزديده است؟ وضعیت به 
همین نحو پیش می رود و کار به جايی می رسد که قاتل به جهت هجوم افکار 
پريشان سر از آسايشگاه روانی درمی آورد چراکه به نظر می رسد مقتول، 
نمرده است و روحش درصدد انتقام برآمده!  نارسژاک که با پی ير بوآلو می 
نوشت در کنار نوشتن رمان های پلیسی يکی از نظريه پردازان مهم اين 

ژانر نیز بوده و مقالاتی در اين زمینه نوشته است.



حوادث
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2427  دوشنبه  31 تیر  1398

  واژگوني خودروي پرايد در بافت
 دو كشته گرفت 

فرمانده انتظامی شهرستان بافت از واژگونی يک دستگاه خودرو پرايد در 
محور بافت سیرجان با دو کشته و دو زخمی خبر داد.

سرهنگ نبی اله میر افضلی در تشــريح اين خبر گفت: روز گذشته  در 
محور بافت –سیرجان يک دستگاه خودروی پرايد از جاده خارج و واژگون 
می شود. پس از اطلاع از اين حادثه ماموران پاســگاه»گوغر« به همراه 
نیروهای امدادی به محل حادثه عزيمت می کنند؛ بلافاصله مصدومین 
حادثه جهت مداوا به بیمارستان خاتم الانبیا شهرستان بافت انتقال داده 
می شــوند. راننده و يک نفر از سرنشــینان اين خودرو به علت جراحات 
وارده در بیمارستان جان خود را از دست می دهند و دو نفر ديگر نیز در 

حال مداوا هستند.

دستگيري به خاطر تغيير رمز ايميل!
رئیس پلیس فتا از دستگیری مردی که با سوء استفاده از اعتماد زن جوان 

پست الکترونیک او را مسدود کرده بود، خبر داد.
ســرهنگ تورج کاظمی در تشــريح اين خبر بیان داشــت: اوايل ماه 
جاری خانم جوان 29 ســاله ای با مراجعه به دادســرای مبارزه با جرائم 
رايانه ای پرونده ای را درباره مسدود شدن پست الکترونیک خود تشکیل 
داد و ســپس با مراجعه به پلیس فتا اظهار کرد مدتی اســت که پست 
الکترونیکی اش مسدود شده و قادر به دسترسی به محتوای پژوهشی اش 
نیست. تیمی از عوامل پلیس بررسی موضوع را برعهده گرفتند. ماموران 
در بررســی های اولیه احتمال می دادند که فرد يا افرادی قصد اخاذی از 
شاکی را داشته باشند اما پس از گذشت زمان مشخص شد که اين گمان 
اشتباه بوده چرا که تماسی از سوی افرادی که قصد اخاذی داشته باشند 

گرفته نشد. 
در اقدامات فنی و پلیسی ماموران مردی 34 ساله که احتمال داده می شد 
اطلاعات اين خانم جوان را به دست آورده باشد شناسايی شد که وی پس 
از هماهنگی با مقام قضايی و صدور دســتور دستگیری، در مخفیگاهش 
دســتگیر شــد. متهم ابتدا جرم ارتکابی خود را انکار می کرد تااينكه با 
مشاهده شــاکی در پلیس فتا، اعتراف و گفت که مدتی با شاکی دوست 
بوده و در اين مدت به حساب کاربری، رمز عبور و پست الکترونیک شاکی 
دسترسی داشته است، تا اينکه بر ســر موضوعی اختلاف پیدا می کنند 
و وی برای انتقام گیری از شــاکی، رمز عبور پست الکترونیکش را تغییر 

می دهد.
رئیس پلیس فتا در پايان تاکید کرد که حســاب کاربری و رمز عبور از 
جمله اطلاعات شخصی افراد اســت که اين اطلاعات نبايد در دسترس 

ساير افراد قرار بگیرد.

زورگيري با هدف يك شبه پولدار شدن!
رئیس کلانتری 11۰ شهدا از دستگیری راننده ای زورگیر با شکايت زن 

سالخورده خبر داد.
 ســرهنگ رضا حیدری در تشــريح اين خبر گفت: ســاعت 21 جمعه 
هفته گذشته، خانم مسنی با کلانتری تماس و اظهار داشت كه راننده و 
مسافر يک دستگاه خودروی سواری پرايد قصد زورگیری از او را داشتند 
که با توجه به حساســیت موضوع ماموران عملیات کلانتری ســريعا به 
محل اعلامی اعزام شدند. خانم سالخورده مدعی بود در خیابان سوار بر 
خودروی مسافرکشی شده اســت که پس از طی مسافتی کوتاه، مردی 
نیز به عنوان مسافر سوار بر خودروی سواری شده است. در حوالی میدان 
شکوفه مسافر، سلاح سردی را زير گردنش قرار می دهد و می گويد بايد 
کیف ات را تحويل بدهی. وی که به شدت ترســیده بود، شروع به جیغ 
زدن می کند. راننده، خودرو را متوقف و وی را به بیرون انداخته و از محل 

می گريزند.
با توجه به اينکه پیرزن موفق شده بود پلاک خودرو را هنگام فرار متهمان 
حفظ کند، اين شماره پلاک در اختیار تمامی واحدهای گشتی قرار گرفت 
و پس از ساعتی ماموران موفق شدند خودروی سواری پرايد را متوقف و 
راننده آن را دستگیر و به کلانتری دلالت دهند. زن سالخورده در همان 
بدو ورود متهم به کلانتری وی را مورد شناسايی قرار می دهد و متهم نیز 
درحالی که چاره ای جز اعتراف نداشت به جرم ارتکابی اعتراف و انگیزه 
خود را رسیدن به مال هنگفت از طريق کیف پول پیرزن معرفی می کند! 
دستگیری متهم ديگر پرونده در دستور کار پلیس قرار دارد و متهم 3۵ 
ساله دستگیر شده با تشکیل پرونده ای به مقام محترم قضايي معرفی شد.

استخر بلاي جان پسربچه اي در رشت شد
فرمانده انتظامی رشــت از غرق شــدن نوجــوان 14 ســاله در يکی از 

استخر های اين شهرستان خبر داد.
سرهنگ علی رمضانی بیان داشت: در پی اعلام مرکز فوريت های پلیسی 
11۰ مبنی بر غرق شدن فردی در يکی از استخر های شهرستان رشت، 
بلافاصله ماموران انتظامی برای بررســی موضوع بــه محل حادثه اعزام 

شدند.
 با حضور ماموران پلیس و تیم های امدادی در محل مورد نظر مشخص 
شد نوجوان )پسر( 14 ساله که برای شــرکت در کلاس آموزش شنا به 
استخر مراجعه کرده بود در عمق شش متری به علت نامعلومی غرق شده 
است. با هماهنگی مقام قضايی جسد فرد غرق شده پس از خارج شدن از 
آب برای تعیین علت تامه فوت به پزشکی قانونی منتقل شد. پیگیری های 
لازم برای مشخص شدن علت غرق شــدن نوجوان 14 ساله و شناسايی 

مقصر يا مقصران در دست بررسی است.

  اخبار 

شامگاه بیست و يکم آذر سال 139۶ درپی تماس تلفنی 
شهروندان با مرکز فوريت  های پلیســی 11۰ ، ماموران 
کلانتری 1۶۰ خزانه از درگیــری و نزاع خانوادگی منجر 
به جنايــت در محدوده خزانه بخارايــی خیابان همدانی 
با خبر شــده و با حضــور در محل اعلام شــده متوجه 
شدند که درگیری میان فردی 4۰ ســاله به نام فرامرز با 
خواهرزاده هايــش رخ داده و در جريان آن شــوهر يکی 
از خواهر زاده هايش به نام ســعید 2۶ ساله با وارد کردن 
ضرباتی دايی همسرش را از ناحیه گردن و دست مصدوم 
کرده و اين فرد برای درمان به بیمارســتان منتقل شده 
اســت. ماموران کلانتری پس از حضور در بیمارســتان 
متوجه شــدند که فرامرز درپی شــدت جراحت وارده و 
خونريزی شــديد فوت کرده اســت که در همین راستا 
موضوع بــه اداره دهم  ويژه قتل پلیــس آگاهی پايتخت 
اطلاع داده شــد و تیمی از کارآگاهان ايــن اداره و تیم 
تشــخیص هويت به همراه بازپرس کشــیک ويژه قتل 
دادســرای ناحیه 27 تهران بــه بیمارســتان مراجعه و 

تحقیقات پلیسی در خصوص جزئیات پرونده آغاز شد.
 با آغاز تحقیقات میدانی از شاهدان جنايت مشخص شد، 
مقتول برای گرفتن ارث و میراث پدری اش به خانه ويلايی 

که خواهرزاده هايش شــامل دو دختر و يک پسر  زندگی 
می کردند مراجعه کرده اســت که منجر به درگیری بین 
خواهر زاده ها و دايی شده که اين درگیری با ايراد صدمه 
توسط شوهر يکی از دخترها همراه شده و از همان تاريخ 
اين زوج متواری هســتند. کارآگاهان بــا آغاز تحقیقات 
میدانی دســتگیری قاتل و همســرش به نام فريبا را در 
دســتور کار خود قرار دادند تا اينکه مشــخص شد قاتل 
به صورت غیرمجاز به همراه همســرش از کشــور خارج 
شده و به کشــور مالزی متواری شده است که پیگیری ها 
برای شناسايی و بازگرداندن اين فرد به کشور انجام شد. 
سرانجام ماموران در پايش های اطلاعاتی به دست آمده 
متوجه شدند که متهم به قتل به همراه همسرش در تاريخ 
پانزدهم ارديبهشت ماه امســال به ايران بازگشته است و 
با اجاره کردن يک واحد آپارتمــان در محدوده خزانه در 
حال زندگی اســت که با هماهنگی مقام قضايي متهم  و 
همسرش روز گذشــته دســتگیر و به اداره دهم منتقل 
می شوند.  سعید که هويت خود را حامد معرفی کرده بود 
در ابتدا منکر هرگونه جنايت شد. همسرش نیز از آن اظهار 
بی اطلاعی کرد اما بالاخره در تحقیقات تخصصی پلیس 
لب به اعتراف گشود و به ماموران گفت: مادر و پدرم خیلی 

وقت پیش فوت کرده اند و شب حادثه من با خواهر و برادرم 
در خانه پدر بزرگمان بوديم که ناگهان دايی فرامرز وارد 
خانه شده و باز هم مثل همیشه ادعا و طلب ارث و میراثش 
را از ما کرد که مشــاجره مان بالا گرفت و او با چاقويی که 
پنهان کرده بود اقدام به ضرب و شتم ما و مصدوم کردن 
برادرم از ناحیه دســت کرد. من هم بلافاصله با شــوهرم 
سعید تماس گرفتم و جريان را به او گفتم که سعید کمتر 
از چند دقیقه در محل حاضر شد و درگیری میان او و دايی 
بالا گرفت. متهم  نیز که با اعترافات همسرش چاره ای جز 
بیان واقعیت نداشــت، به كارآگاهان گفت: پس از تماس 
همسرم مبنی بر اينکه توسط دايی شان مورد ضرب و شتم 
قرار گرفته اند بسیار عصبانی شدم و يک قبضه چاقو تهیه 
کردم و بلافاصله به ســمت خانه رفتم و ديدم که فرامرز 

درحال کتک کاری همســرم و خواهر و برادر همســرم 
است. با او درگیر شدم و چند ضربه چاقو به ناحیه گردن 
و دستش زدم و ســريع به همراه خانمم از محل متواری 
شديم. پس از چندروز شنیديم که وی فوت کرده و ما هم 
تصمیم به فرار گرفتیم. به صورت غیر مجاز از کشور خارج 
شديم و نزديک به دوسال در مالزی زندگی می کرديم که 
با گذشت اين مدت به هوای اينکه آب ها از آسیاب افتاده 
است به ايران بازگشتیم و با هويت جعلی در حال زندگی 

بوديم که توسط پلیس دستگیر شديم.
با توجه به اعتراف صريح قاتل و همسرش به بزه انتسابی 
هردو با صدور قرار قانونی از سوی مقام قضايی برای کشف 
زوايای ديگر پرونده و انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار 

کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی قرار گرفتند.

 بازگشت زوج قاتل پس از 
دوسال فرار به خارج از كشور

مشاجره مرگبار دایی با خواهرزاده ها بر سر ارثیه پدری به قتل 
خاتمه یافت

 بخشش قاتل زن خانه دار
در ازاي 300 ميليون تومان

پسر جواني كه حین خدمت ســربازي خود زني را كشته و طلاهايش را سرقت 
كرده بود بالاخره با جلب رضايت اولیاي دم موفق شــد از طناب دار رهايي پیدا 

كند. 
به گزارش هفت صبح، رسیدگي به اين پرونده از ســال 91 و با اعلام يك فقره 
قتل عمدي زني در آشپزخانه خانه اش به پلیس در محدوده شهرستان ورامین 

آغاز شد. 
پس از حضور پلیس در محل و تايید موضوع، بازپرس ويژه جنايي نیز در جريان 
موضوع قرار گرفت و با آغاز تحقیقات مشخص شد همسايه ها پسر جواني را كه 
در همین محل زندگي مي كرده است هنگام فراري شدن از خانه مقتول مشاهده 
كرده اند و به اين ترتیب متهم توسط پلیس شناســايي و با دستور مقام قضايي 

بازداشت شد. 
اين متهم در اعترافات خود عنوان داشت: به مصرف مواد مخدر و مشروب اعتیاد 
داشتم و از آنجايي كه اين اواخر بي پول شده بودم براي تامین هزينه هايم مجبور 

شدم كه سرقت كنم.
 من سرباز هستم و به همین دلیل از كار كردن و تامین هزينه هاي مواد و مشروب 
باز مانده بودم كه به همین دلیل نقشه اين قتل را كشیدم و شب واقعه با وارد شدن 
به خانه مقتول به آشپزخانه رفتم و وقتي مي خواستم طلاهايش را سرقت كنم او 
سر و صدا راه انداخت و مقاومت كرد كه در نتیجه او را كشتم و بعد از ارتكاب به 

سرقت از محل متواري شدم. 
به اين ترتیب پرونده با صدور كیفرخواســت علیه متهم تكمیل و براي محاكمه 
به دادگاه كیفري يك استان تهران ارسال شد كه متهم با حكم قضات به قصاص 
محكوم شــد و زمانیكه قرار بود پاي چوبه دار برود تا اعدام بشود موفق به جلب 
رضايت اولیاي دم كه فرزندان صغیر مقتول بودند شــد؛ به اين ترتیب متهم با 
پرداخت 3۰۰ میلیــون تومان رضايت گرفت و بالاخره هفته گذشــته به دلیل 
جنبه عمومي جرم قتل بار ديگر در شعبه دهم دادگاه كیفري يك استان تهران 

به رياست قاضي قربانزاده پاي میز محاكمه ايستاد. 

 عمليات دستگيري قاچاقچي ها و خرده فروشان مواد مخدر در شرق پايتخت

 زن قاتل از قصاص رهايي يافت

سرکلانتر چهارم پلیس پیشگیری پايتخت جزئیات 
عملیات پلیس بــرای جمع آوری ســوداگران مرگ 
در حاشــیه جاده جاجرود را تشــريح کرد. سرهنگ 
عبدالوهاب حســنوند در حاشــیه طرح جمع آوری 
فروشندگان موادمخدر و معتادان متجاهر از مناطق 
حاشیه ای شمال شــرق پايتخت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: عملیات پاکســازی پاتوق های واقع شده 

در جاده قديم جاجرود در دو مســیر رفت و برگشت 
توســط فرماندهی انتظامی تهران بزرگ با استفاده 
از تیم های پلیس  تخصصی مانند پلیس پیشــگیری، 
مبارزه با موادمخدر و يگان های امداد از شامگاه شب 
گذشــته آغاز شــد. اين عملیات تا حدود ساعت دو 
بامداد روزگذشته به طول انجامید كه در اين عملیات 
منســجم و دقیق، 1۵ ســوداگر مرگ و فروشندگان 

اصلی موادمخدر در محورهای حاشیه اتوبان جاجرود 
بازداشت شــدند. حدود 1۰۰ معتاد رسمی و تفننی 
و حدود 7۰ معتاد متجاهر نیز طــی اين عملیات در 
محورهای مذکور بازداشت شــده و کار غربالگری و 
ساماندهی اين افراد انجام می شود. بنابراين گزارش، 
در اين عملیات از ســگ های تربیت شــده مبارزه با 
موادمخدر و تجهیزات و امکانات فنی نیز استفاده شد.

 رسیدگي به اين  پرونده از ششــم اسفند سال 89 و 
با اعلام كشــف يك جســد در خانه اي در محدوده 
كلانتري 11۰ شهدا آغاز شــد. با حضور ماموران در 
محل تحقیقات اولیه كلید خورد و با مشــخص شدن 
اينكه متوفي با خفگي فوت شده است بازپرس كشیك 

قتل پايتخت نیز در جريان موضوع قرار گرفت. 
تحقیقات اولیه نشان از اين داشت كه افرادي آشنا با 
مقتول با هدف سرقت او را خفه كرده و بعد از دزدي 

از محل وقوع جنايت متواري شــده اند. به اين ترتیب 
دســتگیري متهمین در دســتور كار قرار گرفت تا 
اينكه مشخص شد آخرين افرادي كه با مقتول ديدار 
داشته اند زن جواني به همراه برادر و نامزدش بوده اند. 
اين سه نفر بازداشــت شــدند و زن جوان به قتل با 
همدســتي برادر و نامزدش اعتراف كــرد و گفت: به 
دلیل تامین هزينه مــواد در مضیقه بودم و از آنجايي 
كه احتمال مي دادم مقتول در خانه اش مواد داشــته 

باشد با همدســتانم قرار گذاشــتیم به آنجا برويم و 
موادمخدرش را كش برويم.

در ادامه با مشخص شــدن اين موضوعات در پرونده، 
كیفرخواست علیه متهم و همدستانش صادر شد و با 
محاكمه او، برايش راي به قصاص صادر شد. با اين حال 
در حالي كه احتمال قصاص متهم شــدت يافته بود 
بالاخره او توانست از اولیاي دم مقتول با پرداخت پول 

رضايت بگیرد.
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  استيج مان خيابان است
موسیقی خیابانی ســابقه طولانی در کشــورهای مختلف 
 دارد. هنر شــهری کــه هدفش ســرگرم کردن مــردم ، 
شادسازی محیط، اشاعه هنر و البته درآمدزايی برای هنرمند 
است. درحال حاضر موسیقی خیابانی در شهرهای مختلف 
ديده می شود و فضای مجازی بستر خوبی برای ديده شدن 
هرچه بیشتر آنهاســت. در چند روز گذشته ويدئويی از يک 
موسیقی خیابانی در شهر رشت در فضای مجازی ديده شد 
که در آن دو هنرمند در حال زدن ساز بودند و دستفروشی 
که دستمال کاغذی می فروخت آواز مخصوص به خودش را 
هماهنگ با آنها می خواند. اين ترکیب آنچنان دلنشین بود 
که مردم را با خود همراه کرد و با دســت به دست شدن اين 
ويدئو حســابی گل کرد.گروه گس نام گروه موسیقی است 
که دو سالي می شود در شهر رشــت فعالیت می کنند. اين 
گروه زمانی بسیار شــهرت گرفت که يکی از خواننده های 

لس آنجلسي ويدئوی آنها را که آهنگ خودش را بازخوانی 
کرده بودند در صفحه اينســتاگرامش پست کرد و آينده ای 
درخشان برايشان آرزو کرد و اينچنین نام و آوازه اين گروه 
در شبکه های خارجی پیچید. افراز فرهادی نیا نوازنده گیتار 
و عرفان صديق نوازنده هارمونیکا اســت. افراز نوازندگی را 
از سال 82 شــروع کرده و عرفان سال هاست آواز کار کرده 
و سه سالی می شــود هارمونیکا می زند و حالا دو سال است 
با هدف موســیقی خیابانی گروه گس را تشــکیل داده اند. 
آنها می گويند:» ما از خیلی قديما همیشــه  از ديدن کلیپ 
نوازنده های خارجی در خیابان لذت مي برديم و استارت اين 
کار را زديم ،هیچ استیجی برای ما زيباتر از خیابان نیست.ما 
در کنسرت و صحنه های تئاتر شهرمان هم اجرا کرديم ولی 
استايل خیابان را بیشتر می پسنديم. آشنايان، اقوام و خانواده 
در ابتدا برای اجرای خیابان جبهه گیري داشتند ولی ما کار 
خودمان را می کرديم و به حرف کسی اهمیت نمی داديم.« 

اين دو هنرمند درآمدشان صرفا از همین راه است و دو ساعت 
صبح و دو ساعت غروب در خیابان ساز می زنند و می خوانند. 
افراز می گويد:» هدف مان ارائه موســیقی خوب و درست به 
مردم است و ان شاءالله در اينده آثار مستقل مان را در آلبومی  
بیرون می دهیم. خداراشــکر مردم به خصوص مردم رشت 
اســتقبال خوبی از اين کار دارند.« آنها حتی طی يک سفر 
کاری به يکی از شهرهای ترکیه هم اقدام به اين کار کردند و 
خاطرات آن سفر از استقبال مردم ايرانی در آنجا و همینطور 
توريست های خارجی برايشــان ماندگار شده است. آنها در 
ويدئوی اخیر خود بــرای حمايت از هنرمندان شهرشــان 
از دســتفروش خوش ذوق دعوت به خوانــدن کردند و اين 

حرکت شان با استقبال بی نظیر مردم مواجه شد. 

 دستمال فروش آوازه خوان 
در حال حاضر چهار،پنج سالي مي شــود آقا ابراهیم كه در 
ويدئوي گروه گس ديديم، دوره گردي و دستفروشي مي كند 
و در محله ايستگاه انزلي رشت مشــغول به كار است. اهالي 
محل همگي او را به خاطر شاد كردن دل مردم مي شناسند 
اما حالا چند صباحي اســت كه مردم نه تنها ايران بلكه دنیا 
به واسطه پخش شــدن كلیپ او در فضاي مجازي و بعدتر 
شــبكه هاي ماهواره اي خارجي با او آشنا شــده اند. ابراهیم 
آقائي زاده متولد 1358 است و ديپلم دارد. او از 17 سالگي به 
خواندن و خوانندگي علاقه پیدا كرد و سر هر كاري كه بود با 
خود زمزمه مي كرد. او پنج سال پیش در شركتي مشغول به 
كار بود اما تعطیل شدن آن پروژه كاري او را بیكار كرد و او به 

 دوره گردي و فروختن دستمال كاغذي رو آورد. او مي گويد:
»آواز خواندن همراه فروشندگي تقريبا در شهر رشت مرسوم 
است. اين شهر روز و شب هاي زنده و شادي دارد. من هم از 
همان ابتدا كه مشغول به اين كار شدم شعرهايي با مضمون 
دســتمال كاغذي مي ســرودم و آنها را به صــورت دكلمه 
مي خواندم. كم كم همه اهالي محــل به خاطر اين خلاقیت 
و ابتكاري كه داشــتم مشتري ام شــدند و من را به اين كار 
تشويق مي كردند. روزهاي اول كه هنوز آواز را چاشني كارم 
نكرده بودم روزي 20 دستمال هم به زور مي فروختم اما حالا 
به لطف خدا روزي 150 تا 200 دســتمال مي فروشم.«آقا 
ابراهیم شــعرها را خودش مي گويد و هم اكنون حدود 30 
شعر و آهنگ تنظیم شده دارد كه روزي پنج، شش تاي آن 
را براي مردم مي خواند. او مي گويد:» شــعرها را في البداهه 
مي گويم و به سرعت قافیه بندي و آن را حفظ مي كنم.« او 
اشعاري دارد كه شــعر و آهنگ از خودش است و همچنین 
روي شــعرهاي خوانندگاني مثل مرتضي پاشايي و محسن 
يگانه شعرهاي خودش را مي نشاند و با همان ملودي و ريتم 
مي خواند. او معتقد است با اين كار با يك تیر دو نشان مي زند. 
هم فروش بیشتري مي كند و هم دل مردم را شاد مي كند و 
همین باعث مي شود با انرژي بیشتري در روز به كار مشغول 
باشد. آقا ابراهیم خوش ذوق و با استعداد در دو نوبت 8 صبح 
تا 12 ظهر و 5 بعدازظهر تا 9 شــب به اين كار مشغول است 
و اين روزها به قدري به خوانندگي يعنــي آرزوي روزهاي 
نوجواني اش نزديك شده كه مي خواهد ساز گیتار ياد بگیرد 

و همراه آوازش ساز هم بزند. 

بمباران احساس 
در خیابان های 

رشت
گفت وگو با گروه گس و 

دستفروش رشتی که هر یک 
هنرشان را در خیابان های سطح 

شهر به نمایش می گذارند

هانيه درویش| در خيابان با ذهنی پر از دغدغه و تنی خسته از کار در حال طی کردن مسير برای رسيدن 
به خانه یا جایی هستيد. گوش تان پر است از بوق ماشين و چشم تان از بس ماشين و آدم دیده، بيشتر 
تمایل دارد زمين را نگاه کند. شاید از کنارتان دوره گرد و دستفروشان زیادی هم بگذرند که می خواهند 
از آنها جنسی بخرید اما شما حتی حال اینکه سرتان را هم بالا بياورید و به اجناس شان نگاه کنيد را هم 
ندارید. اما به ناگاه گوش تان در همان خيابان های شلوغ صدایی می شنود که دل تان می خواهد بيشتر 
بشنویدش، حتی سرتان را هم بالا می گيرید و دنبال صدا می گردید. فرقی نمی کند صدای آواز و موزیک 
دلنشينی که می شنوید حاصل از یک گروه موسيقی حرفه ای باشد یا یک دوره گرد آوازه خوان . شما 
قطعا از آن صدا و تصویر خوش تان می آید و دوست دارید چند دقيقه ای بایستيد و فارغ از همه دغدغه ها 

گوش تان را به آن بسپارید. این معجزه موسيقی و آواز است. 

فرانکو دی سانتو، حمید بقایی و فردوس کاویانی

10 مقاله پربازدید در ویکی پدیای فارسی در روز شنبه 29 تير:
فرانکو دی ســانتو، تنگه هرمز، فاجعه چرنوبیل، ســريال هیولا، ســپند 
امیرسلیمانی، سعید امیرسلیمانی، کمند امیرسلیمانی، سريال بچه مهندس 

و دو مقاله غیراخلاقی. 
پنج پست پربازدید در تلگرام در روز شنبه 29 تير )برگرفته از سامانه 

تلگرافی(:
1. عبدالرضا داوری، از نزديکان احمدی نژاد مدعی شد که حمید بقايی دچار 

سکته مغزی شده است )3.11 میلیون بازديد در 1088 کانال(
2. طنزی درباره وضعیت کنونی عبور نفتکش ها از تنگه هرمز )2.74میلیون 

بازديد در 428 کانال(
3. يک میلیارد يورو ارز دولتی گم شد )2.60 میلیون بازديد در 820 کانال(

4. توصیه لندن به عدم عبور کشتی های تبعه اين کشور از تنگه هرمز )2.55 
میلیون بازديد در 681 کانال(

5. کشتی ايرانی توقیف شده در عربســتان آزاد شد )2.52 میلیون بازديد 
در 857 کانال(

11 گروه کلمه با بيشترین رشــد ميزان جست وجو در چهار روز اخير 
در گوگل:

1. فردوس کاويانی، بزرگداشت فردوس کاويانی،  2. علی پارسال عطر عشق
3. اهواز زمین لرزه/ 4. فیس اپ، دانلود فیس اپ، برنامه پیری صورت، دانلود 
Face App، Face App، دانلود برنامه Face App، نرم افزار پیری چهره، 

برنامه Face App، برنامه پیرکننده چهره/ 5. مرجان محتشم
6. سیب بانک/ 7. نرخ ارز سکه دلار طلا، قیمت طلای امروز، قیمت طلای 

18 عیار امروز/ 8. يارانه، يارانه تیرماه 98/ 9. زيارت عاشورا
10. دانلود آهنگ شنیدم بی نقصی 

11. عصر ايران

بینوایان محبوب ترین تئاتر سال است
امروز در ســتون ترند تجاری نگاهی داريم به محبوب ترين تئاترهای يک سال 

اخیر به روايت گوگل:
1. محبوب ترين تئاترهای يک ســال اخیر بــه ترتیب عبارتنــد از: بینوايان، 
می سی سی پی نشســته می میرد، خانه برنارد آلبا، سقراط و جنايت و مکافات. 
تئاترهای آزاد بهزاد محمدی مثل کار آخــرش يعنی »روحش بالاس خودش 

کماس« نیز مورد توجه بوده اند. 
2. بیشترين میزان رشــد جســت وجو هم برای اين تئاترها بوده است: عروس 
مردگان، بینوايان، سقراط، ملاقات، شاه لیر، خانه برناردآلبا، جنايت و مکافات، 
شاهرخ خان، می سی سی پی نشسته می میرد، پاپیون، شاه ماهی، هفت شهر 

عشق، تن شوری، مولن روژ، سیزيف، مرد بالشی و پزشک نازنین. 

     ترند

     ترند تجاری

     از خبرها

بیمه کوثر با ارزش هر سهم 6583ریال وارد مجمع می شود

حمایت از اقشار آسیب پذیر جامعه با پرداخت تسهیلات قرض الحسنه

داخلی سازی قطعات صنعتی محور توسعه در چادرملو

نماد معاملاتی شرکت بیمه 
روز  پايــان  در  کوثــر 
 معاملاتی شــنبه بیست 

و نهم تیرماه و در مجموع با 
حجم معامــلات بیش از 
3میلیون سهمی و با صف 
خريد و قیمت 6583ريال در بورس اوراق بهادار تهران، 

يک روز کاری قبل از برگــزاری مجمع عمومی عادی 
متوقف  شد. مجمع عمومی عادی سالانه صاحبان سهام 
شرکت بیمه  کوثر، روز دوشنبه ســی  و يکم تیرماه با 
دستور کار استماع گزارش هیات مديره و بازرس قانونی 
شرکت، بررسی وتصويب صورت های مالی منتهی به 
ســال مالی1397/12/29 و تصمیم گیــری در مورد 
تقسیم سود سهام، انتخاب بازرس قانونی و حسابرس 

)اصلــی و علی البدل( برای ســال مالــی منتهی به 
1398/12/29، انتخاب دو روزنامه کثیر الانتشار برای 
درج آگهی هــای شــرکت، تعییــن حــق حضور در 
جلســه های هیات مديره برای اعضــای غیرموظف و 
تصويب پاداش اعضای هیات مديره و ساير مواردی که 
در صلاحیت مجمــع عمومی عادی باشــد، در هتل 

سیمرغ تهران برگزار می  شود.

عیسی امامی، عضو هیات 
مديره بانک قرض الحسنه 
مهر ايــران در ديــدار با 
اســتاندار اصفهان گفت: 
هدف اصلي اين بانک ارائه 
خدمت به آحــاد جامعه و 

کمک به اقشار آسیب پذير است.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهرايران، 
عیســی امامي در ديدار با اســتاندار اصفهان، ضمن 
ارائه گزارش عملکــرد بانک، فعالیــت در حوزه هاي 
اشــتغال،کارآفريني، حمايت از كالا و خدمات ايراني 
و رونق كسب و كار را باهدف سیاست هاي مسئولیت 
اجتماعي و تلاش براي ترويج ســنت قرض الحســنه 

تشريح كرد.
امامی در نشست با عباس رضايی استاندار اصفهان و 
در جمع خبرنگاران با اشاره به اخذ مجوز دائمی شدن 
فعالیت بانک قرض الحســنه مهر ايران به توضیحات 
کاملي در خصوص حوزه هاي فعالیت قرض الحســنه 
اعم از: اشــتغال زايي و کارآفرينــي، ازدواج، حمايت 
از تولید، رونق کســب و كار و حمايــت از مددجويان 
ســازمان هاي حمايتي )بنیاد بركــت، كمیته امداد، 

بهزيستي( پرداخت.

وی افزود: بانک قرض الحســنه مهر ايران با استقبال 
مردم از اين ســنت نیکوي قرض الحســنه و با وجود 
شرايط دشوار اقتصادي در دو سال اخیر، طي سال هاي 
96 و 97 به ترتیب به میزان 82 و 55 درصد رشد منابع 

داشته است.
عضو هیات مديره بانک قرض الحسنه مهرايران ادامه 
داد: اين بانک در دوره 11 ســاله موفق به جذب شش 
میلیون و 736 هزار مشــتري شده که سهم آن در دو 
سال اخیر دو میلیون و 162هزار نفر معادل 32 درصد 

است.
وی گفت: اين بانک در ســال جاری توانسته است با 
طرح های تســهیلاتي متنوع، ضمانت آسان و کارمزد 
صفر تا4درصــد و با هــدف اصلي کمک به اقشــار 
آسیب پذير جامعه و تعامل با ســازمان هاي حمايتي 
نظیركمیته امداد، بهزيستي، خیريه ها و بنیاد بركت به 

نیازمندان كمك كند.
عیسی امامی خاطرنشــان کرد: طرح همیاران مهر به 
صورت انفرادي و گروهي براي کارکنان ســازمان ها 
يا افراد يک خانواده قابل اجرا مي باشــد كه مي توانند 
مبلغــي را در مســیرهاي مختلف جهــت كمك به 
نیازمندان اعم از )حمايت از زنان سرپرســت خانوار، 
حمايت از اشــتغال زندانیان آزاد شده، درمان، كمك 

به مناطق محروم، اشــتغال جوانان، تحصیل ( صلح 
نمايند و بانك قرض الحسنه مهر ايران مجري پرداخت 
تسهیلات به نیازمندان در عرصه هاي مختلف مي باشد 
و اين چرخه پرداخت تسهیلات مادام در گردش است.

وی اظهار داشت: استان اصفهان، دومین استان پس 
از تهران در نقدينگی مي باشــد و داراي پتانسیل هاي 
زيادي در راستاي ترويج سنت قرض الحسنه است که 
اين مهم مستلزم معرفي خدمات بانک قرض الحسنه 
مهر ايران توسط سازمان هاي اجرايي و مردم نهاد به 

مجموعه ها و ادارات مي باشد.
در ادامه، عباس رضائی، اســتاندار اصفهان نیز گفت: 
حمايت از صنايع پیشــرفته درماني و پزشــکي براي 
مثال در بحث پلاســماي خون از جملــه ضروريات 
استان اصفهان به شمار مي رود و در اين زمینه بانک ها 
مي بايستي مجموعه هاي مرتبط با اين مقوله ها را مورد 

حمايت خود قرار دهند.
وی اظهار داشــت: ظرفیــت بــالا و توانمندی های 
شرکت هاي خصوصي در استان اصفهان و اشتغال زايي 
در وضعیت خوبــي قرار دارنــد و در آينده اي نزديک 
جلســاتي با مدير شعب اســتان اصفهان در راستاي 
اطلاع رساني طرح هاي قابل ارائه بانک قرض الحسنه 

مهر ايران به شرکت ها و سازمان ها برگزار خواهد شد.

مهندس محمــود نوريان 
مدير عامل شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو گفت: اين 
شرکت با برقراری ارتباط 
مراکــز  بــا  تنگاتنــگ 
تحقیقاتــی و پژوهشــی 
دانشــگاه ها، صنعتگران، مبتکران و مخترعان کشور و 
حمايت از ايده ها، نوآوران و اتکا به دانش بومی همواره 
در پی استفاده از  ظرفیت های داخلی بوده و تاکنون نیز 
بالغ بر 50 پروژه تحقیقاتی و پژوهشی را اجرا و به اتمام 
رسانده است .وی  با اشــاره به اينکه از ابتدای فعالیت 
شرکت تاکنون بالغ بر 11 هزارو 330 قطعه صنعتی در 
مجتمع های معدنی و صنعتی چادرملو ساخت داخل 
شده اســت، گفت : تنها در سال گذشــته 585قطعه  
جديد در اين شرکت بومی سازی شده است .مهندس 
نوريان افزود: همه تلاش ما اين بوده و هست تا علاوه بر 

بومی ســازی قطعات، به علوم روز و فناوری های نوين 
جهانی در بخش های معدن و صنايع فولاد نیز دسترسی 
پیدا کنیم و در همین راســتا توانسته ايم بخش اعظم 
پروژه های خود را بــا توانمندی های داخلی راه اندازی 
كنیم وعلاوه بر میلیون ها دلارصرفــه جويی ارزی به 
اشــتغال مولد نیز کمک شــايانی نمايیم.مديرعامل 
چادرملو يــادآوری کرد: شــرکت معدنــي وصنعتي 
چادرملو با اعتقاد راســخ به محقق کردن اين هدف و 
آرمان توسعه يافتگی، از سال 1381 عزم خود را جزم 
کرد و بــا به کار گیری توان متخصصان داخل کشــور 
گام های بلنــدی را براي کاهش هزينه های  ناشــی از 
واردات قطعات و قطع وابســتگی برداشــت. محمود 
نوريان افزود:در ســال 1389 ســتاد بومي سازي در 
چادرملو تشکیل گرديد که هدف مهم آن، رسیدن به 
خودكفايي، شناســايي توانمندي هاي شــركت هاي 
داخلي،  ايجاد و تكمیل بانك اطلاعاتي دربخش هاي 

طراحي، ســاخت، برنامه ريزي، هزينه يابي، مهندسي 
معكوس،  تدارك و اجرا و در نهايت كنترل كیفي و راه 
اندازي و نیز رشــد توان رقابت پذيري و اســتفاده از 
مزيت هاي اقتصادي بود .وی تصريح کرد : هر چند اين 
شــركت قبل از تشکیل ستاد بومی ســازی نیز توجه  
ويژه اي به امر بومي سازي و تامین داخلي تجهیزات و 
قطعات و انجام مهندســي  معکوس و تهیه نقشه های 
ساخت و نصب و راه اندازي طرح هاي توسعه داشته  اما 
با انســجام بخشــی از اين فعالیت ها، تحت هدايت و 
نظارت واحدی مستقل، اين امر شتاب بیشتری يافت و 
از آن پس، اين شركت با تكیه بر پتانسیل نیروي انساني 
متخصص و كارآمــد در زمینه هاي مختلف، طراحي و 
تهیه نقشــه هاي جزء به جــزء و كارگاهــي به روش 
مهندسی معكوس، ساخت كلیه قطعات، تجهیزات و 
ماشین آلات را با استفاده از سیســتم ها و دانش فني 

موجود در كشور در برنامه هاي اجرايي خود قرار داد.

استاندار خبر داد؛

50 واحد تولیدی در آذربایجان شرقی راه اندازی شد
تبریز - فلاح: استاندار آذربایجان 
 ۵۰ امسال  اینکه  اعلام  با  شرقی 
تومان  میلیارد   ۳۶۰ با  تولیدی  واحد 
سرمایه گذاری در استان راه اندازی شده 
است، گفت: مهم ترین سرمایه هر منطقه، 
نیروی انسانی آن است و متولیان توسعه نیز در واقع از مهم ترین منابع 
سرمایه هستند. دکتر محمدرضا پورمحمدی در آئین گرامی داشت روز 
ملی صنعت و معدن در تبریز، تاکید کرد: سرمایه گذاری در پرورش 
نیروهای متخصص موجب پیشرفت است و در حقیقت فرهنگ، دانش 
و نیروی انسانی است که انسان و جامعه را به توسعه سوق می دهد. 
وی با بیان اینکه اراده و عزم جمعی نیز از دیگر شاخص های توسعه 
است، ادامه داد: مجمع مشورتی آذربایجان شرقی اکنون ۱۴۰ نفر عضو 
دارد که کارگروه های مختلفی در ذیل آن تشکیل شده و با حضور 
مشاوران متخصص در حکم اتاق فکر استان است. استاندار آذربایجان 
شرقی همچنین گفت: امسال با راه اندازی ۵۰ واحد تولیدی جدید 
برای ۱۵۰۰ نفر و اجرای ۸۰۰ طرح توسعه با ۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
برای ۱۴۰۰ نفر اشتغال ایجاد شده است. وی افزود: پایش ۱۵۰۰ طرح 
تولیدی در دست اجرا نیز انجام شده که ۴۵ هزار فرصت شغلی را به 
دنبال خواهد داشت. دکتر مسعود پزشکیان، نائب رئیس مجلس شورای 
اسلامی نیز در این مراسم با تاکید بر حمایت همگانی از بخش صنعت، 
گفت: استکبار می داند کجا را نشانه گرفته و با فشار بر بخش صنعت 
به دنبال زمین گیر کردن صنعتگران ماست و بر این اساس حمایت از 
صنعت گران و تاجران و باز کردن راه توسعه برای آنان در واقع مقابله با 
آمریکا است. فرشاد مقیمی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در 
این آئین با بیان اینکه تامین مواد اولیه در کنار توجه به کالاهای ساخت 
داخل از سیاست های اصلی وزارتخانه است، گفت: از هفته اول خرداد 
امسال تاکنون روند تغییرات قیمت ها کاهشی بوده زیرا تمرکز وزارتخانه 
در این خصوص بوده است. در این مراسم که به مناسبت بیستمین سال 
تاسیس اولین خانه صنعت، معدن و تجارت کشور در سالن همایش های 
بین المللی تبریز برگزار شد، ۵۲ واحد نمونه تولیدی و صنعتی آذربایجان 

شرقی مورد تجلیل قرار گرفتند.

به مناسبت هفته عفاف و حجاب صورت گرفت؛

تجلیل از  بانوان محجبه شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی  
تبریز - مجید مسلمی: 
و  عفاف  هفته  مناسبت  به 
حجاب از بانوان کارمند محجبه 
استان  فاضلاب  و  آب  شرکت 
آذربایجان شرقی تجلیل بعمل 
آمد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی در 
آئینی ویژه ضمن تجلیل از همکاران شاغل محجبه این شرکت اظهار 
کرد: گسترش فرهنگ عفاف و حجاب در جامعه یک امر ضروری و 
غیرقابل انکار است و نیاز به کار فرهنگی مداوم و مستمر دارد. مهندس 
علیرضا ایمانلو با بیان این مطلب که نقش حجاب و پوشش اسلامى 
در سلامت خانواده ها بسیار مهم و ضروری است، خاطرنشان کرد: 
زنان با رعایت حجاب اسلامی در  عرصه های مختلف دوشادوش 
سایر اقشار جامعه فعالیت می کنند.  وی همچنین افزود: اهمیت 
حجاب و پوشش اسلامی تا جایی است که خداوند متعال در بسیاری 
از سوره های قرآن از آن به عنوان یک ضرورت یاد می کند. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی اضافه کرد: حجاب 
همواره بخشی عمده از رسالت انبیاء و اولیاء ادیان و علما بوده است به 
طوری که حجاب و پوشش اسلامی و به تبع آن، حفظ نظام خانواده 
نیز از آن رو ارزش دارند که تامین کننده سعادت آدمی و منشاء قرب 
الهی هستند.. در ادامه این مراسم از ۴ نفر از بانوان همکار محجبه با 
حجاب برتر، با اهداء لوح تقدیر و جوایزی، تقدیر بعمل آمد. همچنین 
از ۵ نفر از همکاران خانم که در طول سال 97 صاحب فرزند شده 

بودند نیز با اهداء لوح، تجلیل شد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان :

پست برق ساران گچساران وارد مدار شد
برق  شرکت  مدیرعامل  اهواز- 
عملیات  گفت:  خوزستان  ای  منطقه 
احداث پست ۲۳۰.۳۳ کیلو ولت ساران 
و ورود و خروج خط ۲۳۰ کیلو ولت 
بهبهان – دوگنبدان در این پست به 
پایان رسید و برقدار شد.محمود دشت بزرگ با بیان اینکه برقداری 
این پست در راستای پروژه های ماموریت ویژه شرکت در عبور از 
تابستان 9۸ بوده، اظهار داشت: یک ترانس به ظرفیت ۵۰ مگاولت 
آمپر به همراه ۱۴ فیدر خروجی ۳۳ کیلو ولت و ۲ بانک خازنی ۴.۸ 
مگاواری در این پست نصب شده است. وی ارزش سرمایه گذاری 
این پروژه را بالغ بر 7۰۰ میلیارد ریال اعلام کرد. مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای خوزستان افزایش قابلیت اطمینان و جلوگیری از 
خاموشی شهرستان گچساران را از مهم ترین اهداف بهره برداری 
از این پروژه دانست و افزود: فراهم نمودن امکان اتصال نیروگاه 
DG شرکت مفنا به شین ۳۳ کیلو ولت پست، کاهش بارگیری 
ترانس های پست دوگنبدان و خروج پست از حالت T-OFF و 
تامین برق مطمئن و پایدار برای مشترکین جدید خانگی و صنعتی 
شهرستان گچساران از دیگر اهداف برقداری این پروژه است. دشت 
بزرگ تصریح کرد: با توجه به نصب ترانسفورماتور ذکر شده، ظرفیت 
کل پست ساران به ۱۰۰ مگا ولت آمپر افزایش یافته است. وی تاکید 
کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۴.۴ مگاوار بانک خازنی و 9۲ 
مگاولت آمپر در بخش انتقال و فوق توزیع به ظرفیت شبکه تحت 
نظارت این شرکت )استان های خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد( 

افزوده شده است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبر داد:

حذف قبوض کاغذی برق از ابتدای پاییزامسال
شرکت  مدیرعامل  قم- 
قم  استان  برق  نیروی  توزیع 
در نشست خبری با خبرنگاران 
ضمن قدردانی از همکاری موثر 
رسانه های استان در موضوع 
پاییز سال  ابتدای  اظهار داشت:از  اطلاع رسانی مدیریت مصرف 
جاری قبوض برق حذف می شود و کلیه قبوض از طریق پیامک 
به مشترکین اعلام می گردد. مهندس مهدی آهنین پنجه ضمن 
تشریح آخرین وضعیت تاسیسات انتقال و فوق توزیع در استان بیان 
داشت: ۶ پست انتقال با ظرفیت ۱۴9۰ مگاولت آمپر و ۲۱ پست 
فوق توزیع با ظرفیت ۱۳7۵ مگاولت آمپر و ۲۰۴ فیدر فشار متوسط 
شبکه استان را تغذیه می کند. وی در ادامه از روندکاهشی تلفات 
برق در سالهای اخیر خبر داد و افزود:در پایان سال 97 میزان تلفات 
استان به 9.۸% کاهش یافته است. آهنین پنجه با اشاره به اینکه ۵۴ 
نیروگاه تولید پراکنده با ظرفیت بیش از ۵۳ مگاوات در استان در 
حال بهره برداری است ادامه داد: همچنین ۴ نیروگاه با ظرفیت ۸۳ 
مگاوات در حال ساخت و پروانه نیروگاه با ظرفیت ۵/۳۸۵ مگاوات 
صادر شده است. وی با اشاره به گرمای ۴۸ درجه ای دما در استان 
قم اعلام کرد:با همکاری مشترکین و اجرای برنامه های مدیریت 
مصرف ،پیک بار استان در روز سه شنبه ۲۵ تیرماه به میزان ۸۲7.7 
مگاوات به ثبت رسید که خوشختانه در محدوده پیک بار مجاز و 

منطقه سبز مصرف برق کشور قرار گرفت.
در ادامه این نشست مهندس سلیمانیان با بیان اینکه ۳۱۰۰ 
مشترک همکار با ظرفیت ۳۳۰ مگاوات در طرح های مدیریت 
پیک بار شرکت برق استان همکاری داشته اند افزود: از جمله این 
طرح های موفق مشارکت واحدهای کشاورزی در ساعات پیک بار 
، جابجایی تعطیلات صنایع یا استفاده دیزل ژنراتور و خاموشی 

جایگاههای CNG و... بوده است.

مسکونی  شهرک  به  رسانی  نیرو  طرح  اتمام 
نساجی اردبیل

حاجی زاده-   مریم   - اردبیل 
طرح  اتمام  از  اردبیل  برق  مدیرامور۳ 
نیرورسانی به شهرک مسکونی نساجی 
اردبیل خبرداد. مهندس واحدی با اعلام 
این  خبر افزود: شهرک نساجی اردبیل 
تازه تاسیس می  از شهرک های  یکی 
آغاز  و  توسعه شهرنشینی  با  که  باشد 
صدور پروانه ساخت و ساز در این شهرک و درخواست انشعاب از سوی 
مشترکین جدید، نیرورسانی به این شهرک از سال 97 و با اعتباری 
بالغ بر ۵/۲ میلیارد ریال در دستورکار این شرکت قرار گرفته و به حول 
قوه الهی به مرحله اجرایی رسید. وی خاطر نشان کرد : در اجرای این 
طرح پس از تجهیز و سرویس پست زمینی ریسندگی به ظرفیت ۶۳۰ 
کیلوولت آمپر، سه فیدر فشار ضعیف احداث و در ادامه با نصب دو 
اصله پایه بتنی ۱۲ متری و ۱۳ اصله پایه بتنی 9 متری و احداث ۶۰۰ 
متر شبکه ۴۰۰ ولت هوایی با کابل خودنگهدار نمره 7۰، ساکنان این 
شهرک از نعمت برق برخوردار شدند. قابل ذکر است این شهرک دارای 
۴۸ قطعه و ۱9۵ مشترک )خانگی ، عمومی ، تجاری( می باشدکه 

بیش  از ۸۵ درصد این مشترکین در بخش خانگی قرار دارند

اهدای لوح استانی سطح یک در زمینه رعایت 
پخش  ملی  شرکت  به  رجوع  ارباب  حقوق 

فرآورده های نفتی منطقه شاهرود
شاهرود- حسین بابامحمدی 
فرآورده  پخش  ملی  شرکت   -
های نفتی منطقه شاهرود موفق 
به دریافت لوح استانی سطح یک 
رجوع  ارباب  حقوق  رعایت  در 
شد.  طی حکمی از طرف دکترعسگری معاون هماهنگی امور اقتصادی 
و توسعه منابع استان سمنان ، بر اساس آیین نامه های قانون حمایت 
از مصرف کنندگان، طبق ارزیابی انجام شده در خصوص عملکرد این 
منطقه در سال گذشته و بر اساس امتیازات شاخص های مدون در 
سطح استان ، منطقه شاهرود با کسب امتیاز 9۱ شایسته دریافت لوح 

استانی سطح یک در رعایت حقوق ارباب رجوع گردید .

دسترسی 99 درصدی جمعیت شهرستان نهاوند 
از راه روستایی آسفالته 

همدان- محبوبه یادگاری: در شهرستان نهاوند ۴۰ کیلومتر راه 
اصلی با ارزش اعتباری 9۰ میلیارد تومان و ۲7 کیلومتر راه روستایی 
با ارزش اعتباری ۲۰ میلیارد تومان در دست اجرا است که انقلابی 
ساخت  و  مهندسی  است.  نموده  شهرستان  این  توسعه  جهت  در 
اداره کل راه و شهرسازی استان همدان خبر داد: بيش از 99 درصد 
جمعيت روستايي شهرستان نهاوند به راه آسفالته دسترسي دارند و 
اغلب روستاهایی که جمعیت آن کمتر از ۱۰ خانوار هستند فاقد راه 
آسفالته می باشند. حبیب نادیان رفیع در جریان بازدید از پروژه های راه 
شهرستان نهاوند که باحضور اصحاب رسانه انجام شد، گفت: شهرستان 
نهاوند در سطح استانی و کشور پیشرو در راه آسفالته می باشد. وی 
افزود: به لحاظ طولی ۸۵ درصد راه های روستایی این شهرستان آسفالت 
می باشد و این در حالیست که میانگین راه آسفالتی روستایی در کشور 
7۵ درصد می باشد و این نشان میدهد برخورداری جمعیت شهرستان 
از راه آسفالته روستایی بالاتر از متوسط کشوری است. نادیان در بازدید از 
محور نهاوند- فیروزان عنوان کرد: این محور سال های سال از محورهای 
حادثه خیز استان به شمار می رفت و البته یکی از محورهای مواصلاتی 
مهم برای ارتباط با غرب کشور محسوب می شود که از این نظر دارای 
حائز اهمیت است لذا چهارخطه نمودن این محور در دستور کار این اداره 

کل قرار گرفته و هم اکنون در حال اجرا می باشد.

از خبرها
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- وسيله انتقال برق- فوتبال نابينايان- 

علم و معرفت
2- خو و الفت- نوعي آش ساده- خجسته 

و مبارک
3- رنج بسيار تحمل كردن- وسايل نوزاد

4- خراب- شايد
5- از حركات ژيمناستيك- محل ديدن 

اشياي قديمي- از لوازم آرايشي
6- حيوان باركش- شريك- فينال

7- نوعي دستگاه چاپ- ثروتمند- دهان
8- پيش شــماره تلفن- وقــت- خانه- 

جديد
9- زرد خارجــي- پهلوانــان- همراهي 

كردن
10- درخت انار- گشادگي ميان دوكوه- 

جاي دور زدن
11- باغی كه گل های فراوان داشته باشد- 

عاشق و شيدا- تربيت دادن
12- خيمه صحرانشينان- پشت سر

13- خوي و خلق آدمي- نسبت كار مفيد 
يك دســتگاه به مقدار انرژی كه در آن به  

كار می رود
14- اسوه- مطابق روز- محتوي صندوق 

انتخابات
15- كلاه پادشاهي- از شيريني هاي ماه 

مبارک رمضان- گروه زياد

عمودي
1- تابه نان پزي- محــل توقف اتومبيل- 

شگون
2- شــهر صنعتي آلمان- دليل آوردن- 

پاكيزه
3- ســالخورده و پير- از حروف يوناني- 

تاجر مال باخته
4- در كوهي- اساسی و اصولی

5- از سبزيجات- ســمت راست- آفريده 
شدگان

6- از ماشين هاي راهســازي- پرسش- 
فرزندان

7- دستور كار- سرباز نيروي دريايي- از 
وسايل بازي در پارک

8- مورد نياز تشــنه- بشــارت و مژده- 
پشيمان- ميان و وسط

9- ابريشم پست- عنان اسب- معشوق
10- آزاد و رها- نوعي استخدام- بدهكار

11- خورشيدی- پست و فرومايه-  پرواز 
می كند

12- نصف  كره زمين- به مقصود نرسيده 
است

13- گازي بــي رنگ و تندبو- دشــمن- 
واحد سرعت هواپيما

14- در رگ هــا جاريســت- پهلــوان 
زورخانه- كلام تصديق فارسي

15- هم خون- از مركبات- ني ميان تهي
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع
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 كشور گرم

8 حرفي : 
 بی سروصدا

 تلتسكويه
 تويسركان
 دالاگيری

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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عصر ایران؛ مهرداد خدیر|   30 تیــر یادآور قیام مردم 
در ســال 1331 برای بازگشــت دکتر محمد مصدق به 
نخســت وزیری و کناره گیری احمد قوام )قوام السلطنه( 
است. به پاخاســتنی که رنگ خون گرفت و دست کم 25 
تن قربانی شــدند. آمار شــهیدان 30 تیر البته متفاوت و 
بیشتر هم ذکر شده ولی بر اساس دفن شدگان در گورستان 
ابن بابویه می توان تعداد آنان را دست کم 25 نفر ذکر کرد.

 ماجرا این گونه آغاز شد که دکتر محمد مصدق خواستار 
آن بود که وزارت جنگ را شــخصاً عهده دار شود و برای 
پیشــبرد اهداف ملی، قدرت و اختیار بیشــتری داشته 
باشد. شــاه جوان اما که پیش از این همراهی می کرد این 
بار خواســت او- اعطای وزارت جنگ- را نپذیرفت و حالا 
نوبت مصدق بود که او را غافلگیر کند. ساعت 8 شب 25 
تیر 1331 دکتر مصدق بدون اطلاع دوستان، همکاران، 
مشاوران یا وزیران کابینه استعفانامه خود را برای شاه به 

کاخ سعدآباد  فرستاد. 
 خود دکتــر مصدق در خاطــرات خــود )خاطرات و 
تألمات به کوشــش ایرج افشــار صفحه 258( پیرامون 
کناره گیری اش چنین می نویسد:»پس از مراجعت از لاهه، 
که دولت باید به مجلس معرفی شود برای اینکه اختلاف 
دربار با دولت راجع به بعضی از اصول متمم قانون اساسی 
به صورت بارزی جلوه گر نشــود چنین به نظر رسید که 
وزارت جنــگ را اینجانب خود عهده دار شــوم تا دخالت 
دربار در آن کم بشود و کارها در صلاح کشور پیشرفت کند. 
داوطلبی من برای این پست نه برای کار بود نه استفاده از 
حقوق ]درآمد[. از نظر کار من نخست وزیر و مافوق وزیر 
بودم و از نظر حقوق هم هر کاری که در عصر مشــروطه 
متصدی شدم حقوق آن را صرف امور خیریه کردم، پس 
داوطلبی من فقط از این نظر بود که تصمیمات دولت در 
آن وزارت اجرا شود. اعلیحضرت همایون شاهنشاهی که 
مســئول نبودند چون ســتاد ارتش زیر نظر ملوکانه قرار 
گرفته بود هر امــری که می فرمودند اجرا می شــد، ولی 
دولت که مسئول بود کاری نمی توانست بکند و نمی کرد. 
این بود که روز 2۶ تیر 31 ]25 تیر درســت است[ قبل از 
ظهر که به پیشگاه ملوکانه شرفیاب شدم این پیشنهاد را 
نمودم که مورد موافقت قرار نگرفت و اعلیحضرت همایون 
شاهنشاهی فرمایشــاتی به این مضمون فرمودند؛ »پس 
بگویید من چمدان خود را ببندم و از این مملکت بروم.« 
که چون هیچ وقت حاضر نمی شدم چنین کاری بشود فوراً 
استعفا دادم و از جای خود حرکت کردم. ولی اعلیحضرت 
پشت در اتاق که بسته بود ایستادند و از خروج من ممانعت 

فرمودند. 
  این کار مدتی طول کشید، دچار حمله شدم و از حال 
رفتم و پس از بهبــودي حال که اجــازه مرخصی دادند 
فرمودند تا ساعت هشت بعدازظهر اگر از من به شما خبری 
نرسید آن وقت استعفای خود را کتباً بفرستید و چنانچه 
برای من پیشامدی بکند از شما انتظار مساعدت و همراهی 
دارم، که عرض شد به اعلیحضرت قسم یاد کردم و به عهد 
خود وفادارم. اکنون اعتراف می کنم که راجع به اســتعفا، 
خطای بزرگی مرتکب شــدم. چنانچه قوام الســلطنه آن 
اعلامیه کذایی را نمی داد و با مخالفت صریح مردم مواجه 

نمی شــد و دولت خود را تشــکیل می داد و قبل از اینکه 
دادگاه ]لاهه[ اعلام رای کند، دولتیــن ایران و انگلیس 
روی این نظر که اختلاف در صلاح دولتین نیست، دعوی 
خود را از دیوان لاهه پس می گرفتنــد، کار به نفع دولت 
انگلیس تمام می شــد و زحمات هیــات نمایندگی ایران 

هدر می رفت.« 
  شاه استعفای مصدق را پذیرفت چون احساس می کرد 
تنها کاری که بــرای او مانده اداره ارتش اســت و تصور 
می کرد بدون آن »باید چمدان خود را ببندد و از مملکت 
برود.« جایگزیــن مصدق اما باید فردی اســتخوان خرد 
کرده و رجلی می بود که در محافــل داخلی و بین المللی 
قابل قبول باشد و از این رو ســراغ قوام السلطنه رفت و او 
نیز پیرانه سر تمام اعتباری را که پیش از آن کسب کرده 
بود بر ســر این قمار باخت. تصور قوام این بود که مصدق 
کناره گرفته و مخالفت نمی کند و شــاه هم برای حمایت 
از او انگیزه دارد. این گونه بود که روز جمعه 27 تیر 1331 
اعلامیه مشهور را صادر کرد: »کشتی بان را سیاست دیگر 

آمد.«
 قوام، چنان مست قدرت شده بود که بزرگ ترین اشتباه 
زندگی خود را مرتکب شد وقتی که خواستار صدور فرمان 
انحلال مجلس شد.  دوشنبه 30 تیر 1331 مردم تهران 
به خیابان ها ریختند. حمید شوکت که کتاب »در تیررس 
حادثه« را درباره »زندگی سیاسی قوام السلطنه« و غالبا 
در ســتایش او نوشــته به این بخش که می رسد می داند 
نمی تواند از قوام در برابر مصدق دفاع کند و می کوشد این 
نکته را القا کند که قوام همان روز استعفا کرده بود و شاه 
بود که نپذیرفت تا مسئولیت اتفاقات 30 تیر به گردن شاه 
بیفتد: » من نمی دانم اگر استعفای مرا قبول کرده اند چرا 
اطلاع نمی دهند و مرا در جریان نمی گذارند؟ پس معلوم 
می شود که آقایان هر چه خواسته اند کرده اند تا به حساب 
من بگذارند. من که استعفا کرده ام. پس چرا استعفای من 
پذیرفته نمی شــود؟ دیگر مجالی برای انتظار باقی نبود. 
ساعت 5 بعد از ظهر نخست وزیر هنگامی که فریاد مرگ 
بر قوام تهران را به لرزه درآورده بود برای ملاقات با شاه به 
سعد آباد رفت. غروب 30 تیر رادیو با قطع برنامه موسیقی 
به احترام شهدای راه آزادی خبر استعفای قوام را به آگاهی 
عموم رساند و تا خبر استعفای او در شهر پیچید  و  دکتر 
مصدق دوم مرداد 1331 به قدرت بازگشت و یک پیروزی 

بزرگ رقم خورد. 
  دکتر مصدق سالروز 30 تیر را در سال 1332 به عنوان 
قیام ملی تعطیل اعلام کرد اما کمتــر از یک ماه بعد و در 
کودتایی ســیاه در 28 مرداد 1332 دولت ملی سرنگون 
شد و رژیم پهلوی به جای 30 تیر روز 28 مرداد را به عنوان 
سالروز قیام ملی نام نهاد و مادر شاه هم هر سال این روز را 
به عنوان نوزایی پهلوی ها جشن می گرفت اما آهِ مصدق، 
تنها قوام را نگرفت و شاه را هم پس از 25 سال ساقط کرد 
و با پیروزی انقلاب 57، نام خیابان قوام السلطنه به 30 تیر 
تغییر کرد. خیابانی که اکنون البته بیش از آن که یادآور 
آن قیام باشد پاتوق خوراکی های شبانه و مکانی تفریحی 
است و باز جای شکرش باقی است که نام آن ولو به بهانه ای 

دیگر بر سر زبان هاست .

 30 تیر؛ قیام برای بازگشت مصدق
 نخست وزیری که نمی خواست بی اختیار کار کند
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